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I. — DUURZAME ONTWIKKELING

Net zoals in 2020 het geval was, heeft de COVID-19- 
crisis ook in 2021 een bepalende en overheersende 
weerslag gehad op het beleid inzake duurzame ontwik-
keling. Niettemin zijn we er in 2021 in geslaagd heel wat 
van de vooropgestelde initiatieven uit te rollen, er nieuwe 
te creëren en bijkomende samenwerkingen op te zetten, 
hoe moeilijk die ook waren in die periode.

Een van de belangrijkste lessen die we uit de COVID-
19-crisis kunnen trekken, is de noodzaak om op weten-
schap en innovatie te vertrouwen om een sterk, coherent 
en gericht beleid te ontwikkelen. Alleen door samen te 
werken met burgers, bedrijven en andere organisaties 
kunnen we grote crises overwinnen.

De COVID-19-crisis was niet enkel een gezondheids-
crisis. Zij had ook heel wat repercussies op andere do-
meinen van ons leven tot zelfs op het niveau van onze 
sociale relaties. Er was dan ook sprake van een grote 
mate van interdependentie, of onderlinge verbondenheid 
van problematieken.

Die interdependentie is net één van de uitgangspunten 
van de Duurzame Ontwikkelingsdoelstellingen. De ver-
schillende SDGs zijn onderling met elkaar verbonden. Dit 
kan complex lijken (en is het ook natuurlijk) en kan ervoor 
zorgen dat we dit als een onoverkomelijke opgave zien. 
We zullen bijvoorbeeld de klimaatcrisis niet kunnen keren 
als we niet ook armoede en ongelijkheid aanpakken, onze 
manier van produceren en consumeren veranderen of een 
vreedzame en inclusieve samenleving bevorderen. Juist 
op dit vlak bewijst het kader van de SDGs zijn waarde, 
ons een kompas biedend om een coherent beleid uit 
te stippelen dat een antwoord kan bieden op al deze 
onderling samenhangende problematieken.

Anderzijds biedt deze interdependentie ook grote 
voordelen, want door op een aantal beleidsdomeinen 
sterk in te zetten en oog te hebben voor de mogelijke 
gevolgen op andere beleidsdomeinen, zullen we sneller 
ook de andere doelstellingen kunnen bereiken. Tegelijk 
dienen de genderdimensie alsook het “Leave No One 
Behind”-principe als twee rode draden door het algehele 
beleid te lopen.

Deze tweede beleidsbrief bouwt verder op mijn 
eerste beleidsnota duurzame ontwikkeling en geeft 
enerzijds een korte terugblik op de verwezenlijkingen 
van 2021 en blikt anderzijds vooruit naar de beleidsinitia-
tieven die in 2022 zullen ondernomen worden vanuit het 

I. — DÉVELOPPEMENT DURABLE

Comme ce fut le cas en 2020, la crise du COVID-19 a 
eu un impact déterminant et prédominant sur la politique 
de développement durable en 2021. Néanmoins, nous 
sommes parvenus en 2021 à déployer un grand nombre 
des initiatives annoncées, à en créer de nouvelles, et 
à nouer des collaborations, malgré toute la difficulté de 
cette période.

Parmi les grands enseignements que nous pouvons 
tirer de la crise du COVID-19 figure la nécessité de 
s’appuyer sur la science et l’innovation pour construire 
des politiques fortes, cohérentes et ciblées. Ce n’est 
qu’en travaillant avec les citoyens, les entreprises et 
autres organisations que nous pourrons surmonter des 
crises majeures.

La crise du COVID-19 n’a pas seulement été une 
crise sanitaire. Elle a aussi eu de nombreuses réper-
cussions sur d’autres domaines de notre vie, jusque 
dans nos relations sociales. On peut donc parler d’une 
grande interdépendance ou interconnexion entre les 
problématiques.

Cette interdépendance est précisément l’un des fon-
dements des Objectifs de développement durable. Les 
différents SDG sont liés entre eux. Cela peut sembler 
complexe (ce qui bien sûr est le cas) et peut nous ame-
ner à considérer la tâche comme étant insurmontable. 
Nous ne parviendrons par exemple pas à contrer la crise 
climatique si par ailleurs nous ne nous luttons pas contre 
la pauvreté et les inégalités, si nous ne changeons pas 
notre mode de production et de consommation ou si 
nous ne favorisons pas une société pacifique et inclusive. 
C’est précisément à cet égard que le cadre des SDG 
prouve toute sa valeur, nous offrant une boussole pour 
élaborer une politique cohérente capable d’apporter une 
réponse à toutes ces problématiques interdépendantes.

Cette interdépendance offre par ailleurs aussi de 
grands avantages, car en affichant dans un certain 
nombre de domaines politiques un engagement fort et 
une attention pour les conséquences possibles dans 
d’autres domaines politiques, nous pourrons également 
atteindre les autres objectifs plus rapidement. En même 
temps, l’ensemble des politique doit avoir pour double fil 
conducteur la dimension de genre et le principe “Leave 
No One Behind”.

Cette deuxième note de politique générale s’inscrit 
dans le prolongement de la première note de politique 
que j’ai présentée pour le développement durable; 
d’une part, elle revient brièvement sur les réalisations 
de 2021 et, d’autre part, elle offre un regard sur les 
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beleidsdomein duurzame ontwikkeling, vaak in samen-
werking met andere beleidsdomeinen en beleidsniveaus.

De SDGs als Kompas voor het beleid

Bij mijn start als minister van duurzame ontwikkeling 
heb ik in mijn beleidsnota 2021 aangegeven om voort-
aan de SDGs als leidraad te gaan gebruiken om het 
beleid vorm te geven. We hebben dan ook verschillende 
initiatieven genomen om dit vorm te geven.

Zo werden in eerste instantie de SDGs ook in het 
Relanceplan (of het Plan voor Herstel en Veerkracht) 
van deze regering opgenomen. Het Relanceplan heeft 
tot doel de overgang van ons land naar duurzamere, 
veerkrachtigere en inclusievere groei te versnellen. Uit 
de impactanalyse die werd uitgevoerd door de Taskforce 
Duurzame Ontwikkeling van het Federaal Planbureau, 
blijkt dat maatregelen van het Relanceplan op talrijke 
vlakken een positieve impact op de SDGs zouden moe-
ten hebben, maar dat dit in veel gevallen afhankelijk 
zal zijn van de manier waarop de maatregelen van het 
Relanceplan in de praktijk zullen worden omgezet.

Als minister bevoegd voor duurzame ontwikkeling zal 
ik in 2022 en daarna dan ook samenwerken met mijn 
collega staatssecretaris voor Relance en Strategische 
Investeringen Thomas Dermine en mijn andere collega’s 
van de federale overheid om bij de uitrol en implementatie 
van de maatregelen uit het Relanceplan deze zo veel 
als mogelijk bij te laten dragen aan de implementatie 
van de SDGs.

We hebben de SDGs niet enkel verankerd in het 
Relanceplan, maar samen met de Eerste minister heb 
ik ook het voorstel gedaan om de SDGs te linken met 
de federale beleidsnota’s. Door de beslissing van de 
Ministerraad van 23 juli 2021 zal elke minister en staats-
secretaris vanaf dit jaar de relevante SDGs en de SDG-
targets integreren in zijn of haar beleidsnota.

Ik zal een generiek syntheserapport vervolgens 
voor 1 april, na overleg met de bevoegde interkabinet-
tenwerkgroep beleidscoördinatie, ter informatie aan de 
Ministerraad voorleggen. Het identificeren van zowel 
de goede praktijken als de verbeterpunten in het kader 
van de beleidsnota’s voor de volgende jaren zal hier 
onderdeel van zijn.

In het kader van de mogelijke link met andere pro-
cessen op het Europese en internationale niveau (o.a. 
de opmaak van het Voluntary National Review voor 

initiatives politiques qui émaneront en 2022 du domaine 
politique du développement durable, souvent en colla-
boration avec d’autres domaines politiques et niveaux 
de pouvoir.

Les SDG comme boussole de la politique

Lors de ma prise de fonction en tant que ministre du 
Développement durable, j’ai fait part dans ma note de 
politique générale de mon intention d’adopter doréna-
vant les SDG comme fil conducteur pour façonner la 
politique. Nous avons dès lors pris différentes initiatives 
pour donner corps à cette intention.

Cela a commencé par l’intégration des SDG dans le 
Plan de relance (ou Plan pour la reprise et la résilience) de 
ce gouvernement. Le plan de relance vise à accélérer la 
transition de notre pays vers une croissance plus durable, 
plus résiliente et plus inclusive. Il ressort de l’analyse 
d’impact réalisée par la Taskforce Développement durable 
du Bureau fédéral du Plan que les mesures contenues 
dans le Plan de relance devraient avoir un impact positif 
sur les SDG dans de nombreux domaines, mais que, 
dans beaucoup de cas, cela dépendra de la manière 
dont les mesures du Plan de relance seront mises en 
œuvre dans la pratique.

En tant que ministre en charge du développement 
durable, je vais dès lors coopérer, en 2022 et par la 
suite aussi, avec mon collègue le secrétaire d’État pour 
la Relance et les Investissements stratégiques Thomas 
Dermine et mes autres collègues du gouvernement fédéral 
pour veiller à ce que les mesures du Plan de Relance 
contribuent autant que possible à l’implémentation des 
SDG lorsqu’elles seront déployées et mises en œuvre.

Non seulement, nous avons ancré les SDG dans le 
Plan de relance, mais j’ai également proposé, conjointe-
ment avec le Premier ministre, de rattacher les SDG aux 
notes de politique fédérales. En vertu de la décision du 
Conseil des ministres intervenue le 23 juillet 2021, chaque 
ministre et secrétaire d’État intégrera dès cette année 
les SDG pertinents et les cibles SDG dans sa note de 
politique générale.

Je soumettrai ensuite ce rapport de synthèse géné-
rique au Conseil des ministres pour information avant 
le 1er avril, après concertation avec le groupe de travail 
intercabinet en charge de la coordination de la politique. 
L’identification à la fois des bonnes pratiques et des 
points à améliorer dans l’optique des notes de politique 
générale pour les années suivantes en fera partie.

Dans le cadre du lien qu’il peut y avoir avec d’autres 
processus au niveau européen et international (notam-
ment la rédaction du Voluntary National Review pour le 
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het UN High-Level Political Forum on Sustainable 
Development), zal ik samenwerken met mijn collega 
minister van Buitenlandse Zaken Sophie Wilmès.

Het Federaal Instituut voor Duurzame Ontwikkeling 
maakte op mijn vraag een voorstel op om de 
RegelgevingsImpactAnalyse (RIA) te hervormen en 
meer te stroomlijnen met de SDGs. Op basis van dit 
voorstel heb ik contact genomen met mijn collega staats-
secretaris voor Administratieve Vereenvoudiging Mathieu 
Michel. Het engagement om de SDGs te integreren in de 
RIA werd opgenomen in het nieuwe federaal plan voor 
duurzame ontwikkeling dat door de federale regering 
werd goedgekeurd.

De betere stroomlijning van de RIA met de SDGs 
is onderdeel van een bredere discussie die in het na-
jaar 2021 werd opgestart op politiek niveau teneinde 
de RIA en eventuele andere instrumenten voor betere 
regelgeving te verbeteren. Een actieplan hiertoe is in 
opmaak en zal in 2022 worden uitgerold. Net zoals 
de integratie van de SDGs in de Beleidsnota’s en het 
Relanceplan, het Federaal Plan Duurzame Ontwikkeling 
zelf, zal ook de herziening van de RIA bijdragen tot meer 
beleidscoherentie voor duurzame ontwikkeling.

Ook op het niveau van de administraties werden 
nieuwe initiatieven in de startblokken gezet waarbij 
de SDGs worden gestroomlijnd in de werking en het 
beleid van de federale overheidsdiensten. Zo werd in 
het nieuwe Federaal Plan voor Duurzame Ontwikkeling 
afgesproken om in de bestuursovereenkomsten en 
-plannen van de overheidsdiensten op te nemen hoe 
hun acties bijdragen aan het bevorderen en realiseren 
van de SDGs en van hun targets.

In dit kader zullen de federale overheidsdiensten 
analyseren hoe hun kernactiviteiten kunnen bijdragen 
aan de SDG’s en zullen op basis daarvan prioritaire 
acties vaststellen die in het actieplan voor duurzame 
ontwikkeling of in de bestuursovereenkomst moeten 
worden opgenomen. Zij zullen zich kunnen laten inspi-
reren door de methodologie die tijdens het proefproject 
SDG’s en Materialiteit is ontwikkeld. Ook de manier 
waarop hun stakeholders hiernaar kijken wordt mee in 
rekening gebracht. Vanuit deze materialiteitsanalyse 
zullen ze vervolgens acties kunnen ontwikkelen die 
impact hebben en op een reële manier bijdragen aan de 
implementatie van de SDGs in het beleid en de werking 
van de overheidsdienst.

De instrumenten die het Federaal Instituut voor 
Duurzame Ontwikkeling heeft ontwikkeld in het kader 
van de integratie van de SDGs in de beleidsnota’s zullen 

Forum politique de haut niveau des Nations Unies sur 
le développement durable), je vais également coopérer 
avec ma collègue la ministre des Affaires étrangères 
Sophie Wilmès.

À ma demande, l’Institut fédéral pour le développe-
ment durable a rédigé une proposition visant à réfor-
mer l’analyse d’impact de la réglementation (AIR) et 
la rendre davantage en phase avec les SDG. J’ai pris 
contact avec mon collègue secrétaire d’État chargé 
de la Simplification administrative, Mathieu Michel, sur 
la base de cette proposition, L’engagement d’intégrer 
les SDG dans l’AIR a été inscrit dans le nouveau plan 
fédéral de développement durable que le gouvernement 
fédéral a approuvé.

Un meilleur alignement de l’AIR sur les SDG est un 
élément qui entre dans la discussion plus vaste initiée 
au niveau politique à l’automne 2021 en vue d’améliorer 
l’AIR et tout autre instrument d’amélioration de la régle-
mentation. Un plan d’action à cet effet est en préparation 
et sera déployé en 2022. À l’instar de l’intégration des 
SDG dans les notes de politique générale et dans le Plan 
de relance, ainsi que du Plan fédéral de développement 
durable lui-même, la révision de l’AIR contribuera elle 
aussi à une plus grande cohérence des politiques pour 
le développement durable.

De nouvelles initiatives ont également été lancées au 
niveau des administrations afin de profiler les SDG dans 
le fonctionnement et la politique des services publics 
fédéraux. Ainsi, il a été convenu dans le nouveau Plan 
fédéral de développement durable que les services publics 
fédéraux mentionneront dans les contrats et les plans 
d’administration en quoi leurs actions contribuent à la 
promotion et à la réalisation des SDG et de leurs cibles.

Dans ce cadre, les services publiques fédéraux, 
analyseront de quelles façons leur cœur de métier peut 
contribuer aux ODD et établiront sur cette base des 
actions prioritaires à reprendre dans le plan d’action 
développement durable ou contrat d’administration. 
Ils pourront s’inspirer de la méthodologie développée 
lors du projet pilote ODD et Matérialité. La manière 
dont leurs parties prenantes y prêtent attention sera 
également prise en compte. À partir de cette analyse 
de matérialité, ils seront alors en mesure de développer 
des actions qui ont un impact et contribuent de manière 
réelle à l’implémentation des SDG dans la politique et 
le fonctionnement du service public.

Les outils développés par l’Institut fédéral pour le 
développement durable dans le cadre de l’intégration 
des SDG dans les notes de politique générale pourront 
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hiervoor kunnen worden aangewend. Ook zal meer in-
gezet worden op de begeleiding van overheidsdiensten 
bij het linken en stroomlijnen van hun werking en beleid 
met de SDGs.

Administraties zullen er ook over waken om bij de 
opmaak van nieuwe actieplannen een link te voorzien 
met de SDGs en hun targets en aan te geven op welke 
manier de acties uit deze thematische plannen bijdragen 
aan de bevordering en realisatie van de SDGs. De mo-
nitoring wordt uitgevoerd door de Interdepartementale 
Commissie Duurzame Ontwikkeling (CIDD). Vanuit deze 
visie zal sterk worden samengewerkt met de verschillende 
netwerken en coördinatoren binnen de federale over-
heid zoals deze rond gender mainstreaming, armoede, 
diversiteit, beleidscoherentie voor ontwikkeling, e.a. 
In 2021 gingen de federale administraties, de federale 
instellingen van openbaar nut en de instellingen van de 
sociale zekerheid op een gezamenlijke vraag van mezelf 
en mijn collega minister voor Ambtenarenzaken Petra 
De Sutter na welke acties zij reeds ondernemen om 
hun overheidsdiensten te verduurzamen. Een inventaris 
werd opgemaakt door de ICDO Ontwikkeling en aan ons 
overgemaakt. Op basis van deze inventaris werd aan de 
werkgroep Duurzame Overheid van de ICDO gevraagd 
om een actieplan te ontwikkelen.

Ook naar bedrijven en andere organisaties toe werden 
acties ondernomen om de SDGs meer bekendheid te 
geven, maar vooral ook om deze te integreren in hun 
beleid en werking.

Zo werden in 2021 acht nieuwe SDG Voices aange-
duid. Zij kregen allen een ondersteuning om de SDGs 
uit te dragen en te promoten bij hun achterban. Deze 
SDG- ambassadeurs zullen de laatste zijn die werden 
aangeduid. In 2022 zal dit project, dat uiteindelijk 5 jaar 
liep, niet meer worden herhaald. De focus verschuift in 
mijn beleid steeds sterker naar implementatie. Vanaf 
dan, zal ik met het Federaal Instituut voor Duurzame 
Ontwikkeling nagaan hoe we een deel van de subsi-
diemiddelen kunnen inzetten in dit kader. Dit wil echter 
niet zeggen dat er niet meer zal ingezet worden op 
bekendmaking en communicatie.

Zo zal het SDG-forum, dat in 2021 voor de 4e keer op 
succesvolle wijze werd georganiseerd, ook in 2022 wor-
den ondersteund. Gelet op de samenwerking die er nu 
reeds bestaat tussen verschillende administraties op 
federaal en regionaal vlak voor de organisatie van dit 
SDG-Forum, wil ik nagaan met mijn regionale collega’s 
hoe we dit meer kunnen verankeren en de samenwer-
king hierrond kunnen formaliseren. Vanzelfsprekend is 
het wel de bedoeling dat het SDG-Forum zijn eigen-
heid behoudt waarbij de organisatie gebeurt vanuit de 

être utilisés à cette fin. Il sera aussi investi davantage 
dans l’accompagnement des services publics pour rat-
tacher et mettre leur fonctionnement et leurs politiques 
en phase avec les SDG.

Les administrations veilleront également à ce que, lors 
de l’élaboration de nouveaux plans d’action, un lien soit 
établi avec les SDG et leurs cibles, et que la manière 
dont les actions contenues dans ces plans thématiques 
contribuent à la promotion et à la réalisation des SDG 
soit mentionnée. Un suivi sera réalisé par la Commission 
interdépartementale pour le développement durable 
(CIDD). Cette vision génèrera une forte coopération 
avec les divers réseaux et coordinateurs qui, au sein 
de l’autorité fédérale, sont actifs en matière de gender-
mainstreaming, de pauvreté, de diversité, de cohérence 
des politiques pour le développement, etc. Faisant suite 
à une demande conjointe de ma part et de ma collègue 
la ministre de la Fonction publique Petra De Sutter, les 
administrations fédérales, les organismes d’intérêt public 
fédéraux et les institutions de sécurité sociale ont identi-
fié en 2021 les actions qui sont déjà entreprises en leur 
sein pour rendre leurs services publics plus durables. 
Un inventaire a été dressé par la CIDD Développement 
et nous a été transmis. Sur la base de cet inventaire, le 
groupe de travail Pouvoirs publics durables de la CIDD 
a été invité à élaborer un plan d’action.

Les entreprises et autres organisations ont elles aussi 
été la cible d’actions pour faire connaître davantage les 
SDG, mais surtout aussi pour qu’elle les intègrent dans 
leur politique et leur fonctionnement.

Par exemple, 8 nouveaux SDG Voices ont été dési-
gnés en 2021. Ils ont tous bénéficié d’un soutien pour 
faire connaître et promouvoir les SDG auprès de leurs 
bases. Ces ambassadeurs des SDG seront les derniers 
à être désignés. Ce projet, qui a finalement duré 5 ans, 
ne sera pas renouvelé en 2022. L’accent de ma politique 
se déplace de plus en plus vers l’implémentation. Dès 
lors, j’examinerai avec l’Institut fédéral pour le dévelop-
pement durable comment nous pouvons affecter une 
partie des moyens de subvention à cet effet. Cela ne 
signifie toutefois pas pour autant que l’on ne misera plus 
sur la vulgarisation et la communication.

Par exemple, le SDG-Forum, qui a été organisé avec 
succès pour la 4e fois en 2021, bénéficiera à nouveau 
d’un soutien en 2022. Au vu de la coopération qu’il y 
a aujourd’hui déjà entre les différentes administrations 
aux niveaux fédéral et régional pour l’organisation de ce 
SDG-Forum, je souhaite examiner avec mes collègues 
régionaux comment nous pouvons en renforcer l’ancrage 
et formaliser la coopération y afférente. L’intention est 
bien évidemment que le SDG-Forum conserve sa spé-
cificité et que son organisation résulte de la coopération 
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samenwerking van diverse organisaties die zowel uit de 
bedrijfswereld, de vakbonden, de ngo’s, de academische 
wereld, overheidsdiensten, e.a. komen.

Om organisaties in staat te stellen met de SDGs aan 
de slag te gaan, wil ik in 2022 een aantal nieuwe initia-
tieven nemen. Zo zal een inventaris opgemaakt worden 
van bestaande instrumenten die organisaties (zowel 
overheidsdiensten, bedrijven, als andere organisaties) 
kunnen helpen bij het integreren en stroomlijnen van de 
SDGs in hun werking en beleid.

Deze instrumenten zullen, samen met bijkomende 
duiding, worden samengebracht op de sdgs.be-website 
waar een speciale rubriek zal worden voorzien. Op 
basis van deze inventarisatie kunnen we vervolgens 
beoordelen of er behoefte is aan het creëren van nieuwe 
tools. Deze actie ligt in lijn van de resultaten van het 
haalbaarheidsonderzoek uitgevoerd in 2021 aangaande 
het opstellen van een Belgisch SDG- charter.

Hierbij werden diverse stakeholders en beheerders 
van bestaande charters ronde de SDGs (uit binnen- en 
buitenland) bevraagd. Hieruit bleek dat er onvoldoende 
draagvlak is voor een nieuw overkoepelend Belgisch 
charter, maar dat er wel een vraag is naar meer ken-
nisopbouw en – verspreiding, evenals het voorzien van 
een wegwijzer voor de verschillende initiatieven, tools 
en charters die reeds bestaan en gelinkt worden met 
de SDGs. Er bestaat vooral nood aan instrumenten die 
organisaties helpen een echte vertaalslag te maken van 
de SDGs naar hun organisatie toe.

Daarnaast wordt op initiatief van de academische 
wereld een nieuwe editie van de tweejaarlijkse SDG 
Barometer ontwikkeld. Ik ben van plan om het te steunen, 
zoals bij eerdere edities is gebeurd.

In 2022 wil ik eveneens verder inzetten op de opvol-
ging en rapportering van de manier waarop de SDGs 
in België worden geïmplementeerd.

Teneinde een zicht te krijgen op hoever België staat 
bij de implementatie en de realisatie van de SDGs en de 
SDG-targets werd een studie uitgevoerd door een externe 
organisatie die via overheidsopdracht werd aangeduid. De 
studie, GAP 2.0 genaamd, werd in mei 2021 opgeleverd 
en gepubliceerd op sdgs.be. Wat België betreft, zal voor 
een aantal van de SDG-targets een extra inspanning 
nodig zijn om deze te behalen. Het gaat hierbij o.a. om 
de volgende SDG-targets: 2.1, 2.4, 2.a, 3.3, 3.4, 3.5, 3.6, 
3.8, 3.b, 4.1, 4.2, 5.5, 6.1, 6.2, 6.3 (=6.6), 7.1, 7.3, 8.7, 8.8, 
9.1, 9.4, 9.b, 11.1, 11.2, 11.5, 11.6, 12.4, 12.5, 12.7, 12.b, 
12.c, 13.1, 13.2, 14.1, 14.4, 14.7, 14.b, 15.1, 17.2, 17.13.

d’organisations diverses du monde des affaires, des 
syndicats, des ONG, du monde académique, des ser-
vices gouvernementaux et autres.

En 2022, je veux prendre une série de nouvelles initia-
tives pour permettre à des organisations de commencer à 
travailler avec les SDG. Ainsi, un inventaire d’instruments 
existants susceptibles d’aider des organisations (qu’il 
s’agisse de services publics, d’entreprises ou d’autres 
organisations) à intégrer et à profiler les SDG dans leur 
fonctionnement et leur politique sera dressé.

Ces instruments, accompagnés de plus amples pré-
cisions, seront regroupés sur le site internet sdgs.be, 
où une rubrique spéciale sera proposée. Sur base de 
cet inventaire, nous pourrons alors évaluer la nécessité 
de créer de nouveaux outils. Cette action s’inscrit dans 
la droite ligne des résultats de l’étude de faisabilité 
réalisée en 2021 concernant l’élaboration d’une charte 
belge des SDG.

Cette étude a interrogé des parties prenantes et ges-
tionnaires de chartes existantes sur les SDG (à la fois en 
Belgique et à l’étranger). Il en est ressorti qu’il n’y avait 
pas une adhésion suffisante pour une nouvelle charte 
belge coupole mais bien une demande pour consolider 
et diffuser davantage les connaissances, ainsi que pour 
fournir une marche à suivre pour les initiatives, outils et 
chartes qui existent déjà en lien avec les SDG. Il existe 
surtout un besoin d’instruments qui aident les organi-
sations à transposer réellement les SDG à l’échelle de 
leur organisation.

Par ailleurs, une nouvelle édition du Baromètre SDG 
bisannuel sera élaborée à l’initiative du monde acadé-
mique. Je prévois d’y accorder un soutien, comme cela 
a été fait pour les éditions précédentes.

En 2022, je souhaite également continuer à miser 
sur le suivi et le rapportage de la manière dont les SDG 
sont mis en œuvre en Belgique.

Pour se rendre compte où en est la Belgique dans 
l‘implémentation et la réalisation des SDG et des cibles 
SDG, une étude a été réalisée par une organisation 
externe qui avait été désignée dans le cadre d’un mar-
ché public. L’étude, appelée GAP 2.0, a été rendue 
en mai 2021 et publiée sur le site sdgs.be En ce qui 
concerne la Belgique, un effort supplémentaire sera 
nécessaire pour atteindre un certain nombre de cibles 
SDG. Il s’agit notamment des cibles SDG 2,1, 2,4, 2.a, 
3,3, 3,4, 3,5, 3,6, 3,8, 3.b, 4,1, 4,2, 5,5, 6,1, 6,2, 6,3 (=6,6), 
7,1, 7,3, 8,7, 8,8, 9,1, 9,4, 9.b, 11,1, 11,2, 11,5, 11,6, 12,4, 
12,5, 12,7, 12.b, 12.c, 13,1, 13,2, 14,1, 14,4, 14,7, 14.b, 
15,1, 17,2, 17,13.
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Voor een aantal SDG-targets was de analyse ech-
ter moeilijk of onmogelijk omdat deze niet voldoende 
SMART (Specifiek, Meetbaar, Aangepast/Aanvaardbaar, 
Realistisch/Relevant, Tijdsgebonden) zijn geformuleerd 
in Agenda 2030. De opvolging op Belgisch niveau wordt 
hierdoor bemoeilijkt. Van de 169 SDG-targets werden 
door de onderzoekers uiteindelijk 50 targets geïdenti-
ficeerd als niet voldoende SMART. Voor deze hebben 
de onderzoekers, zoals voorzien in het lastenboek, op 
basis van o.a. doelstellingen uit onze omringende lan-
den, voorstellen van Belgische SMART-doelstellingen 
geformuleerd op 3 ambitieniveaus. De resultaten van het 
onderzoek werden eind juni 2021 voor advies voorgelegd 
aan de Federale Raad voor Duurzame Ontwikkeling.

In 2022 zal het Interfederaal Instituut voor de Statistiek, 
zoals opgenomen in het nieuwe Federale Plan voor 
Duurzame Ontwikkeling, een voorstel aan de regering(en) 
bezorgen voor het vastleggen van de opvolgingsindica-
toren voor de SDGs. De federale regering zal in 2022 op 
basis van dit voorstel, in overleg met de regionale over-
heden en na advies van de diverse federale raden (zoals 
de Federale Raad voor Duurzame Ontwikkeling, de 
Centrale Raad voor het Bedrijfsleven of de Nationale 
Arbeidsraad), de uiteindelijke indicatoren vaststellen die 
moeten toelaten de stand van zaken van de implemen-
tatie en de verwezenlijking van de SDGs in België op 
te volgen. Deze indicatoren zullen ons toelaten op een 
betere en onafhankelijkere manier de resultaten van het 
beleid op het realiseren van de SDGs en SDG-targets 
te meten en op te volgen.

Tenslotte willen we in 2022 eveneens werken aan de 
opmaak van een nieuw rapport aan de Verenigde Naties 
aangaande de manier waarop de SDGs in België worden 
geïmplementeerd. België zal in juli 2023 een tweede 
Voluntary National Review (VNR) presenteren op het 
High-Level Political Forum on Sustainable Development 
van de Verenigde Naties.

Het opstarten van de werkzaamheden zal ik in over-
leg doen met mijn collega minister van Buitenlandse 
Zaken Sophie Wilmès en mijn collega minister voor 
Ontwikkelingssamenwerking Meryame Kitir. Ook de 
Premier zal hierbij betrokken worden. Gelet op het 
feit dat het hier gaat om een Nationaal Verslag aan 
de Verenigde Naties zal ook de samenwerking met 
de Gemeenschappen en Gewesten worden georgani-
seerd. Voor wat betreft de manier waarop de SDGs in 
België worden geïmplementeerd, gebeurt dit best via de 
Interministeriële Conferentie voor Duurzame Ontwikkeling.

Ik vind het belangrijk om vroeg in het proces ook de 
stakeholders te betrekken. De discussie aangaande 
het vastleggen van de SDG opvolgingsindicatoren ten-
slotte zal de VNR verder versterken en toelaten op een 

L’analyse s’est toutefois révélée difficile voire impos-
sible pour un certain nombre de cibles SDG car leur 
formulation dans l’Agenda 2030 n’est pas suffisamment 
SMART (spécifique, mesurable, atteignable, réaliste et 
temporellement défini). Cela complique la réalisation 
d’un suivi au niveau belge. Sur les 169 cibles SDG, les 
chercheurs ont finalement identifié 50 cibles comme 
n’étant pas suffisamment SMART. Pour ceux-ci, les 
chercheurs ont, comme prévu par le cahier des charges, 
formulé des propositions d’objectifs SMART belges 
à 3 niveaux d’ambition en se basant, entre autres, sur 
les objectifs des pays qui nous entourent. Les résultats 
de la recherche ont été soumis fin juin 2021 au Conseil 
fédéral du développement durable pour avis.

En 2022, comme le prévoit le nouveau Plan fédéral de 
développement durable, l’Institut interfédéral de Statistique 
soumettra une proposition au(x) gouvernement(s) pour 
l’établissement des indicateurs de suivi des SDG. Sur 
la base de cette proposition, le gouvernement fédéral 
déterminera en 2022, en concertation avec les autorités 
régionales et après avis des différents conseils fédéraux 
(tels que le Conseil fédéral du développement durable, le 
Conseil central de l’Économie ou le Conseil national du 
travail), les indicateurs qui doivent finalement permettre 
de suivre l’état d’avancement de l’implémentation et de 
la réalisation des SDG en Belgique. Ces indicateurs 
assureront une meilleure qualité et une plus grande 
indépendance de la mesure et du suivi des résultats de 
la politique sur la réalisation des SDG et des cibles SDG.

Enfin, nous voulons en 2022 travailler également 
sur l’élaboration d’un nouveau rapport aux Nations 
Unies sur la manière dont les SDG sont implémentés 
en Belgique. La Belgique présentera un deuxième 
Voluntary National Review (VNR) au Forum politique de 
haut niveau des Nations Unies sur le développement 
durable en juillet 2023.

Je lancerai les travaux en concertation avec ma 
collègue la ministre des Affaires étrangères Sophie 
Wilmès et ma collègue la ministre de la Coopération 
au développement Meryame Kitir. Le premier ministre 
sera également associé. Dans la mesure où il s’agit d’un 
rapport national aux Nations Unies, une collaboration 
sera également organisée avec les Communautés et 
les Régions. En ce qui concerne la manière dont les 
SDG sont implémentés en Belgique, il est préférable 
de passer par la Conférence interministérielle pour le 
développement durable.

Il me paraît important d’associer également les parties 
prenantes à un stade précoce du processus. Enfin, la 
discussion concernant la définition des indicateurs de suivi 
des SDG viendra encore renforcer le VNR et permettra 
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transparante manier ons tweede verslag te presenteren 
aan de lidstaten van de Verenigde Naties.

Herwaarderen van het institutioneel kader 
duurzame ontwikkeling

In 2021 werden hele belangrijke stappen gezet om 
het bestaande institutionele en wettelijke kader aan-
gaande duurzame ontwikkeling op federaal niveau te 
herwaarderen. Ik ben dan ook blij om in deze beleidsnota 
aan te kunnen geven dat deze federale regering een 
nieuw federaal plan voor duurzame ontwikkeling heeft 
goedgekeurd. Het laatste federaal plan voor Duurzame 
ontwikkeling dateerde immers nog uit 2004.

Nu het nieuwe Federaal Plan voor Duurzame 
Ontwikkeling werd goedgekeurd, is het belangrijk om 
ook de uitvoering van de acties en initiatieven in het 
plan goed op te volgen. Daarom zal elke federale over-
heidsdienst jaarlijks communiceren over de stand van 
zaken betreffende de uitvoering van de acties waarvoor 
de dienst verantwoordelijk of bij betrokken is. Dit zal 
gebeuren via het verslag van de cellen duurzame ontwik-
keling die worden geïntegreerd in het ICDO-jaarverslag. 
Dit verslag zal door mij jaarlijks voorgelegd worden aan 
de Ministerraad en de Kamer van volksvertegenwoordi-
gers, alsook aan de belangrijkste federale adviesraden.

Dit plan is hoofdzakelijk administratief. Dit heeft zo zijn 
gevolgen voor de toegankelijkheid van het Plan. Ik zal 
daarom de nodige initiatieven nemen om de inhoud van 
het plan te communiceren zodat iedereen die dit wil, er 
kennis van kan nemen, en dit op een vlotte, leesbare en 
toegankelijke manier. Ik zal hiervoor ook samenwerken 
met verschillende organisaties, waaronder het Steunpunt 
tot bestrijding van armoede, bestaansonzekerheid en 
sociale uitsluiting.

De opmaak van het nieuwe Federaal Plan voor 
Duurzame Ontwikkeling was echter geen evidente 
oefening, gelet op het korte tijdsbestek waarop dit 
plan moet worden opgemaakt overeenkomstig de wet 
van 5 mei 1997 betreffende de coördinatie van het fe-
derale beleid aangaande duurzame ontwikkeling.

In 2021 hebben een reeks thematische actieplan-
nen zijn (zoals Gender, Klimaat en Energie, Armoede, 
Circulaire Economie, e.a.) het licht gezien. Ik wil in de 
toekomst dan ook nagaan op welke manier de coherentie 
tussen de verschillende actieplannen kunnen verhogen. 
De plan- en rapporteringslast die gepaard gaat met al 
deze plannen moet beter op elkaar worden afgestemd 
en vereenvoudigd. Ik wil hierover in 2022 dan ook in 
debat gaan met mijn collega’s in de federale regering, 
de federale administraties en het parlement.

de présenter notre deuxième rapport auxÉtats membres 
des Nations Unies en toute transparence.

Réévaluer le cadre institutionnel du développement 
durable

En 2021, des avancées très importantes ont été réa-
lisées pour réévaluer le cadre institutionnel et juridique 
existant en matière de développement durable au niveau 
fédéral. Ainsi, je me réjouis de pouvoir annoncer dans 
cette note de politique générale que le gouvernement 
fédéral a approuvé un nouveau plan fédéral de dévelop-
pement durable. Il faut savoir que le dernier plan fédéral 
de développement durable remontait encore à 2004.

Maintenant que le nouveau Plan fédéral de développe-
ment durable a été approuvé, il importe d’assurer aussi 
un suivi adéquat de la mise en œuvre des actions et des 
initiatives contenues dans le plan. Pour ce faire, chaque 
service public fédéral communiquera annuellement sur 
l’état d’avancement de la mise en œuvre des actions qui 
relèvent de sa responsabilité ou auxquelles il est asso-
cié. Cela se fera par le biais du rapport des cellules de 
développement durable, lequel sera intégré au rapport 
annuel de la CIDD. Celui-ci sera soumis chaque année 
par mon intermédiaire au Conseil des ministres et à la 
Chambre des représentants, ainsi qu’aux principaux 
conseils consultatifs fédéraux.

Ce plan est avant tout administratif. Cela n’est pas 
sans conséquences pour le caractère accessible du Plan. 
C’est pourquoi je prendrai les initiatives nécessaires à la 
communication du contenu du plan de manière à ce que 
quiconque le souhaite, puisse en prendre connaissance 
en des termes fluides, lisibles et accessibles. Pour ce 
faire, je vais également coopérer avec diverses orga-
nisations, parmi lesquelles le Service de lutte contre la 
pauvreté, la précarité et l’exclusion sociale.

L’élaboration du nouveau Plan fédéral de développe-
ment durable n’a toutefois pas été une sinécure, compte 
tenu du court délai imparti pour établir ce plan confor-
mément à la loi du 5 mai 1997 relative à la coordination 
de la politique fédérale de développement durable.

L’année 2021 a vu naître une série de plans d’ac-
tion thématiques (Genre, Climat et énergie, Pauvreté, 
Économie circulaire, etc.). Je souhaite dès lors déterminer 
comment nous pouvons à l’avenir accroître la cohérence 
entre les différents plans d’action. La charge de plani-
fication et de rapportage liée à tous ces plans doit être 
mieux harmonisée et simplifiée. J’ai par conséquent 
l’intention d’engager ce débat en 2022 avec mes collè-
gues du gouvernement fédéral, avec les administrations 
fédérales et avec le Parlement.
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Ondanks dat ik in mijn vorige beleidsbrief het belang 
heb onderstreept van een sterke en hernieuwde samen-
werking met de gemeenschappen en gewesten via de 
Interministeriële Commissie voor Duurzame Ontwikkeling 
(IMCDO) is hier jammer genoeg weinig vooruitgang 
geboekt. Dit ondanks het feit dat ook het Rekenhof in 
haar eindrapport van 14 juli 2020 (Preparedness Review 
met betrekking tot de implementatie, opvolging en rap-
portering van de SDGs in België) het cruciale belang 
van de goede werking tussen de federale overheid en 
de Gemeenschappen en Gewesten benadrukte voor 
een succesvolle implementatie en realisatie van de 
SDGs in België.

Het Vlaamse Gewest is bij monde van zijn minister- 
President voorzitter van de IMCDO dat sedert 2017 niet 
meer bijeen werd geroepen. De voormalige federale 
minister bevoegd voor duurzame ontwikkeling en ikzelf 
hebben bij de Vlaamse voorzitter aangedrongen om de 
IMCDO bijeen te roepen. Ook vandaag roep ik opnieuw 
om deze zo snel mogelijk her op te starten. Zeker in 
het licht van de start van de opmaak van een tweede 
Voluntary National Review voor de Verenigde Naties 
in juli 2023 is het uiterst belangrijk dat de IMCDO snel 
wordt bijeengeroepen om overleg en samenwerking in 
deze op de sporen te zetten.

Op donderdag 5 mei 2022 bestaat de “Wet betreffende 
de coördinatie van het federale beleid inzake duurzame 
ontwikkeling” 25 jaar. In het licht van die verjaardag zal 
ik de wet (en het volledige institutioneel kader) aan een 
evaluatie onderwerpen. De toetssteen voor mij is de 
vraag of we in België duurzame ontwikkeling kunnen 
bereiken via een rechtvaardige transitie.

Kunnen wij met andere woorden, onze ecologische 
beperkingen in het achterhoofd houdende, een betere 
levenskwaliteit tot stand brengen die gepaard gaat met 
sociale gerechtigheid en een toereikende economische 
ontwikkeling? Of nog anders uitgedrukt, ligt het realiseren 
van de langetermijnvisie voor duurzame ontwikkeling bin-
nen bereik (cf. Belgisch Staatsblad van 8 oktober 2013)? 
Ook de herziening van art. 7bis van de grondwet moet 
in dit licht worden bekeken.

Focus op verduurzamen van waardeketens

Vorig jaar werden verschillende initiatieven genomen 
om de duurzaamheid te vergroten van de productie- en 
waardeketens, dit zowel van bedrijven, andere organi-
saties als van de overheidsdiensten.

Op basis van de resultaten van het eerste Nationale 
Baseline Assessment (NBA), waarbij nagegaan werd in 
welke mate de richtlijnen voor Bedrijven en Mensenrechten 

Malgré le fait d’avoir souligné dans ma note de politique 
générale précédente l’importance d’une coopération forte 
et renouvelée avec les communautés et les régions par 
le biais de la Conférence interministérielle du développe-
ment durable (CIMDD), il y a malheureusement eu peu 
d’avancées sur ce point. Pourtant, dans son rapport final 
du 14 juillet 2020 (Preparedness Review sur la mise en 
œuvre, le suivi et le rapportage des SDG en Belgique), la 
Cour des comptes avait elle aussi souligné l’importance 
cruciale du bon fonctionnement de la CIMDD et d’une 
forte coopération entre le gouvernement fédéral et les 
Communautés et Régions pour assurer le succès de 
l’implémentation et de la réalisation des SDG en Belgique.

La CIMDD est présidée par le Région flamande, en 
la personne de son ministre-président, mais n’a plus été 
convoquée depuis 2017. La précédente ministre fédérale 
en charge du développement durable et moi- même 
avons insisté auprès de la présidence flamande pour 
qu’elle convoque la CIMDD. Aujourd’hui, je demande à 
nouveau qu’il soit redémarré le plus rapidement possible. 
Cette convocation rapide de la CIMDD s’avère certai-
nement capitale dans l’optique du début des travaux 
pour l’établissement d’un deuxième Voluntary National 
Review pour les Nations Unies en juillet 2023, ce afin 
de mettre la concertation et la coopération y afférentes 
sur les rails.

Le jeudi 5 mai 2022 marquera les 25 ans de la loi 
relative à la coordination de la politique fédérale de déve-
loppement durable. Dans l’optique de cet anniversaire, 
je vais soumettre la loi (et tout le cadre institutionnel) à 
une évaluation. Toute la question pour moi est de savoir 
si nous pouvons atteindre un développement durable 
en Belgique par le biais d’une transition juste.

En d’autres termes, sommes-nous en mesure, eu 
égard à nos contraintes écologiques, de mettre en 
place une meilleure qualité de vie assortie de justice 
sociale et d’un développement économique adéquat? 
Ou, en d’autres termes encore, la réalisation de la vision 
à long terme de développement durable (cf. Moniteur 
belge du 8 octobre 2013) est-elle à portée de main? La 
révision de l’art. 7bis de la Constitution doit elle aussi 
être considérée sous cet angle.

Rendre les chaînes de valeur plus durables

Diverses initiatives ont été prises l’année écoulée 
pour accroître la durabilité des chaînes de production et 
de valeur des entreprises et autres organisations, ainsi 
que des services publics.

Sur la base des résultats du premier National Baseline 
Assessment (ABN), qui a examiné dans quelle mesure 
les Principes directeurs des Nations Unies relatifs aux 
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van de Verenigde Naties werden geïmplementeerd in 
het beleid en in welke mate bedrijven reeds aan de slag 
gingen met deze richtlijnen, heb ik samen met mijn collega 
minister voor Buitenlandse Zaken Sophie Wilmès voor-
gesteld een tweede Nationaal Actieplan (NAP) Bedrijven 
en Mensenrechten op te maken. In maart 2021 werd 
hierover een akkoord bereikt met de Gemeenschappen 
en Gewesten in de Coormulti- vergadering aangaande 
mensenrechtenbeleid.

Op basis van deze beslissing kreeg de werk-
groep maatschappelijke verantwoordelijkheid van 
de Interdepartementale Commissie voor Duurzame 
Ontwikkeling, die ook al instond voor de opmaak van 
het eerste NAP, de opdracht een Roadmap uit te werken 
voor de ontwikkeling van een tweede NAP Bedrijven en 
Mensenrechten op basis van een inclusief en participatief 
proces. Deze roadmap werd in het najaar 2021 door de 
bevoegde Coormulti-vergadering goedgekeurd waardoor 
de werkzaamheden konden worden opgestart. Deze 
zullen in de loop van 2022 leiden tot de goedkeuring van 
het 2de Nationale Actieplan Bedrijven en Mensenrechten, 
waarbij veel aandacht zal gaan naar due diligence, of 
gepaste zorgvuldigheid op vlak van mensenrechten (en 
op vlak van milieu) in de productie-en waardeketens van 
bedrijven en andere organisaties.

Op Europees vlak is een verplichting voor grote bedrij-
ven in opmaak en ook in het Belgische federale parlement 
zijn er verschillende initiatieven rond een verplichte due 
diligence, voor grote bedrijven zoals deze ook in onze 
buurlanden Frankrijk en Duitsland bestaat.

Teneinde onze bedrijven voor te bereiden op het 
toenemend belang en de toekomstige verplichting tot 
due diligence voor grote bedrijven, maar ook omwille 
van de gevolgen voor de middelgrote bedrijven, heb 
ik in 2021 een projectoproep gelanceerd die sectorale 
organisaties ondersteunt bij het opzetten van een sec-
toraal lerend netwerk rond due diligence en duurzaam 
ketenbeheer.

Aan dit lerend netwerk zijn ook pilootprojecten verbon-
den waarbij ondernemingen, met een bijzondere focus 
op kmo’s, onder begeleiding aan de slag kunnen gaan 
met een due diligence proces. Twee sectorfederaties 
schreven in op deze oproep: Agoria en Fevia. Hun le-
rende netwerken werden in september 2021 opgestart 
en lopen door tot eind 2022. In de projecten werd ook 
voorzien dat zij aanbevelingen zouden doen aan de 
overheid aangaande de manier waarop de overheid due 
diligence processen kan ondersteunen en bevorderen 
in België.

entreprises et aux droits de l’homme ont été mis en œuvre 
dans la politique et dans quelle mesure les entreprises 
travaillaient déjà avec ces principes directeurs, j’ai pro-
posé, avec ma collègue la ministre des Affaires étrangères 
Sophie Wilmès, qu’un deuxième plan d’action national 
(PAN) Entreprises et Droits de l’homme soit rédigé. Un 
accord a été dégagé à ce sujet en mars 2021 avec les 
Communautés et les Régions en réunion Coormulti sur 
la politique des droits de l’homme.

Sur la base de cette décision, le groupe de travail 
Responsabilité sociétale de la Commission interdé-
partementale pour le développement durable, qui avait 
déjà assumé la rédaction du premier PAN, a été chargé 
d’élaborer une feuille de route pour l’élaboration d’un 
deuxième PAN Entreprises et Droits de l’homme sur 
la base d’un processus inclusif et participatif. Cette 
feuille de route a été approuvée par la Coormulti com-
pétente à l’automne, ouvrant ainsi la voie au début 
des travaux. Ceux-ci déboucheront dans le courant 
de l’année 2022 sur l’approbation du deuxième Plan 
d’action national Entreprises et Droits de l’homme, qui 
accordera une grande attention à la due diligence, 
ou devoir de vigilance pour les droits de l’homme (et 
l’environnement) dans les chaînes de production et de 
valeur des entreprises et autres organisations.

Une obligation pour les grandes entreprises est en 
cours d’élaboration au niveau européen et le Parlement 
fédéral belge a lui aussi sur la table différentes initia-
tives portant sur une due diligence obligatoire pour les 
grandes entreprises, telle qu’elle existe aussi chez nos 
voisins la France et l’Allemagne.

Afin de préparer nos entreprises à l’importance crois-
sante de la due diligence et à la future obligation de due 
diligence pour les grandes entreprises, mais aussi en 
raison des conséquences pour les moyennes entreprises, 
j’ai lancé en 2021 un appel à projets visant à soutenir 
les organisations sectorielles dans la mise en place 
d’un réseau apprenant sectoriel sur la due diligence et 
la gestion durable de la chaîne.

Ce réseau apprenant comprend également des projets 
pilotes qui permettent aux entreprises, en particulier les 
PME, d’initier un processus de due diligence avec un 
accompagnement. Deux fédérations sectorielles ont 
répondu à cet appel: Agoria et Fevia. Leurs réseaux 
apprenants ont été lancés en septembre 2021 et se pour-
suivront jusque fin 2022. Parmi les projets, il a également 
été prévu que ces fédérations sectorielles formulent des 
recommandations à l’intention des pouvoirs publics sur 
la façon dont ceux-ci pourraient soutenir et promouvoir 
des processus de due diligence en Belgique.
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In 2022 wil ik een soortgelijke oproep lanceren, ten-
einde nieuwe sectoren de mogelijkheid te geven een 
sectoraal lerende netwerk op te starten. Ik wil in 2022 drie 
à vier nieuwe lerende netwerken ondersteunen.

Eind 2021 heb ik ook een overheidsopdracht gelan-
ceerd aangaande het opmaken van een online hand-
leiding voor kmo’s met betrekking tot due diligence en 
duurzaam ketenbeheer. Deze opdracht zal in de loop 
van 2022 worden opgeleverd, waarna de handleiding 
ter beschikking zal worden gesteld van bedrijven en 
andere organisaties.

Meer algemeen zal ik rond specifieke thema’s ook 
projecten ondersteunen in het kader van duurzaam ke-
tenbeheer. Zo bijvoorbeeld wil ik verder inzetten op het 
verduurzamen van voedselketens. Op het federale niveau 
werd in 2021 een ontwerp van federale strategie aangaan-
de het verduurzamen van internationale voedselketens 
en -systemen uitgewerkt door de werkgroep maatschap-
pelijke verantwoordelijkheid van de Interdepartementale 
commissie voor Duurzame Ontwikkeling. Vanuit dit 
voorstel heb ik in het najaar 2021 een overheidsop-
dracht gelanceerd om deze strategie verder richting 
te geven. De opdrachtnemer zal worden gevraagd om 
een grondige analyse uit te voeren van internationale 
voedsel- en landbouwketens in België op vlak van duur-
zaamheidsaspecten. Ook zal worden gevraagd om de 
prioritaire voedsel-en landbouwketens te identificeren, 
aan de hand van een afwegingskader en in overleg met 
de stakeholders, waarrond verduurzamingstrajecten 
kunnen worden opgezet.

Begin 2022 zal de opdrachtnemer de analyse opleveren 
en zal deze hierbij ook voorstellen voor concrete acties, 
initiatieven en beleidsaanbevelingen doen die in elk van 
die prioritaire internationale voedselketens kunnen on-
dernomen worden om deze te verduurzamen vanuit de 
Belgische federale overheid en de Belgische stakeholders. 
Op basis van deze analyse zal vervolgens een keuze 
worden gemaakt om concrete initiatieven te ontwikkelen 
en te plannen. Ik zal hiervoor o.a. samenwerken met 
mijn collega minister voor Ontwikkelingssamenwerking 
Meryame Kitir.

Bij het stimuleren en ondersteunen van het verduur-
zamen van waardeketens willen we niet alleen kijken 
naar bedrijven en andere organisaties, maar willen ook 
deze van de overheid, via overheidsopdrachten, verder 
verduurzamen.

In 2021 hebben we vooral gewerkt rond duurzame 
ICT- aankopen. Het Federaal Instituut voor Duurzame 
Ontwikkeling heeft een Belgisch lerend netwerk opgezet 
waaraan een 80-tal Belgische ICT aankoopdiensten 

Je veux lancer en 2022 un appel similaire pour don-
ner à de nouveaux secteurs la possibilité de lancer un 
réseau apprenant sectoriel. Mon souhait est de soutenir 
trois ou quatre nouveaux réseaux apprenants en 2022.

Fin 2021, j’ai également initié un marché public pour 
l’élaboration d’un manuel en ligne à l’intention des 
PME sur la due diligence et la gestion durable de la 
chaîne. Ce marché sera réceptionné dans le courant 
de l’année 2022, après quoi le manuel sera mis à la 
disposition des entreprises et d’autres organisations.

Plus généralement, je vais également soutenir des 
projets sur des thématiques spécifiques dans le cadre 
de la gestion durable de la chaîne. Je veux par exemple 
poursuivre mon engagement pour rendre les chaînes 
alimentaires plus durables. Au niveau fédéral, le groupe 
de travail Responsabilité sociétale de la Commission 
interdépartementale pour le développement durable a 
développé en 2021 un projet de stratégie fédérale pour 
des chaînes et systèmes alimentaires plus durables au 
niveau international. Sur la base de cette proposition, j’ai 
initié à l’automne un marché public pour baliser davantage 
cette stratégie. L’adjudicataire sera chargé d’effectuer 
une analyse approfondie des chaînes alimentaires et 
agricoles internationales en Belgique en termes de 
durabilité. Il lui sera également demandé d’identifier, à 
l’aide d’un cadre d’évaluation et en concertation avec les 
parties prenantes, les chaînes alimentaires et agricoles 
prioritaires pour lesquelles des trajectoires de durabilité 
pourraient être mises en place.

L’adjudicataire livrera l’analyse début 2022 et for-
mulera aussi des propositions pour des actions, des 
initiatives et des recommandations politiques concrètes 
susceptibles d’être initiées dans chacune de ces chaînes 
alimentaires internationales prioritaires afin de les rendre 
plus durables à l’initiative de l’autorité fédérale belge 
et des parties prenantes belges. Un choix sera ensuite 
opéré sur la base de cette analyse pour développer et 
planifier des initiatives concrètes. Pour ce faire, je vais 
notamment collaborer avec ma collègue la ministre de 
la Coopération au développement, Meryame Kitir.

Dans le cadre de l’incitation et du soutien à des chaînes 
de valeur plus durables, nous ne voulons pas considérer 
uniquement les entreprises et d’autres organisations, 
mais notre volonté est aussi de rendre les chaînes de 
valeur des pouvoirs publics davantage durables par le 
biais des marchés publics.

En 2021, nous avons principalement travaillé sur des 
achats ICT durables. L’Institut fédéral pour le développe-
ment durable a mis en place un réseau apprenant belge 
auquel participent quelque 80 services d’achat ICT belges 
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(overheidsaankopers vanuit verschillende beleidsniveaus) 
deelnamen. Ook werd een Europees lerend netwerk 
opgestart samen met ICLEI, een samenwerking van 
verschillende lokale overheden in Europa die zich actief 
inzetten voor een duurzame ontwikkeling.

Aan dit internationale lerende netwerk rond ethisch 
verantwoorde ICT-aankopen namen een 25-tal Europese 
aankopers deel. De eindrapporten van beide lerende 
netwerken worden eind 2021 opgeleverd. Op basis van 
deze rapporten zal ik samen met de collega’s van de 
Gemeenschappen en Gewesten nagaan welke stappen 
we kunnen zetten voor het verder, en gezamenlijk ver-
duurzamen van onze ICT-aankopen. Hierin kadert ook 
het engagement dat ik heb genomen met de Nederlandse 
bevoegde staatssecretaris tot een Fair en Circular ICT 
Pact. In dit kader gaan we ook in de volgende jaren 
nieuwe initiateven en acties ontwikkelen.

In 2022 willen we de samenwerking met Nederland 
nog verder ontwikkelen en willen we nagaan op welke 
manier we duurzame criteria voor andere producten en 
diensten die door overheden worden aangekocht op een 
gezamenlijke manier kunnen ontwikkelen en bepalen, 
teneinde ook de impact van overheidsaankopen op 
het verduurzamen van de markt te versterken. Ik zal 
hiervoor samenwerken met mijn collega minister voor 
Ambtenarenzaken Petra De Sutter en met de bevoegde 
ministers bij de Gemeenschappen en Gewesten. We 
willen ook nakijken of we dit initiatief eventueel kunnen 
uitbreiden in een Benelux verband.

Het verder verduurzamen van overheidsopdrachten is 
een belangrijk onderdeel in de strategische nota Federaal 
Aankoopbeleid 2021-2023 die werd opgemaakt door 
de FOD Beleid en Ondersteuning, de FOD Kanselarij 
van de Eerste minister en het Federaal Instituut voor 
Duurzame Ontwikkeling. Deze strategie werd na ad-
vies van het Strategisch Federaal Aankoopoverleg, het 
College van de voorzitters en de Inspectie van Financiën 
aan de Ministerraad voorgelegd. In één van de acties in 
deze strategische nota willen we een aantal prioritaire 
productgroepen identificeren waarrond we verder ini-
tiatieven willen ondernemen. De aandachtspunten op 
vlak van duurzame ontwikkeling is verschillend voor elke 
productgroep. Zo zullen de milieu aspecten voor een 
bepaalde productgroep een belangrijk impact hebben, 
terwijl dit voor andere productgroepen misschien eerder 
de sociale aspecten zijn.

Aan de hand van de meerjarenplannen voor aanko-
pen van de federale overheidsdiensten willen we, met 
ondersteuning van externe expertise, nagaan welke 

(des acheteurs publics issus de différents niveaux de 
pouvoir). Par ailleurs, un réseau apprenant européen a 
été lancé conjointement avec l’ICLEI, une association de 
différentes autorités locales en Europe qui s’engagent 
activement en faveur du développement durable.

Environ 25 acheteurs européens ont pris part à ce 
réseau apprenant européen sur les achats ICT éthique-
ment responsables. Les rapports finaux de ces deux 
réseaux apprenants seront remis fin 2021. Sur la base 
de ces rapports, je vais examiner conjointement avec 
les collègues des Communautés et des Régions quelles 
sont les démarches que nous pouvons entreprendre 
pour continuer ensemble à rendre nos achats ITC plus 
durables. L’engagement que j’ai pris avec la ministre 
compétente des Pays-Bas en faveur d’un Circulair & 
Fair ICT Pact s’inscrit également dans ce contexte. 
Nous développerons aussi dans ce cadre de nouvelles 
initiatives et actions dans les années à venir.

Nous voulons intensifier la coopération avec les 
Pays- Bas en 2022 et examiner comment nous pouvons 
développer et déterminer conjointement des critères 
durables pour d’autres produits et services achetés par 
les pouvoirs publics, afin de renforcer également l’impact 
des achats publics sur la durabilité du marché. Je vais 
pour ce faire collaborer avec ma collègue la ministre de 
la Fonction publique Petra De Sutter et avec les ministres 
compétents des Communautés et des Régions. Nous 
voulons également examiner si nous pouvons éventuel-
lement étendre cette initiative à l’échelle du Benelux.

Une plus grande durabilité des marchés publics est 
un élément important de la note stratégique Politique 
fédérale d’achats 2021-2023 qui a été élaborée par le 
SPF Stratégie et Appui, le SPF Chancellerie du Premier 
ministre et l’Institut fédéral pour le développement durable. 
Cette stratégie a été soumise au Conseil des ministres 
après avis du Réseau de concertation stratégique des 
achats fédéraux, du Collège des présidents et de l’Ins-
pection des finances. Dans le cadre d’une des actions 
contenues dans cette note stratégique, nous voulons 
identifier un certain nombre de groupes de produits prio-
ritaires pour lesquels nous avons l’intention de prendre 
des initiatives qui vont plus loin. Les points d’attention en 
matière de développement durable sont différents pour 
chaque groupe de produits. Par exemple, les aspects 
environnementaux auront un impact important pour 
un groupe de produits particulier, tandis qu’il pourrait 
s’agir plutôt des aspects sociaux pour d’autres groupes 
de produits.

À partir des plans pluriannuels pour les achats des 
services publics fédéraux, nous voulons déterminer, 
avec le soutien d’une expertise externe, quels aspects 
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duurzaamheidsaspecten er belangrijk zijn voor de ver-
schillende productgroepen en deze ook gaan prioriteren 
teneinde toekomstige initiatieven rond criteriabepaling 
te rangschikken. Ook zal het Federaal Instituut voor 
Duurzame Ontwikkeling samen met de FOD Beleid en 
Ondersteuning nagaan hoe eventueel opleidingen voor 
aankopers kunnen voorzien worden rond deze prioritair 
geïdentificeerde productgroepen.

De strategische nota Federaal Aankoopbeleid 2021- 
2023 voorziet ook in de herziening van een aantal juri-
dische instrumenten, waaronder de omzendbrief aan-
gaande duurzame overheidsaankopen. Samen met de 
Eerste minister en de minister van Ambtenarenzaken 
zal ik dit opvolgen.

Deze regering zal in 2022 dan ook sterk inzetten op het 
verduurzamen van onze overheidsaankopen, teneinde 
een voorbeeldrol op te nemen naar de andere actoren 
toe van de maatschappij.

Het beleid duurzame ontwikkeling 2022 zal aldus 
verder bouwen op het beleid 2021. We blijven op een 
ambitieuze wijze inzetten op het verduurzamen van 
onze maatschappij. De SDGs zijn, samen met ons 
wettelijk kader, het leidende beleidskader. Een goeie 
samenwerking en afstemming met de andere ministers 
en staatssecretarissen uit de federale overheid is daarbij 
een evidentie waarvoor ik mij ten volle wil inzetten.

Duurzame Ontwikkeling en de SDGs zijn immers, net 
zoals het Klimaat, niet uitsluitend de bevoegdheid van 
de minister van Duurzame Ontwikkeling. Ik wil dan ook, 
samen met mijn administratie een waardevolle partner 
zijn voor de andere regeringsleden in het streven naar 
de doelstellingen van de 2030 Agenda.

Maar die samenwerking mag niet stoppen op het 
federale niveau, ook met de andere beleidsniveaus in 
België wil ik de samenwerking intensifiëren, alsook op 
het Europese en Internationale niveau. De Transitie 
naar een duurzame samenleving is echter niet enkel 
afhankelijk van het gevoerd beleid. Ook andere actoren 
zoals bedrijven, vakbonden, NGO’s, de academische en 
wetenschappelijke wereld en andere stakeholders zullen 
hierin een grote rol spelen. Ook met hen wil ik dus zo veel 
als mogelijk samenwerken. Op die manier kunnen we de 
koers die het SDG- kompas ons aangeeft, gezamenlijk 
verderzetten met de overtuiging dat we onze bestem-
ming, de doelstellingen, kunnen halen. Onze respons 
op de COVID-19-crisis en de daaruit voortvloeiende 
crisissen heeft ons dit duidelijk aangetoond.

de durabilité sont importants pour les différents groupes 
de produits et nous allons également les hiérarchiser 
afin de classifier les initiatives futures en matière d’éta-
blissement de critères. Par ailleurs, l’Institut fédéral pour 
le développement durable examinera, en collaboration 
avec le SPF Stratégie et Appui, comment organiser 
éventuellement des formations à l’intention des ache-
teurs sur ces groupes de produits prioritaires identifiés.

La note stratégique Politique fédérale d’achats 2021- 
2023 prévoit également la révision d’un certain nombre 
d’instruments juridiques, parmi lesquels la circulaire rela-
tive aux achats publics durables, ce avec le concours du 
Premier ministre, de la ministre de la Fonction publique 
et de moi-même.

Bref, ce gouvernement s’ investira beaucoup 
en 2022 pour rendre nos achats publics plus durables, 
ce pour assumer un rôle d’exemple à l’égard des autres 
acteurs de la société.

Voilà la manière dont la politique de développement 
durable 2022 poursuivra sur la lancée de la politique 
de 2021. Nous continuerons à nous engager de manière 
ambitieuse pour rendre notre société plus durable. Les 
SDG constituent, avec notre cadre légal, le cadre politique 
directeur. Une bonne coopération et l’harmonisation avec 
les autres ministres et secrétaires d’État de l’autorité 
fédérale relèvent d’une évidence sur laquelle je veux 
miser pleinement.

Et pour cause, le développement durable et les SDG, 
tout comme le climat, ne relèvent pas de la compétence 
exclusive de la ministre du Développement durable. 
J’entends par conséquent être, avec mon administration, 
un partenaire précieux pour les autres membres du 
gouvernement dans la volonté d’atteindre les objectifs 
de l’Agenda 2030.

Dans la mesure où cette coopération ne peut pas 
se limiter au niveau fédéral, je veux aussi intensifier 
la collaboration avec les autres niveaux de pouvoir en 
Belgique, ainsi qu’au niveau européen et international. 
Cependant, la transition vers une société durable ne 
dépend pas seulement de la politique menée. Un rôle 
majeur sera aussi dévolu à d’autres acteurs, par exemple 
les entreprises, les syndicats, les ONG, le monde aca-
démique et scientifique et d’autres parties prenantes. 
J’entends donc collaborer aussi autant que possible avec 
ces acteurs. Nous pourrons ainsi poursuivre conjointe-
ment la voie que nous indique la boussole des SDG, 
avec la conviction que nous pouvons atteindre notre 
destination, à savoir les objectifs. L’illustration nous en 
a été donnée par la réaction que nous avons eue face 
à la crise du COVID-19 et aux crises qui en ont résulté.
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II. — KLIMAAT

2021 heeft de klimaatverandering, en de impact ervan 
op sociaal, economisch, ecologisch en menselijk vlak, 
andermaal aangetoond. Alle continenten worden met 
de impact van de stijgende gemiddelde temperatuur op 
aarde geconfronteerd; extreme weersomstandigheden, 
bosbranden, verloren oogsten en inkomens.

Na het afsluiten van het Klimaatverdrag in 1992 waren 
we rotsvast van overtuigd dat we met “mitigatie” maat-
regelen de uitstoot van broeikasgassen fors zouden 
terugdringen om de opwarming van de aarde tegen te 
gaan. Tien jaar later kwamen niet-gouvernementele 
organisaties, zoals het Rode Kruis, aangeven dat de 
gevolgen van klimaatverandering reeds op het terrein 
in ontwikkelingslanden te zien waren. De internationale 
gemeenschap nam van dan af aan “adaptatie”, het zich 
aanpassen aan de gevolgen, ernstig. Tien jaar later, 
ten tijde van het Akkoord van Parijs (2015), kwamen de 
grote verzekeringsmaatschappijen aangeven dat hun 
uitbetalingen ten gevolge van klimaatverandering de 
pan begonnen uit te swingen. Een derde categorie van 
maatregelen werd toegevoegd: “loss and damage” (L&D).

Ons klimaatbeleid moet uit verschillende facetten 
bestaan, die coherent zijn en wederzijds versterkend. De 
kost van het gebrek aan actie op alle domeinen (mitiga-
tie, adaptatie, L&D) zal veel groter zijn dan de kost van 
een coherent en veelzijdig klimaatbeleid. Het is daarom 
passend om te onderzoeken hoe elke bevoegdheid kan 
bijdragen aan het federaal klimaatbeleid.

Enkel een daadkrachtig, dringend en gecoördineerd 
optreden kan het risico beperken dat de opwarmings-
drempel van 1,5 °C wordt overschreden. Het laatste 
IPCC-rapport (augustus 2021) bevestigt dit. De Europese 
Unie heeft de publicatie van het rapport niet afgewacht 
om het heft in handen te nemen: met de doelstellingen 
van klimaatneutraliteit in 2050 en van een uitstootvermin-
dering van minstens 55 % in 2030 tegenover 1990 nam 
de EU het voortouw van de klimaatactie wereldwijd. En 
met haar geheel aan wetgevende voorstellen (het “Fit-
for-55”-pakket) heeft de Commissie de weg geopend 
voor de vertaalslag van die ambitieuze doelstellingen 
naar concrete acties.

Naast het belang van het onder de aandacht bren-
gen van de urgentie en de uitdaging, moeten we ook 
de opportuniteiten onder de aandacht blijven brengen; 
voor onze economie in termen van innovatie en com-
petitiviteitsvoordelen of ook voor onze samenleving in 
termen van mobiliteit en volksgezondheid. Ik zal erover 

II. — CLIMAT

Une fois de plus, l’année 2021 a apporté la preuve 
du changement climatique et de son impact en termes 
sociaux, économiques, écologiques et humains. Tous les 
continents sont confrontés aux effets de l’augmentation 
de la température moyenne à l’échelle de la planète: 
conditions climatiques extrêmes, feux de forêts, pertes 
de récoltes et de revenus.

Après la conclusion de la Convention climat en 1992, 
nous avions l’intime conviction, que nous allions réduire 
fortement les émissions de gaz à effet de serre à l’aide de 
mesures de “mitigation” pour lutter contre le réchauffement 
de la terre. Dix années plus tard, des organisations non-
gouvernementales, comme la Croix-Rouge, signalaient 
que les conséquences des changements climatiques 
étaient déjà très visibles sur le terrain dans les pays en 
développement. “L’adaptation” aux conséquences a 
été prise au sérieux par la communauté internationale 
à partir de ce moment-là. Dix ans plus tard, à l’époque 
de l’Accord de Paris (2015), les grandes compagnies 
d’assurance annonçaient que, à cause des change-
ments climatiques, leurs paiements commençaient à 
exploser. Ce qui a donné lieu à une troisième catégorie 
de mesures: les “pertes et préjudices”.

Notre politique climatique doit être constituée de diffé-
rentes facettes, à la fois cohérentes et qui se renforcent 
mutuellement. Le prix à payer pour l’inaction à tous les 
niveaux (mitigation, adaptation, pertes et préjudices) sera 
bien plus élevé que le coût d’une politique climatique 
cohérente et multidimensionnelle. Il convient dès lors 
d’examiner comment chaque compétence peut contribuer 
à la politique climatique fédérale.

Seule une action forte, urgente et coordonnée est de 
nature à limiter le risque de dépassement du seuil de 
réchauffement de 1,5 °C. Le dernier rapport du GIEC 
(août 2021) en apporte la confirmation. L’Union euro-
péenne n’a pas attendu la publication de ce rapport pour 
se mettre en ordre de marche: les objectifs de neutralité 
climatique en 2050 et de réduction de nos émissions 
d’au moins 55 % en 2030 par rapport à 1990, ont placé 
l’UE à la tête du train de l’action climatique au niveau 
mondial. Via son ensemble de propositions législatives 
(“package Fit-for-55”), la Commission a ouvert la voie 
à la traduction de ces objectifs ambitieux en actions 
concrètes.

Outre l’importance d’attirer l’attention sur l’urgence 
et sur le défi, nous devons aussi continuer à mettre 
en évidence les opportunités. Pour notre économie 
en termes d’innovation et de gains de compétitivité ou 
encore pour notre société en termes de mobilité et de 
santé publique. Je veillerai à ce que ces opportunités 
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waken dat we deze opportuniteiten maximaliseren, en 
zal werk maken van een rechtvaardige transitie, waarbij 
het klimaatbeleid progressieve inkomenseffecten heeft.

België als Europese bondgenoot

Ik verwelkom het “Fit for 55”-pakket dat de Commissie 
in juli publiceerde om onze klimaatdoelstelling te-
gen 2030 waar te maken. Binnen de twee maanden 
na het verschijnen van de voorstellen hebben we op 
federaal niveau een positie op hoofdlijnen vastgelegd. 
We willen immers nog volop wegen op deze voorstellen 
die de economische, sociale en ecologische transitie van 
een generatie bepalen. Daarbij reik ik de hand naar mijn 
gewestelijke collega’s om samen ambitieuze Belgische 
standpunten uit te werken, zodat we een constructieve 
rol kunnen opnemen in het Europese debat, terwijl we 
tegelijk de Belgische belangen behartigen en ervoor 
zorgen dat onze burgers en bedrijven de kansen die de 
klimaattransitie biedt ten volle kunnen benutten. Het is 
belangrijk om de verschillende voorstellen grondig te 
analyseren en evenwichten tussen de verschillende 
dossiers te zoeken op Europees niveau, om te komen tot 
een ambitieus, breed gedragen en sociaal rechtvaardig 
klimaat- en energiebeleid. Een goede en transparante 
coördinatie tussen alle betrokken federale en gewestelijke 
departementen, op politieke én administratief niveau, 
is daarbij doorslaggevend. Ik zal erover waken dat het 
Coördinatiecomité Internationaal Milieubeleid (CCIM) in 
dat verband ten volle zijn rol speelt.

Het stemt mij in ieder geval tevreden dat de Commissie 
heeft gezocht naar een evenwichtige, kosteneffectieve en 
coherente mix van maatregelen, waarin zowel prijsbar-
rières als andere hindernissen die de transitie in de weg 
staan, worden aangepakt en rekening wordt gehouden 
met het imperatief van een sociaal rechtvaardige transitie.

Op het vlak van prijsbarrières heeft het huidige 
Europese emissiehandelssysteem zijn sporen ondertus-
sen verdiend. We moeten het door het ETS gecreëerde 
prijssignaal nu aanpassen aan de nieuwe doelstellingen, 
maar er tegelijkertijd voor blijven zorgen dat kwetsbare 
bedrijven geen internationaal concurrentienadeel lijden. 
Ik verwelkom daarom in het bijzonder de voorstellen van 
de Commissie om de hoeveelheid gratis toewijzing af 
te bouwen voor sectoren die door het Carbon Border 
Adjustment Mechanism zullen worden beschermd, als-
ook voor de luchtvaartsector en de voorstellen om de 
regels inzake gratis toewijzing verder te verscherpen, 
zodat het prijssignaal binnen deze sectoren niet meer 
wordt verzwakt en gratis toewijzing beter afgestemd 
wordt op die bedrijven die daadwerkelijk bescherming 
nodig hebben. De burger krijgt meer en meer de garantie 
dat ook grote bedrijven, bijvoorbeeld in de scheep- en 

soient maximisées et oeuvrerai pour une transition juste, 
dans le cadre de laquelle la politique climatique a des 
effets progressifs sur les revenus.

La Belgique, l’alliée de l’Europe

Je salue le package “Fit-for-55” qui a été publié en 
juillet par la Commission pour concrétiser notre objectif 
climatique pour 2030. Dans les deux mois qui ont suivi la 
publication des propositions, nous avons déterminé au 
niveau fédéral une position sur les grandes lignes. Notre 
volonté est en effet de peser encore de tout notre poids 
sur ces propositions qui déterminent la transition écono-
mique, sociale et écologique de toute une génération. Je 
tends dès lors la main à mes collègues régionaux pour 
élaborer conjointement des positions belges ambitieuses, 
de façon à pouvoir adopter un rôle constructif dans le 
débat européen tout en protégeant les intérêts belges 
et en veillant à ce que nos citoyens et nos entreprises 
maximisent pleinement les opportunités qu’offre la 
transition climatique. Il importe d’analyser les différentes 
propositions en profondeur et de rechercher des équilibres 
entre les différents dossiers au niveau européen, pour 
dégager une politique énergétique et climatique ambi-
tieuse, largement soutenue et socialement équitable. 
Une bonne coordination, transparente, entre l’ensemble 
des départements fédéraux et régionaux, au niveau à 
la fois politique et administratif, est primordiale dans ce 
cadre. Je veillerai à ce que le Comité de coordination de 
la politique internationale de l’environnement (CCPIE) 
joue pleinement son rôle à cet égard.

Je me réjouis en tout cas que la Commission ait été 
en quête d’un éventail de mesures équilibré, coût- effi-
cace et cohérent, qui s’attèle aussi bien aux barrières 
de prix qu’aux autres obstacles à la transition et prend 
en compte l’impératif d’une transition socialement juste.

Pour ce qui est des barrières de prix, l’actuel sys-
tème européen d’échange de quotas d’émission (ETS) 
a désormais fait ses preuves. Nous devons à présent 
adapter le signal prix instauré par l’ETS aux nouveaux 
objectifs, mais dans le même temps continuer à nous 
assurer que des entreprises vulnérables ne souffrent 
pas d’un handicap concurrentiel international. Je salue 
dès lors en particulier les propositions de la Commission 
visant à démanteler le volume des allocations gratuites 
pour les secteurs qui seront protégés par le Carbon 
Border Adjustment Mechanism et le secteur de la navi-
gation aérienne, ainsi que les propositions visant à durcir 
davantage les règles d’allocation gratuite de manière à 
ce que le signal prix à l’intérieur de ces secteurs ne s’en 
trouve plus affaibli et que l’allocation gratuite soit mieux 
dirigée vers les entreprises qui ont réellement besoin de 
protection. Le citoyen obtient de plus en plus la garantie 
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luchtvaart, hun deel van het werk doen. Toch kan het 
nog beter en sneller.

De Commissie stelt daarom een nieuw emissiehan-
delssysteem voor gebouwen en wegverkeer voor. Dat 
voorstel vergt nadere analyse omdat we niet over een 
nacht ijs mogen gaan bij zo een gevoelig en belangrijk 
onderwerp. Wat zeker is: een prijssignaal alleen vol-
staat niet. Het is dus belangrijk dat deze sectoren van 
de gebouwen en van het wegtransport gedekt blijven 
door de nationale doelstellingen, zodat overheden werk 
maken van aanvullende maatregelen op nationaal ni-
veau. De alternatieven voor fossiele verwarming of 
vervoer moeten aantrekkelijk en betaalbaar zijn. Dat is 
de grote opgave voor het klimaatbeleid in die sectoren. 
De impact op de koopkracht van onze huishoudens 
en het concurrentievermogen van onze kmo’s is een 
bijzonder aandachtpunt in dit debat. Ik zal daarom de 
voorstellen van de Commissie, onder andere om een 
Sociaal Klimaatfonds op te richten, met bijzonder veel 
zorg bestuderen.

Net zoals de analyses van de Commissie, toonde dit 
studiewerk aan dat een slim gebruik van deze inkomsten 
zelfs voor progressief herverdelend effect kan zorgen, 
wat positief is voor de lagere inkomensgroepen.

In het kader van de voorstellen van de Europese 
commissie “fit for 55” steun ik de invoering van stren-
gere CO2-normen voor auto’s, bestelwagens en zware 
bedrijfsvoertuigen, aangevuld met een ambitieuze uit-
fasering op EU-niveau voor de verkoop van auto’s en 
bestelwagens met interne verbrandingsmotoren, in 
overeenstemming met de doelstelling van klimaatneu-
traliteit. Voor wat betreft de nationale doelstellingen, voor 
de sectoren die nog niet onder het ETS vallen, stelt de 
Commissie voor België uitstootvermindering met 47 % 
tegen 2030 ten opzichte van 2005 voor. Dit vormt een 
stevige uitdaging. Dat neemt niet weg dat klimaatbeleid, 
ook in gebouwen en transport, een katalysator is voor 
innovatie, investeringen en duurzame welvaart. Kijk maar 
naar het hele ecosysteem aan bedrijven en organisaties 
die zich inzet voor elektrisch woon-werkverkeer: met de 
e-bike, de elektrische wagen of openbaar vervoer.

Verder zal ik de flexibiliteit met de landsector (LULUCF-
flexibiliteit) met bijzondere aandacht voor de milieu-
integriteit bestuderen. Het is belangrijk dat we onze 
ambitie waarmaken met effectieve reducties, niet met 
compensaties, en de EU klimaatwet respecteren.

que des grandes entreprises, dans le secteur de la 
navigation maritime et aérienne par exemple, font elles 
aussi leur part de travail. On peut néanmoins encore 
faire mieux et plus vite.

La Commission propose dès lors un nouveau système 
d’échange de quotas d’émission pour les bâtiments et le 
transport routier. Cette proposition doit être analysée plus 
avant car nous ne pouvons pas nous lancer à la légère 
sur un sujet à ce point sensible et important. Une chose 
est sûre: un signal prix à lui seul ne suffit pas. Il importe 
dès lors que ces secteurs du bâtiment et de transport 
routier demeurent sous le coup des objectifs nationaux, 
de manière à ce que les autorités puissent envisager 
des mesures complémentaires au niveau national. Les 
alternatives au chauffage ou au transport fossile doivent 
être attrayantes et abordables. Tel est le défi majeur pour 
la politique climatique dans ces secteurs. L’impact sur 
le pouvoir d’achat de nos ménages et la compétitivité 
de nos PME constituent un point d’attention particulier 
dans ce débat. Je vais dès lors étudier très soigneuse-
ment les propositions de la Commission, entre autres 
la création d’un Fonds social pour le climat.

Tout comme les analyses de la Commission, ces 
études ont établi qu’une utilisation judicieuse de ces 
revenus est même susceptible de créer un effet redis-
tributif progressif, ce qui est une chose positive pour les 
groupes disposant des plus faibles revenus.

Dans le cadre des propositions de la commission euro-
péenne “fit for 55, je soutiens la mise en œuvre de normes 
de CO2 plus strictes pour les voitures, les camionnettes et 
les poids lourds, complétées par un phasing-out ambitieux 
pour les ventes de voitures et de camionnettes à moteur 
à combustion interne, au niveau de l’UE conformément 
à l’objectif de neutralité climatique. En ce qui concerne 
les objectifs nationaux, pour les secteurs qui ne sont pas 
encore soumis à l’ETS, la Commission propose pour la 
Belgique une réduction des émissions de l’ordre de 47 % 
pour 2030 par rapport à 2005. C’est un sérieux défi. Cela 
n’enlève rien au fait que la politique climatique, y compris 
dans les bâtiments et le transport, est un catalyseur pour 
l’innovation, les investissements et la prospérité durable. 
Il suffit de regarder tout l’écosystème d’entreprises et 
d’organisations qui se mobilise pour les déplacements 
domicile-travail électriques: en vélo électrique, voiture 
électrique ou transports en commun.

Je vais par ailleurs examiner la flexibilité avec le 
secteur de l’utilisation des sols (flexibilité LULUCF) en 
étant particulièrement attentive à l’intégrité environne-
mentale. Il importe de réaliser notre ambition par le biais 
de réductions effectives, non par des compensations, et 
de respecter la loi climat européenne.



2294/023DOC 5518

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Solidariteit is essentieel en de rechtvaardige tran-
sitie ligt mij bijzonder nauw aan het hart. Solidariteit 
is nodig binnen lidstaten en daar zal onder meer het 
voorgestelde Social Climate Fund toe moeten bijdragen, 
waarin ons land 1,85 miljard euro krijgt toegewezen voor 
de periode 2025-2032. Maar ook tussen lidstaten is 
solidariteit nodig, tussen rijkere en armere landen. Het 
is echter belangrijk dat deze solidariteit hand in hand 
gaat met klimaatambitie en dat alle lidstaten bijdragen 
tot de Europese doelstelling. Ik verwelkom dan ook de 
voorstellen van de Commissie die in deze richting gaan, 
zoals met name het koppelen van de verhoging van het 
Moderniseringsfonds aan de eis dat de middelen in dit 
fonds niet gebruikt worden voor investeringen in fossiele 
energiebronnen.

De Belgische en federale bijdrage

Zonder te wachten op de voltooiing van de wetge-
vingswerkzaamheden op Europees niveau, moeten 
we het klimaatbeleid op nationaal en federaal niveau 
versterken. De federale regering zet daar volledig op in, 
zoals met name met de beslissing van de Ministerraad 
van 2 april 2021 met betrekking tot de opvolging van de 
invoering van federale klimaat-beleidslijnen en -maat-
regelen 2021-2030. Elke betrokken minister heeft voor 
zijn of haar beleidsterrein de prioritaire acties bepaald 
en roadmaps opgesteld met nadere toelichting over 
de uitvoeringsmodaliteiten, het tijdschema en de op-
volgingsmethode. Samen moeten deze acties ervoor 
zorgen dat de verbintenissen die zijn aangegaan in het 
kader van de uitwerking van het Nationaal Energie- en 
Klimaatplan (NEKP) 2021-2030 concreet worden gemaakt 
en dat in deze periode aanzienlijke emissiereducties tot 
stand komen.

We hebben ons ook al voorbereid op de volgende 
stap, met name het versterken van dit pakket bestaande 
maatregelen, want we weten dat de reeds ingevoerde of 
aangekondigde maatregelen ontoereikend zullen zijn met 
het oog op het bereiken van de verhoogde doelstellingen 
als gevolg van de beslissing om de Europese ambitie 
te verhogen tot minstens 55 procent minder uitstoot 
in 2030 tegenover 1990. Voor alle belangrijke assen van 
het federale klimaatbeleid hebben we bijgevolg bepaald 
welke aanvullende maatregelen kunnen worden over-
wogen om de koolstofvrijmaking te versnellen en kracht 
bij te zetten. Deze nieuwe acties zullen het bestaande 
arsenaal aan maatregelen komen versterken en tevens 
de federale bijdrage zijn voor het ontwerp van bijgewerkt 
NEKP dat België, overeenkomstig de Europese wetgeving, 
in juni 2023 moet meedelen aan de Europese instellingen. 
Binnen dit kader heeft de federale overheid zich hierbij 
geëngageerd voor 25 miljoen ton bijkomende reducties 

La solidarité est essentielle et la transition juste me 
tient particulièrement à cœur. Une solidarité est néces-
saire au sein même des États membres, ce à quoi devra 
notamment contribuer le fonds social pour le climat et 
les 1,85 milliards d’euros que notre pays se voit allouer 
pour la période 2025-2032. Mais une solidarité est 
également nécessaire entre les États membres, entre 
pays plus riches et pays plus pauvres. Il importe toute-
fois que cette solidarité aille de pair avec une ambition 
climatique et que tous les États membres contribuent 
à l’objectif européen. Je salue dès lors les propositions 
de la Commission qui vont dans ce sens, notamment 
celles qui lient ’augmentation du Fonds de modernisation 
à l’exigence que les moyens présents dans ce fonds ne 
soient pas  utilisés pour des investissements dans des 
sources d’énergie fossile. 

Les contributions belge et fédérale

Sans attendre l’aboutissement du chantier légis-
latif au niveau européen, nous devons renforcer la 
politique climatique au niveau national et fédéral. Le 
gouvernement fédéral est pleinement mobilisé vers 
cet objectif, concrétisé notamment par la décision du 
conseil des ministres du 2 avril 2021 relatif au suivi de 
la mise en œuvre des politiques et mesures climatiques 
fédérales 2021-2030. Chaque ministre impliqué a, pour 
son domaine d’action, identifié les actions prioritaires et 
établi des “feuilles de route” en précisant les modalités 
de mise en œuvre, le calendrier, la méthode de suivi. 
L’ensemble de ces actions doit permettre de concrétiser 
les engagements pris dans le contexte de l’élaboration 
du Plan national énergie-climat (PNEC) 2021-2030, et 
de réaliser des réductions d’émissions substantielles 
au cours de cette période.

Nous avons également préparé l’étape suivante: celle 
du renforcement de cet ensemble de mesures exis-
tantes car, nous savons que les mesures déjà mises en 
place ou annoncées ne suffiront pas pour atteindre les 
objectifs rehaussés découlant de la décision de porter 
l’ambition européenne à au moins 55 % de réduction 
des émissions en 2030, par rapport à 1990. Pour tous 
les grands axes de la politique climatique fédérale nous 
avons déterminé quelles actions supplémentaires peuvent 
être envisagées pour accélérer et amplifier le mouvement 
de la décarbonation. Ces nouvelles actions viendront 
renforcer l’arsenal de mesures existant, et constitueront 
la contribution fédérale au projet de révision du PNEC 
que la Belgique devra notifier aux instances européennes 
en juin 2023, en conformité avec la législation européenne. 
Dans ce cadre, le gouvernement fédéral s’est engagé 
à réduire de 25 millions de tonnes supplémentaires les 
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in de non-ETS in de komende periode 2021-2030, ten 
opzichte van het bestaande NEKP.

Deze ontwikkelingen in het federale klimaatbeleid 
kunnen niet tot stand komen zonder een geschikt go-
vernancekader, dat beantwoordt aan de Europese 
vereisten (Verordening inzake de governance van de 
energie-unie en van de klimaatactie) en op internationaal 
niveau (het kader van transparantie uit de Overeenkomst 
van Parijs). We moeten ervoor zorgen dat alle federale 
departementen die betrokken zijn bij het klimaatbeleid 
zich inzetten en op efficiënte wijze samenwerken en 
dat de uitvoering en de opvolging van de beleidslijnen 
en maatregelen vlekkeloos verlopen. Daartoe moet het 
governancekader dat is vastgesteld bij de beslissing van 
de Ministerraad van 2 april 2021 geconsolideerd worden 
om de continuïteit ervan op lange termijn te waarborgen. 
Deze consolidatie zal worden voorafgegaan door een 
evaluatie en eventueel een bijstelling van het huidige 
governancekader, en zal ook een formalisering omvatten 
van het mandaat en de samenstelling van de federale 
taskforce die is opgericht in het kader van de opmaak 
van het federale luik van het NEKP.

Mijn administratie zal de opvolging van de beleidslijnen 
en maatregelen blijven coördineren en haar expertise 
ter beschikking stellen van de betrokken departementen 
om de vereiste opvolgingsmethoden te ontwikkelen, met 
de steun van externe consultants. De operationele fase 
van de politieke monitoringcyclus waarin de beslissing 
van de Ministerraad van 2 april 2021 voorziet, zal ingaan 
in 2022. Het omvat de opmaak van een eerste jaarlijks 
voortgangsverslag, dat openbaar zal worden gemaakt 
en aan het Parlement worden meegedeeld.

Ik wil ook dat de ontwikkelingen van het klimaatbe-
leid breed maatschappelijk gedragen worden, volgens 
een logica van participatieve democratie. Daartoe zal 
ik de adviesorganen raadplegen en een participatief 
dialoogproces rond sleuteldomeinen van het federale 
klimaatbeleid opzetten. Mijn doel is dat dit proces tijdig 
wordt afgerond om een concrete impuls te geven aan de 
ontwikkeling van de nieuwe maatregelen die nodig zijn 
in het kader van de herziening van het NEKP, waarvan 
de eerste versie wordt verwacht in juni 2023.

Een goede samenwerking met de deelentiteiten blijft 
ook een essentiële voorwaarde om de samenhang en 
de efficiëntie van het klimaatbeleid te waarborgen.

Een prioriteit in dit verband is het sluiten van een 
samenwerkingsovereenkomst voor de periode 2021- 
2030 om onze bijdrage aan de Europese doelstellingen 
uit te voeren. Het politieke akkoord dat er dit najaar komt, 
zoals ik en mijn collega’s van de deelentiteiten hebben 
overeengekomen, zal te gelegener tijd moeten worden 

émissions de gaz à effet de serre du non-ETS au cours 
de la période 2021-2030, par rapport au PNEC existant.

Ces développements de la politique climatique fédérale 
ne pourront se faire sans un cadre de gouvernance adé-
quat, aligné sur les exigences européennes (Règlement 
sur la Gouvernance de l’Union de l’énergie et de l’action 
climatique) et international (cadre de transparence de 
l’Accord de Paris). Nous devons nous assurer de l’impli-
cation et de la collaboration efficace de tous les dépar-
tements fédéraux concernés par la politique climatique 
et d’une mise en œuvre et d’un suivi sans failles des 
politiques et mesures. Pour ce faire, il conviendra de 
consolider le cadre de gouvernance fixé par la décision 
du Conseil des ministres du 2 avril 2021 pour en assurer 
la continuité à long terme. Cette consolidation sera pré-
cédée d’une évaluation et d’un ajustement éventuel du 
cadre de gouvernance mis en place à l’heure actuelle, 
et comprendra aussi une formalisation du mandat et de 
la composition de la taskforce fédérale mise en place 
dans le cadre de l’élaboration du volet fédéral du PNEC.

Mon administration continuera à coordonner le moni-
toring des politiques et mesures, et mettra son exper-
tise à disposition des départements concernés afin de 
développer les méthodologies de suivi requises, avec 
l’appui de consultants externes. Le cycle de monitoring 
politique prévu par la décision du Conseil des ministres 
du 2 avril 2021 entrera dans sa phase opérationnelle 
dès 2022. Il inclura l’établissement d’un premier rapport 
annuel de progrès, qui sera rendu public et transmis au 
parlement.

J’entends également appuyer les développements 
de la politique climatique sur une forte assise sociétale, 
dans une logique de démocratie participative. À cette 
fin, je consulterai les organes d’avis et organiserai un 
processus de dialogue participatif autour des domaines 
clés de la politique climatique fédérale. Mon objectif est 
que ce processus aboutisse en temps utile pour donner 
une impulsion concrète au développement des nouvelles 
mesures nécessaires dans le cadre de la révision du 
PNEC, attendue dans sa première version pour juin 2023.

Une bonne coopération avec les entités fédérées 
reste également une condition essentielle pour assurer 
la cohérence et l’efficacité de la politique climatique.

Une priorité à cet égard est la conclusion d’un accord 
de coopération pour la période 2021-2030 afin de réali-
ser notre contribution aux objectifs Européens. L’accord 
politique que mes collègues des entités fédérées et moi-
même avons convenu de conclure cet automne devra 
être traduit en temps utile dans un accord de coopération 
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vertaald in een degelijke samenwerkingsovereenkomst, 
zodat een duidelijk samenwerkingskader wordt vastgesteld 
teneinde de verbintenissen van België na te komen en 
alle betrokken overheden te responsabiliseren. In dat 
verband is de federale regering vastbesloten om haar 
verantwoordelijkheid te nemen en in belangrijke mate 
bij te dragen tot de verwachte emissiereducties, door 
ten volle gebruik te maken van de hefbomen die binnen 
haar bevoegdheden beschikbaar zijn.

De Europese Unie heeft de koers voor 2050 uitgezet: 
klimaatneutraliteit moet worden bereikt. In de eerste helft 
van 2021 hebben mijn diensten een nieuw prospectief 
rapport voorgesteld met verschillende transitiescenario’s 
naar klimaatneutraliteit in België tegen 2050. De kern-
boodschappen van het rapport werden onder meer aan 
de Kamer voorgelegd. Het rapport toont aan dat, ook 
al is dat een grote uitdaging, het bereiken van klimaat-
neutraliteit tegen 2050 in België technisch haalbaar is. 
De waaier aan ontwikkelde scenario’s is van aard om 
het publieke debat te voeden; tevens wordt een kader 
geboden en een richting aangegeven voor de klimaat-
beleidslijnen die binnen België moet worden gevolgd 
om tegen 2050 klimaatneutraliteit te bereiken.

Ik ben van plan het debat met mijn collega’s en de 
stakeholders voort te zetten om ambitieuze klimaatbeleids-
lijnen tot stand te brengen, die door de hele samenleving 
worden gedragen, en het debat te verdiepen op basis 
van aanvullende analyses en studies, met name door 
de sociaal-economische effecten van deze scenario’s 
nader te analyseren. In dit verband kijk ik uit naar de 
bevindingen van een onlangs opgestarte studie van mijn 
administratie naar werkgelegenheid en vaardigheden 
in het kader van de transitie. De resultaten zullen met 
name de werkzaamheden voeden van de (inter)nationale 
conferentie voor een rechtvaardige transitie. Daarnaast 
zal een studie over biomassa en bio- economie bijdragen 
tot het ontwikkelen van visie-elementen over het aanbod 
van biomassa en het gebruik ervan in de context van een 
overgang naar een volledig biogebaseerde economie.

Het blijft ook cruciaal om de jongeren te blijven informe-
ren over hoe hun toekomst er kan uitzien. Mijn diensten 
zullen daarom ook de educatieve webtool My2050.be 
actualiseren op basis van de nieuwe scenario’s voor het 
behalen van klimaatneutraliteit in België tegen 2050. De 
klimaatcoaches zullen scholen blijven begeleiden bij het 
gebruik van deze tool.

De klimaattransitie vereist grote investeringen. Ik 
denk aan de ontwikkeling van een nationale strategie 
inzake duurzame financiering, waartoe ik samen met de 
minister van Financiën in 2021 de eerste stappen heb 
gezet, met een door de Europese Commissie gefinan-
cierde studie. Deze studie zal twee pijlers omvatten: de 

en bonne et due forme, afin qu’un cadre de coopération 
clair soit établi en vue d’honorer les engagements de 
la Belgique et de responsabiliser toutes les autorités 
concernées. Le gouvernement fédéral est déterminé 
à prendre ses responsabilités dans ce contexte et à 
apporter une contribution significative aux réductions 
d’émissions attendues, en usant pleinement des leviers 
à disposition dans le cadre de ses compétences.

L’Union Européenne a indiqué le chemin à l’hori-
zon 2050: il faudra atteindre la neutralité climatique. Dans 
le courant du premier semestre de 2021, mes services 
ont présenté un nouveau rapport prospectif identifiant 
différents scénarios de transition visant la neutralité cli-
matique d’ici 2050 en Belgique Les messages principaux 
du rapport ont notamment été présentés à la Chambre. 
Ce rapport révèle que, même si cela représente un défi 
majeur, l’atteinte de la neutralité climatique à l’hori-
zon 2050 en Belgique est techniquement réalisable. 
L’éventail de scénarios développés permettent de nourrir 
le débat public et fournissent un cadre et une orientation 
pour les politiques climatiques à mener en Belgique afin 
d’atteindre la neutralité climatique d’ici 2050.

J’ai bien l’intention de poursuivre le débat avec mes 
collègues et les parties prenantes afin d’aboutir à des 
politiques climatiques ambitieuses et portées par l’en-
semble de la société, et à approfondir le débat sur base 
d’analyses et d’études complémentaires, notamment en 
analysant plus en détail les impacts socioéconomiques de 
ces scénarios. Dans ce contexte, j’attends les conclusions 
d’une étude que mon administration vient de lancer et 
portant sur l’emploi et les compétences dans le cadre 
de la transition. Les résultats contribueront notamment 
à nourrir les travaux de la conférence (inter)nationale 
sur la transition juste. En outre, une étude portant sur la 
biomasse et la bioéconomie contribuera à développer 
des éléments de vision sur l’offre de biomasse et sur 
ses usages dans le contexte d’une évolution vers une 
économie entièrement biosourcée.

Il demeure également crucial de continuer à informer 
les jeunes sur ce que peut être leur avenir. Mes services 
vont dès lors aussi actualiser l’outil en ligne éducatif 
My2050.be sur la base des nouveaux scénarios pour 
atteindre la neutralité climatique en Belgique d’ici 2050. 
Les coaches climat continueront à accompagner les 
écoles dans l’utilisation de cet outil.

La transition climatique nécessite aussi d’importants 
investissements. Je pense au développement d’une 
stratégie nationale de financement durable, pour laquelle 
j’ai posé les premiers jalons en 2021 conjointement 
avec le ministre des Finances, au travers d’une étude 
financée par la Commission européenne. Cette étude 
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federale overheid als investeerder en het vergroenen 
van de financiële sector.

Verder zullen mijn diensten ondersteuning verlenen 
aan de uitgifte van een nieuwe groene obligatie in 2022, 
in lijn met de laatste Europese ontwikkelingen op vlak 
van duurzame financiën.

Mijn collega, de minister van Financiën, is gestart 
met de werkzaamheden voor de in het regeerakkoord 
vooropgestelde fiscale hervorming, die onder meer 
gericht is op een klimaat- en milieuvriendelijkere fis-
caliteit. Ik zal bijdragen aan de denkoefening over de 
hervormingspistes op het gebied van groene fiscaliteit, 
inzonderheid wat betreft de invoering van het principe 
“de vervuiler betaalt” dat erop gericht is het gebruik van 
fossiele brandstoffen zoveel mogelijk te ontmoedigen 
met prijssignalen. Het zal er in deze op aankomen een 
begeleidend beleid te voorzien en de concurrentiepositie 
van de bedrijven en de koopkracht van de gezinnen 
te vrijwaren, in samenhang met de beslissingen die 
op Europees niveau worden genomen. In het kader 
van het bijkomend engagement voor 25 miljoen ton 
emissiereducties hebben deze werkzaamheden enkel 
aan belang gewonnen. Het spreekt voor zich dat in de 
fiscaliteit een belangrijke hefboom aanwezig is voor die 
bijkomende reducties.

In dit verband zal ik bij dragen aan de formulering 
van aanbevelingen voor het afbouwen van de subsidies 
voor fossiele brandstoffen, op basis van de federale 
inventaris van subsidies voor fossiele brandstoffen die 
in de eerste helft van 2021 werd voorgelegd.

In samenwerking met de betrokken ministers zal ik ook 
bijdragen aan de vertaalslag in België van de implicaties 
op verschillende niveaus van het “Fit for 55”-pakket in 
fiscale en niet-fiscale aangelegenheden (sociale dimen-
sie, overheidsinkomsten en gebruik van deze inkomsten, 
sociaal klimaatfonds, enz.).

De risico’s en gevolgen van klimaatverandering

De extreme weersomstandigheden waarmee we deze 
zomer te maken kregen, herinneren er ons aan, op een 
dramatische wijze, hoezeer het belangrijk is om niet 
alleen onze uitstoot van broeikasgassen drastisch te 
verminderen, maar ook alles in het werk te stellen om ons 
te behoeden voor de gevolgen van klimaatverandering.

We moeten de weerbaarheid van onze samenleving 
garanderen. In de EU klimaatwet werd niet alleen de 
doelstelling inzake klimaatneutraliteit verankerd, het 
bevat ook de doelstelling om tegen 2050 climate resilient 

reposera sur deux piliers: l’autorité fédérale en qualité 
d’investisseur et le verdissement du secteur financier.

Mes services prêteront par ailleurs leur appui pour 
l’émission d’une nouvelle obligation verte en 2022, dans 
le droit fil des derniers développements européens en 
matière de finance durable.

Mon collègue, le ministre des Finances, a entamé les 
travaux sur la réforme fiscale inscrite dans l’accord de 
gouvernement visant entre autres à rendre la fiscalité 
plus favorable au climat et à l’environnement. Je contri-
buerai aux réflexions sur les pistes de réforme en matière 
de fiscalité verte, en particulier en ce qui concerne la 
mise en place du principe du “pollueur-payeur” visant à 
décourager le plus possible l’usage des combustibles 
fossiles par le biais de signaux de prix. Il sera important 
ici de prévoir une politique d’accompagnement et de 
préserver la position concurrentielle des entreprises et 
le pouvoir d’achat des ménages, en cohérence avec les 
décisions prises au niveau européen. Dans le contexte de 
l’engagement supplémentaire de 25 millions de tonnes 
de réduction des émissions, ce travail n’a fait que gagner 
en importance. Il va sans dire que la fiscalité constitue 
un levier important pour ces réductions supplémentaires.

Dans ce contexte, je contribuerai à la formulation 
de recommandations pour mettre progressivement fin 
aux subsides aux combustibles fossiles, sur base de 
l’inventaire fédéral de subventions aux énergies fossiles 
présenté dans le courant du premier semestre de 2021.

En collaboration avec les ministres concernés, je 
contribuerai également à la déclinaison en Belgique des 
implications à différents niveaux du paquet “Fit for 55” 
dans des matières fiscales et non-fiscales (dimension 
sociale, recettes publiques et utilisation de ces recettes, 
fonds social climat, etc.).

Les risques et les conséquences du changement 
climatique

Les événements climatiques extrêmes auxquels nous 
avons été confrontés cet été nous rappellent de manière 
dramatique combien il est important, non seulement 
de réduire fortement nos émissions de gaz à effet de 
serre, mais également de mettre tout en œuvre afin de 
nous prémunir contre les impacts des changements 
climatiques.

Nous devons garantir la résilience de notre société. La 
loi climat européenne a non seulement ancré l’objectif de 
neutralité climatique, mais contient aussi l’objectif d’être 
climate resilient d’ici 2050. Cela nécessite une approche 
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te zijn. Dit vereist een holistische aanpak, en aandacht 
voor coherentie tussen de verschillende facetten van 
ons klimaatbeleid, op alle beleidsniveaus.

Een risico wordt bepaald door drie determinanten 
“hazard”, “exposure”, “vulnerability”, aangevuld met de 
vierde determinant “response”. Deze verschillende deter-
minanten spelen bovendien op elkaar in. We staan met 
andere woorden voor een complexe uitdaging wanneer we 
risico’s die gepaard gaan met klimaatverandering willen 
identificeren en ze beheersen. Een lange termijnvisie, 
beleidscoherentie en coördinatie zullen essentieel zijn.

In het licht hiervan, en gegeven de uitdaging voor 
onze nationale veiligheid, heeft de federale regering 
beslist een “OCAD Klimaat” op te richten.

De bedoeling van dit orgaan/deze eenheid is:

a. de risico’s van de strijd tegen, en de gevolgen van 
klimaatverandering in ons land in al zijn aspecten te 
analyseren en te evalueren;

b. de link te leggen met alle deelaspecten van het 
klimaatbeleid (dit voor mitigation, adaptation, en loss 
and damage); en

c. de mogelijke versterking van de climate governance 
aan te bevelen.

Dit orgaan zal op die manier vanuit een holistische 
benadering er mee voor zorgen dat ons land climate 
resilient wordt tegen 2050.

Het is niet de bedoeling om in de plaats te treden van 
bestaand wetenschappelijk onderzoek of instanties. Het 
is wel de bedoeling om beroep te doen op bestaande 
(wetenschappelijke) bronnen, een meta- analyse uit 
te voeren en te wijzen op eventuele lacunes om een 
gedegen evaluatie te maken.

Wat betreft adaptie beschikt de federale overheid 
over een reeks hefbomen, en die moeten we gebruiken.

We worden trouwens daartoe uitgenodigd door Europa, 
met de onlangs in 2021 gevalideerde nieuwe “Europese 
Adaptatiestrategie” evenals met de in de “klimaatwet” 
opgenomen verplichting om strategieën en plannen voor 
adaptatie aan te nemen en uit te voeren. Het eerste 
nationale adaptatieplan en de “federale bijdrage” ervan 
zijn ten einde gekomen. In het kader van haar beslissing 
van 2 april 2021 met betrekking tot de invoering van fe-
derale klimaat- beleidslijnen en maatregelen 2021-2030, 

holistique ainsi qu’une attention pour la cohérence entre 
les différentes facettes de notre politique climatique, à 
tous les niveaux de pouvoir.

Un risque est défini par trois déterminants que sont 
“hazard”, “exposure” et “vulnerability”, auxquels vient 
s’ajouter le quatrième déterminant “response”. Par ailleurs 
ces différents déterminants interagissent les uns avec 
les autres. Cela signifie que nous sommes confrontés 
à un défi complexe lorsque nous voulons identifier des 
risques liés au changement climatique et les gérer. 
Une vision à long terme, ainsi que la cohérence et la 
coordination entre les politiques seront fondamentales.

À la lumière de cela, et compte tenu du défi que cela 
représente pour notre sécurité nationale, le gouvernement 
fédéral a décidé de créer un “OCAM Climat”.

Cette instance/entité aura pour objectifs:

a. d’analyser et d’évaluer les risques inhérents à lutte 
contre le changement climatique dans notre pays sous 
tous ses aspects, ainsi que les conséquences de ce 
changement climatique;

b.d’établir le lien avec tous les aspects de la politique 
climatique (en termes de mitigation, d’ adaptation et de 
pertes et préjudices);

c. de recommander le renforcement possible de la 
gouvernance climat.

Cet organe contribuera ainsi par une approche holis-
tique à ce que notre pays devienne climate resilient 
d’ici 2050.

L’intention n’est pas que cette instance se substitue 
aux recherches ou instances scientifiques existantes, 
mais bien qu’elle s’appuie sur les sources (scientifiques) 
existantes, qu’elle procède à une méta-analyse et qu’elle 
pointe d’éventuelles lacunes pour réaliser une solide 
évaluation.

Pour ce qui concerne l’adaptation, l’autorité fédérale 
dispose d’une série de leviers et il nous incombe de les 
mettre en œuvre.

L’Europe nous y invite d’ailleurs via sa nouvelle 
“Stratégie européenne d’adaptation” validée en 2021, ainsi 
que l’obligation inscrite dans la “loi climat” d’adopter et 
de mettre en œuvre des stratégies et plans d’adaptation. 
Le premier Plan national d’adaptation, et sa “contribution 
fédérale” sont arrivés à leur terme. Le gouvernement 
fédéral s’est engagé, dans le cadre de sa décision 
du 2 avril 2021 relative à la mise en œuvre des politiques 
et mesures climatiques fédérales 2021-2030, à élaborer 
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heeft de federale regering zich ertoe verbonden om een 
coherente reeks federale maatregelen te ontwikkelen 
inzake adaptatie aan en weerbaarheid tegen klimaatver-
andering. De daartoe opgestelde roadmap heeft reeds 
geleid tot de oprichting van een federale taskforce, 
bestaande uit deskundigen van de betrokken federale 
departementen. Die moet nu al in oktober eerste voor-
stellen voor maatregelen formuleren, om dan in de loop 
van de eerste helft van 2022, onder coördinatie van mijn 
administratie, een geconsolideerd project tot stand te 
brengen. Over dit project zal een openbare raadpleging 
plaatsvinden, waarna het zal worden goedgekeurd en 
midden 2022 al ten uitvoer zal worden gelegd.

Aansluitend zal binnen het kader van de Nationale 
Klimaatcommissie een bijgewerkt nationaal adaptatieplan 
moeten worden opgesteld en goedgekeurd, dat een 
reeks maatregelen met een nationale draagwijdte bevat 
en de op de verschillende beleidsniveaus opgezette 
acties aanvult en versterkt. De studies die onlangs zijn 
gevoerd in het kader van de uitvoering van het nationale 
klimaatplan, over de evaluatie van de socio-economische 
impact van klimaatverandering in België in België en over 
de impact van de klimaatverandering op het gezond-
heidszorgsysteem in België, zullen waardevol zijn voor 
het identificeren van nieuwe prioritaire actiegebieden.

België als internationale bondgenoot

Ik zal in samenwerking met mijn collega bevoegd voor 
Ontwikkelingssamenwerking verder uitvoering geven aan 
de beslissingen van de regering betreffende internationale 
klimaatfinanciering. We moeten de bijdrage verhogen, 
bovenop het budget van ontwikkelingssamenwerking. 
In de schoot van de regering keurden we opnieuw een 
verhoging goed.

Bij de organisatie en besteding van deze middelen 
zullen we rekening houden met de aanbevelingen van 
de evaluatiestudie over de federale klimaatfinanciering, 
We focussen op het versterken van een transversaal 
klimaatbeleid alsook klimaatspecifieke acties binnen 
verschillende domeinen, in de partnerlanden van de 
Belgische Ontwikkelingssamenwerking. Dit gebeurt onder 
meer binnen de context van het NDC Partnership en het 
Partnerschap voor Transparantie onder de Overeenkomst 
van Parijs, en in samenwerking met de Belgische actoren 
actief in internationale samenwerking.

In lijn met het regeerakkoord en internationale afspra-
ken gemaakt in Parijs in de context van het engagement 
van ontwikkelde landen om jaarlijks 100 miljard dollar 
klimaatfinanciering te mobiliseren, zal een groeipad 
voor klimaatfinanciering moeten worden uitgezet in de 
aanloop naar 2025.

un set de mesures fédérales cohérent en matière d’adap-
tation et de résilience face aux changements climatiques. 
La feuille de route établie à cet effet a déjà mené à la 
mise sur pied d’une taskforce fédérale, composée des 
experts des départements fédéraux concernés. Celle-ci 
doit formuler de premières propositions de mesures dès 
ce mois d’octobre, afin d’aboutir à un projet consolidé 
dans le courant du 1er semestre 2022, sous la coordina-
tion de mon administration. Ce projet fera l’objet d’une 
consultation publique, avant d’être adopté et mis en 
œuvre dès la mi-2022.

Dans la foulée, un plan national d’adaptation révisé, 
reprenant un ensemble de mesures de portée nationale 
complétant et renforçant les actions mises en place aux 
différents niveaux de pouvoirs, devra être élaboré et 
adopté dans le contexte de la Commission nationale 
climat. Les récentes études menées dans le contexte 
de la mise en œuvre du plan national climat, relatives 
à l’évaluation de l’impact socio-économique des chan-
gements climatiques en Belgique, et à l’impact des 
changements climatiques sur le système des soins de 
santé en Belgique, seront de précieuses références 
pour identifier de nouveaux champs d’action prioritaires.

La Belgique, l’alliée internationale

En collaboration avec ma collègue en charge de la 
Coopération au développement, je vais poursuivre la mise 
en œuvre des décisions du gouvernement en matière de 
financement climat international. Nous devons augmenter 
la contribution, en plus du budget de la coopération au 
développement. Au sein du gouvernement nous avons 
à nouveau approuvé une augmentation.

Pour l’organisation et l’allocation de ces moyens, 
nous tiendrons compte des recommandations de l’étude 
portant sur l’évaluation du financement climat fédéral. 
Nous miserons, dans les pays partenaires de la coo-
pération belge au développement, sur le renforcement 
d’une politique climatique transversale et sur des actions 
climatiques spécifiques dans différents domaines. Cela 
se fera entre autres dans le contexte du NDC Partnership 
et du Partenariat pour la transparence dans l’Accord de 
Paris, ainsi qu’en collaboration avec les acteurs belges 
actifs dans la coopération internationale.

En phase avec l’accord de gouvernement et ce qui a 
été convenu internationalement à Paris dans le contexte 
de l’engagement des pays développés à mobiliser 
chaque année 100 milliards de dollars pour le financement 
climat, il conviendra d’élaborer à l’horizon de 2025 une 
trajectoire de croissance pour le financement climat.
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We zullen er alles aan doen om van COP26 een 
mijlpaal voor het multilaterale klimaatbeleid te maken, 
die de doelstellingen van de Overeenkomst van Parijs 
dichterbij moet brengen. We zullen ons ook actief inzetten 
in de voorbereiding van COP27 in de loop van 2022..

We zullen de internationale onderhandelingen over de 
verdere uitvoering van de Overeenkomst van Parijs actief 
blijven opvolgen en daarbij de Belgische prioriteiten zoals 
inbedding in duurzame ontwikkeling, milieu-integriteit, 
respect voor mensenrechten, rechtvaardige transitie 
en aandacht voor de noden van de meest kwetsbaren 
blijven verdedigen.

Mijn administratie zal aan de ene kant de coördinatie 
van de Belgische delegaties in de internationale klimaat-
onderhandelingen blijven verzekeren, in de context van 
het Coördinatiecomité Internationaal Milieubeleid (CCIM), 
en aan de andere kant een hoofdrol blijven spelen in 
het Europese UNFCCC-onderhandelingsteam. Ik zal 
als delegatiehoofd er blijven voor pleiten dat België ook 
op het internationale vlak in de toekomst met één stem 
blijft spreken.

III. — LEEFMILIEU

Biodiversiteitsbeleid

Het behoud en het herstel van de biodiversiteit en 
ecosystemen is een politieke prioriteit. Het hoeft geen 
betoog meer dat de huidige gezondheidscrisis de onder-
linge verbondenheid tussen de menselijke gezondheid 
en de gezondheid van onze planeet heeft blootgelegd. 
Biodiversiteit, waarmee bedoeld wordt de verschillende 
vormen van leven op aarde, ecosystemen, …, is van 
cruciaal belang voor de mensheid.

Ecosysteemdiensten bieden ons voeding, bescher-
ming, geneesmiddelen, grondstoffen en welzijn. Ze 
zuiveren het water en onze lucht, houden het klimaat in 
balans, zetten afval om in grondstoffen, zorgen voor de 
bestuiving van gewassen, en nog zoveel meer. Talrijke 
wetenschappelijke rapporten wijzen op de tragische 
gevolgen van het verlies aan biodiversiteit op wereldvlak.

Van de gezondheid van ecosystemen hangt af de onze 
en deze van dieren en planten: One World, One Health.

In het verlengde van de maatschappelijke en politieke 
consensus rond de klimaaturgentie, dient de uitdaging 

Nous mettrons tout en œuvre pour que la COP26 soit 
un tournant pour la politique climatique multilatérale, qui 
doit nous rapprocher des objectifs de l’Accord de Paris. 
Le cas échéant, nous prendrons aussi une part active 
dans la préparation de la COP27 dans le courant de 2022.

Nous continuerons à suivre activement les négocia-
tions internationales sur la poursuite de l’exécution de 
l’Accord de Paris et, dans ce cadre, nous continuerons 
à défendre les priorités belges que sont par exemple 
l’ancrage dans le développement durable, l’intégrité 
environnementale, le respect des droits de l’homme, 
la transition juste et l’attention portée aux besoins des 
plus vulnérables.

Mon administration continuera d’une part à assurer 
la coordination des délégations belges dans les négo-
ciations internationales sur le climat, dans le cadre du 
Comité de coordination de la politique internationale de 
l’environnement (CCPIE), et d’assumer d’autre part un 
rôle clé dans l’équipe de négociation européenne de la 
CCNUCC. Etant à la tête de la délégation, je plaiderai 
pour qu’au niveau international aussi, la Belgique conti-
nue à l’avenir de parler d’une seule voix.

III. — ENVIRONNEMENT

Politique en matière de biodiversité

La conservation et la restauration de la biodiversité 
et des écosystèmes constituent une priorité politique. 
La crise sanitaire actuelle met incontestablement en 
lumière l’interdépendance entre la santé humaine et 
la santé de notre planète. La biodiversité, à savoir les 
différentes formes de vie sur terre, les écosystèmes, …, 
est d’une importance capitale pour l’humanité.

Les services écosystémiques nous procurent alimen-
tation, protection, médicaments, matières premières 
ou encore bien-être. Ils purifient l’eau et l’air que nous 
respirons, maintiennent l’équilibre climatique, transfor-
ment les déchets en matières premières, assurent la 
pollinisation des cultures, et font beaucoup plus encore. 
De nombreux rapports scientifiques mettent en lumière 
les conséquences tragiques de la perte de biodiversité 
à l’échelle mondiale.

De la bonne santé de ces écosystèmes dépend la 
nôtre, celle des animaux et des végétaux: One World, 
One Health.

Dans la foulée du consensus sociétal et politique 
autour de l’urgence climatique, l’enjeu de la biodiversité 
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inzake biodiversiteit door te dringen in het collectief 
bewustzijn. Klimaat en biodiversiteit vertonen dezelfde 
urgentie en vormen één en dezelfde strijd. We moeten 
onze ambities inzake biodiversiteit opkrikken naar het-
zelfde niveau als de klimaatambities en alle actoren 
zoals overheids- en privéspelers, burgers… inzetten 
voor het behoud en het herstel van onze biodiversiteit.

Ik heb besloten om van biodiversiteit dezelfde uitda-
ging te maken als van klimaat. Een verantwoorde en 
gecoördineerde governance op het hoogst mogelijke 
niveau moet dringend in de hand worden gewerkt.

Daarom ben ik zeer verheugd dat België zich aange-
sloten heeft bij de High Ambition Coalition for Nature 
and People. Met dit gemeenschappelijk engagement van 
alle bevoegde federale en gewestelijke ministers uiten 
we de wil om alle soorten ecosystemen te beschermen 
en om aan de toekomstige generaties de aarde terug 
te geven zoals wij haar ooit gekregen hebben: zichzelf 
herstellend, voedend en beschermend.

Het is cruciaal te zorgen dat maatregelen in andere 
beleidsdomeinen niet enkel geen negatieve impact 
hebben maar ook een positieve impact inhouden op 
de biodiversiteit.

Het verlies aan biodiversiteit en klimaatverandering 
vereisen dringend actie. Er staan ons twee belangrijke 
afspraken te wachten: de COP26 voor klimaat en de 
COP15 voor biodiversiteit. We moeten ze samen in over-
weging nemen, wetende hoezeer de klimaatuitdaging en 
de biodiversiteitsuitdaging met elkaar verbonden zijn.

De COP15 moet het equivalent worden van wat de 
COP21 was voor het klimaat. De COP15 wordt de gele-
genheid om een ambitieus globaal kader te bepalen en 
om het proces van vrijwillige engagementen concreet 
uit te werken tot een aanpak waarbij iedereen – rege-
ringen, administraties, bedrijven, niet-gouvernementele 
organisaties, burgers – verantwoordelijkheid draagt. Dit 
zal het mogelijk maken de hele Belgische samenleving 
te betrekken bij de implementatie van dit wereldwijd 
kader en de dagelijkse inspanningen en initiatieven te 
bundelen om op grotere schaal een positieve impact te 
hebben en om gezamenlijk en concreet een halt toe de 
roepen aan biodiversiteitverlies.

België en de Europese Unie hebben de ambitie om 
op deze top een wereldwijd kader te definiëren dat te-
gen 2050 alle ecosystemen ter wereld effectief zal her-
stellen, beschermen en veerkrachtig maken. Het 30X30-
initiatief, dat tot doel heeft tegen 2030 30 % van de 
oceanen en het land in de wereld te beschermen, is één 
van de elementen die België naar voren zal schuiven 
(België is op 30/7/2021 tot deze High Ambition Coalition 

doit prendre sa place dans la conscience collective. 
Climat et biodiversité relèvent de la même urgence, du 
même combat. Nous devons rehausser nos ambitions en 
matière de biodiversité au même niveau que nos ambi-
tions pour le climat et mobiliser l’ensemble des acteurs 
(publics, privés, citoyens, …) pour la conservation et la 
restauration de notre biodiversité.

J’ai décidé de porter l’enjeu de la biodiversité au même 
niveau que celui du climat. Il est urgent de faciliter une 
gouvernance responsable et coordonnée au plus haut 
niveau possible.

Cela me réjouit dès lors particulièrement que la 
Belgique a rejoint la High Ambition Coalition for Nature 
and People. Par cet engagement conjoint de l’ensemble 
des ministres compétents au fédéral et au niveau des 
régions, nous exprimons notre volonté de protéger les 
écosystèmes en tous genres et de rendre aux générations 
futures la terre telle que nous l’avons un jour empruntée: 
régénératrice des ressources, nourricière et protectrice.

Il est capital de veiller à ce que les mesures qui inter-
viennent dans toutes les politiques n’aient non seule-
ment pas d’impact négatif mais soient aussi porteuses 
d’impact positif sur la biodiversité.

La perte de la biodiversité et les changements clima-
tiques nécessitent une action urgente. Nous sommes 
attendus à l’occasion de deux rendez-vous clés: la 
COP26 pour le climat et la COP15 pour la biodiversité. 
Nous devons les penser conjointement, tant on connait le 
lien entre l’enjeu climatique et l’enjeu de la biodiversité.

La COP15 doit être l’équivalent de ce qu’a été la 
COP21 pour le climat. La COP15 sera l’occasion de définir 
un cadre global ambitieux et de concrétiser le processus 
des engagements volontaires dans une démarche où tout 
un chacun, gouvernements, administrations, entreprises, 
organisations non gouvernementales, particuliers ont leur 
responsabilité. Cela permettra d’impliquer toute la société 
belge dans la mise en œuvre de ce cadre mondial et de 
rassembler les efforts quotidiens et initiatives afin d’avoir 
un impact positif à plus grande échelle et d’enrayer de 
manière concrète et conjointe la perte de biodiversité.

Lors de ce sommet, l’ambition de la Belgique et de 
l’Union européenne sera notamment de définir un cadre 
mondial permettant effectivement de restaurer, protéger 
et rendre résilients tous les écosystèmes dans le monde, 
d’ici 2050. L’initiative 30X30 qui vise la protection de 30 % 
des océans et des terres d’ici 2030 sera un des éléments 
mis en avant par la Belgique (la Belgique a rejoint cette 
High Ambition Coalition le 30/7/2021 par la signature 
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toegetreden met de handtekening van de ministers 
Demir, Maron, Tellier, Van Quickenborne en mijzelf). 
De Belgische experten die zullen deelnemen aan de 
werkgroepen en de ministers hebben hetzelfde doel: dit 
nieuwe ambitieuze mondiale kader voor biodiversiteit, 
dat is goedgekeurd door de 196 staten en organisaties 
die lid zijn van het Verdrag inzake Biologische Diversiteit 
van de Verenigde Naties, tot een goed einde brengen.

In oktober heb ik in samenwerking met de gewes-
telijke ministers van leefmilieu de ontwikkeling van het 
partnerschap “Belgische Biodiversiteit Alliantie” aange-
kondigd als Belgische bijdrage aan het Post2020 Globaal 
Biodiversiteitskader. Deze Alliantie voor vrijwillige 
Belgische verbintenissen ter uitvoering van doelstel-
lingen voor het behoud en het duurzaam gebruik van 
biodiversiteit zal gelanceerd worden in het voorjaar 
van 2022.

Ik zal, samen met mijn gewestelijke collega’s, aansturen 
op het ontwikkelen van een plan voor biodiversiteitfi-
nanciering ter concretisering van de verbintenissen van 
België en ter efficiënte ondersteuning van hun uitvoering.

Ik ben zeer verheugd dat België het voorbije jaar lid is 
geworden van het Amsterdam Declaration partnership. 
Daarmee gaat ons land een belangrijk engagement 
aan om de ingevoerde ontbossing te bestrijden. Op 
het laatste congres van de Internationale Unie voor 
Natuurbehoud heb ik bevestigd dat België de invoering 
van due diligence-verplichtingen tegen legale en ille-
gale ontbossing steunt. De aandacht voor bossen mag 
niet leiden tot de vernietiging van andere natuurlijke 
ecosystemen.

De ontwikkelingen op het gebied van geïmporteerde 
ontbossing, zowel op Europees niveau als in de buur-
landen van België, zullen mijn volle aandacht krijgen 
en samen met de andere betrokken ministers in deze 
aangelegenheid zal ik de noodzakelijk geachte regel-
gevende en niet-regelgevende maatregelen uitwerken.

België zal blijven pleiten voor beschermde mariene 
gebieden (MPA’s) in het kader van de Conventie inzake 
de instandhouding van de levende rijkdommen in de 
Antarctische wateren (CCAMLR) en van de internati-
onale Walviscommissie (IWC). In het kader van deze 
Commissie zullen de werkzaamheden betreffende de 
bijvangst verder worden gesteund.

Om de dienstverlening inzake de naleving van het 
CITES-verdrag te garanderen heb ik in 2021 een admi-
nistratieve vereenvoudiging doorgevoerd bij het innen 
van administratieve geldboetes en de retributies voor het 
verkrijgen van een certificaat of vergunning verhoogd. 

des ministres Demir, Maron, Tellier, Van Quickenborne 
et moi-même). La mission des experts belges dans 
tous les groupes de travail où ils participeront, ainsi que 
celle des ministres qui représenteront notre pays, ont 
le même objectif: conclure ce nouveau cadre mondial 
ambitieux pour la biodiversité, agréé par les 196 états et 
organisations, membres de la Convention des Nations-
Unies sur la Diversité Biologique.

En collaboration avec les ministres régionaux de l’envi-
ronnement, j’ai annoncé en octobre qu’un partenariat 
“Alliance belge pour la Diversité” sera mis en place au titre 
de contribution belge au cadre global pour la biodiversité 
pour l’après 2020. Le lancement de cette Alliance pour 
les engagements volontaires belges visant à exécuter 
les objectifs de conservation et d’utilisation durable de 
la biodiversité interviendra au printemps de 2022.

Avec mes collègues régionaux, je pousserai au déve-
loppement d’un plan de financement de la biodiversité 
de façon à concrétiser les engagements de la Belgique 
et soutenir efficacement leur mise en œuvre.

Je me réjouis particulièrement que la Belgique a rejoint 
l’année dernière l’Amsterdam Declaration Partnership. 
Notre pays prend ainsi l’engagement fort de lutter contre 
la déforestation importée. Lors du dernier congrès de 
l’Union internationale pour la conservation de la nature, 
j’ai confirmé que la Belgique soutenait l’instauration de 
devoirs de “due diligence” contre la déforestation légale 
et illégale. L’attention portée aux forêts ne peut débou-
cher sur la destruction d’autres écosystèmes naturels.

Les développements en matière de déforestation 
importée, tant au niveau européen que dans les pays 
voisins de la Belgique, retiendront toute mon attention 
et je développerai les mesures estimées nécessaires, 
réglementaires et non-réglementaires, avec les autres 
ministres concernés par cette problématique.

La Belgique continuera de plaider pour des aires 
marines protégées (MPA’s) dans le cadre de la Convention 
pour le maintien des richesses vivantes dans les eaux 
antarctiques (CCAMLR) et de la Commission Baleinière 
Internationale (CBI). Dans le cadre de cette dernière 
Commission, le soutien apporté aux travaux relatifs aux 
prises accessoires sera poursuivi.

En 2021, afin de garantir l’offre de service dans le 
cadre du respect de la Convention CITES, j’ai réalisé une 
simplification administrative au niveau de la perception 
des amendes administratives et j’ai augmenté les contri-
butions pour l’obtention d’un certificat ou d’un permis.
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Naar aanleiding van de 19e conferentie van de partijen 
bij het CITES-verdrag (CITES COP19) zal België actief 
samenwerken met de andere lidstaten van de Europese 
Unie om een aantal voorstellen op tafel te leggen en te 
ijveren dat deze aanvaard worden door de internationale 
gemeenschap. Ook wat betreft voorstellen van derde 
landen zal België, samen met de rest van de EU, bekijken 
waar er steun kan verleend worden. 

Laten we daarnaast ook stilstaan bij de verjaardag 
van de allereerste Conferentie van de Verenigde Naties 
met betrekking tot het menselijk milieu die plaatsvond in 
Stockholm in 1972. In 2022 zal dit 50 jaar geleden zijn.

De samenwerking met de regio’s op het gebied van 
invasieve uitheemse soorten (IAS) zal worden voortgezet, 
met name in het kader van de medefinanciering van het 
nationale wetenschappelijke IAS-secretariaat. Specifieke 
acties ter voorkoming van de introductie van IAS op het 
grondgebied zullen worden uitgevoerd.

Meer in het algemeen zal de federale regering zich 
ertoe verbinden om [samen met de gewesten en gemeen-
schappen] actie te ondernemen om via een nationaal 
plan een meer duurzame handel in exotische dieren in 
België uit te bouwen.

In 2022 zal er federaal spoed worden gezet achter 
de inspanningen om het debat over de biodiversiteits-
uitdagingen te democratiseren, biodiversiteitsverlies 
tegen te gaan, biodiversiteitsherstel te bevorderen en te 
evolueren naar een duurzaam gebruik van biodiversiteit.

De campagne BeBiodiversity zal verder worden 
gevoerd naar de doelgroep toe van de consomacto-
ren en van de bedrijven. Er zal een educatieve tool 
worden ontwikkeld naar de leraars toe met het oog op 
bewustmaking van de impact van onze productie- en 
consumptiepatronen op de biodiversiteit.

In België werken de FOD Volksgezondheid en de 
Gewesten samen om ondernemingen tot actie aan te zet-
ten. Samen hebben zij het online instrument BiodiversiTree 
ontworpen en de brochure “Biodiversiteit is onze business” 
gepubliceerd, waarin concrete acties worden voorge-
steld. Deze brochure, die bij meer dan 20 000 kmo’s is 
verspreid, belicht de goede praktijken van ondernemers 
die biodiversiteit in hun bedrijfsprojecten hebben opge-
nomen. Het instrument BiodiversiTree zal verder worden 
ontwikkeld om bedrijven te helpen bij het opzetten van 
acties die op hun niveau nuttig zijn en zodoende bij te 
dragen aan de vrijwillige engagementen.

Op nationaal niveau werd dit jaar werk gemaakt van 
de evaluatie van het Actieplan Marien Zwerfvuil. Dit 

À l’occasion de la 19e Conférence des parties à la 
Convention CITES (COP19 CITES), la Belgique va col-
laborer activement avec les autres États membres de 
l’Union européenne pour mettre un certain nombre de 
propositions sur la table et va œuvrer pour que celles-ci 
soient acceptées par la communauté internationale. De 
même, pour les propositions de pays tiers, la Belgique 
examinera, conjointement avec le reste de l’UE, où un 
appui peut être apporté.

Par ailleurs, souvenons-nous également de l’anniver-
saire de la toute première Conférence des Nations Unies 
sur l’environnement humain qui a eu lieu à Stockholm 
en 1972. En 2022, ce sera il y a 50 ans.

La collaboration sur les espèces exotiques envahis-
santes (EEE) sera poursuivie avec les Régions, notam-
ment dans le cadre du co-financement du secrétariat 
scientifique national des EEE. Des actions spécifiques 
relatives à la prévention de l’introduction des EEE seront 
menées sur le territoire.

Plus largement, le fédéral s’engagera [avec les régions 
et les Communautés] à mener des actions pour dévelop-
per un commerce plus durable des animaux exotiques 
en Belgique au travers d’un plan national.

Le niveau fédéral accélérera en 2022 ses efforts pour 
démocratiser le débat sur les enjeux de biodiversité, 
contrecarrer la perte de biodiversité, promouvoir sa 
restauration et évoluer vers une utilisation durable de 
la biodiversité.

La campagne BeBiodiversity sera poursuivie vers le 
public cible des consom’acteurs et des entreprises. Un 
outil pédagogique à destination des enseignants sera 
développé pour conscientiser à l’impact sur la biodiver-
sité de nos modes de production et de consommation.

En Belgique, le SPF et les Régions collaborent afin 
d’inciter les entreprises à passer à l’action. Ensemble, 
ils ont conçu l’outil BiodiversiTree et publié la brochure 
“La Biodiversité c’est notre business” qui propose des 
actions concrètes. Distribuée à plus de 20 000 PME, cette 
brochure épingle les bonnes pratiques d’entrepreneurs 
qui ont inclus la biodiversité dans leurs projets d’entre-
prise. Le développement de l’outil du BiodiversiTree 
sera poursuivi pour aider les entreprises à mettre en 
place les actions utiles à leur niveau et ainsi participer 
aux engagements volontaires.

Au niveau national, un travail a été effectué cette année 
sur l’évaluation du plan d’action contre les déchets 
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actieplan richt zich op zowel het voorkomen als het 
bestrijden van zwerfvuil afkomstig van bronnen op land 
en op zee. Binnen dit actieplan werd ook een nationale 
werkgroep opgericht waarin naast de federale over-
heid ook de gewesten zetelen. Samen met de minister 
van Noordzee werken we aan een nieuw actieplan dat 
concrete maatregelen zal bevatten om de plasticsoep 
in de Noordzee efficiënt en structureel te verminderen.

Samen met de ministers Clarinval en Vandenbroucke 
zal ik zorgen voor de opmaak van een ambitieus derde 
federaal bestuiversplan.

Voor de opmaak van het Nationaal Actieplan 
Pesticiden voor de periode 2023-2027 werk ik, in uit-
voering van het Regeerakkoord, samen met ministers 
Clarinval, Vandenbroucke en Dermagne aan de op-
maak van het Federaal Plan voor de Reductie van 
Gewasbeschermingsmiddelen. Het ontwerpplan zal 
begin 2022 voorgelegd worden aan het publiek.

Zoals vooropgesteld in het regeerakkoord zal ik werk-
stromen tot stand brengen met mijn collega’s die bevoegd 
zijn voor de Regie der Gebouwen, Defensie, Infrabel en 
de NMBS, opdat de federale overheid het voortouw zou 
nemen inzake biodiversiteit- vriendelijke en -bevorderlijke 
gebouwen, infrastructuur, terreinbeheer en aankopen.

Met het oog op verdere reglementering inzake bio-
diversiteit, en op de uitvoering ervan, zal ik in 2022 de 
nadruk leggen op de volgende prioriteiten:

Het ontwerp van samenwerkingsakkoord inzake 
CITES zal worden voorgelegd aan de Interministeriële 
Conferentie Leefmilieu, waarna het wetgevend proces 
bij de 4 parlementen zal worden opgestart.

Er zal gestart worden met de herziening van de wet 
op het natuurbehoud uit 1973 om de leesbaarheid ervan 
te vergroten en de nieuwe federale uitdagingen inzake 
biodiversiteit op te nemen.

Ik zal tevens aanzetten tot het bepalen van juridisch 
afdwingbare doelstellingen van natuurherstel in de EU.

Circulaire economie

Ik heb besloten om de overgang van lineaire econo-
mie (ontginnen, produceren, consumeren, weggooien) 
naar circulaire economie (andere denkwijze om aan de 
behoeften te voldoen en andere productconceptie die 
minder primaire hulpbronnen behoeven, de levensduur 

marins. Ce plan d’action est axé sur la prévention et la 
lutte contre les déchets provenant de sources terrestres 
et maritimes. Un groupe de travail national a également 
été mis en place dans le cadre de ce plan d’action, auquel 
participent tant le gouvernement fédéral que les régions. 
Avec le ministre de la Mer du Nord, nous travaillons sur 
un nouveau plan d’action qui contiendra des mesures 
concrètes pour réduire efficacement et structurellement 
la “soupe de plastique” dans la Mer du Nord.

Avec les ministres Clarinval et Vandenbroucke, je 
veillerai au développement d’un troisième plan fédéral 
des pollinisateurs ambitieux.

Pour l’élaboration du Plan d’action national Pesticides 
pour la période 2023-2027, et en exécution de l’accord 
de gouvernement, je travaille conjointement avec les 
ministres Clarinval, Vandenbroucke et Dermagne à la 
rédaction du Plan fédéral de réduction des produits 
phytopharmaceutiques. Le projet de plan sera soumis 
au public début 2022.

Comme prévu dans l’accord de gouvernement, je 
développerai des axes de travail avec mes collègues en 
charge de la Régie des Bâtiments, la Défense, Infrabel 
et la SNCB pour que l’autorité fédérale montre l’exemple 
en matière de bâtiments, d’infrastructures, de gestions 
de terrains et d’achats respectueux et favorables à la 
biodiversité.

Afin de poursuivre et mettre en œuvre la réglemen-
tation en matière de biodiversité, je mettrai l’accent 
en 2022 sur les priorités suivantes:

Le projet d’accord de coopération en matière de 
CITES sera présenté à la Conférence Interministérielle 
de l’Environnement avant de démarrer le processus 
législatif devant les 4 parlements.

Le processus de la révision de la loi de 1973 sur la 
conservation de la nature sera entamé, de façon à aug-
menter sa lisibilité et à incorporer les nouveaux enjeux 
fédéraux en matière de biodiversité.

J’encouragerai également la définition d’objectifs 
juridiquement contraignants de restauration de la nature 
dans l’UE.

Économie circulaire

J’ai décidé d’accélérer la transition de l’économie 
linéaire (extraire, produire, consommer, jeter) vers l’éco-
nomie circulaire (repenser la manière de satisfaire les 
besoins, de concevoir les produits, de diminuer la quantité 
de ressources primaires nécessaires, d’augmenter leur 



292294/023DOC 55

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

verlengen, het hergebruik bevorderen, minder in het 
milieu doen terechtkomen, …) te versnellen.

Op het gebied van circulaire economie zal mijn de-
partement als Belgische piloot zeer actief optreden in de 
voorbereiding en de opvolging van de onderhandelingen 
over vele wetgevingsvoorstellen op Europees niveau. 
Deze voorstellen kaderen in een breed luik dat verband 
houdt met het productbeleid. Ze zijn bedoeld om aspecten 
met betrekking tot de circulariteit van producten (repa-
reerbaarheid, hergebruik van onderdelen, percentage 
gerecycleerd materiaal, recycleerbaarheid, enz.) gelei-
delijk aan te integreren in bestaande productwetgeving 
(bijvoorbeeld batterijen, end-of-life vehicles (ELV), enz.) 
of in nieuwe productwetgeving, of nog in sectoren zoals 
textiel waar de ervaring met circulariteit via de sociale 
en solidaire economie al lange tijd bestaat, maar dreigt 
te worden ondermijnd door de economie van (alleen) 
recycling en de versnelde ontwikkeling van fast fashion.

Verder zal ik mijn diensten vragen om binnen de me-
dische sector te bestuderen hoe het gebruik van “single 
use products” kan verminderd worden, zonder afbreuk 
te doen aan de veiligheid.

Op federaal niveau zal, in samenwerking met mijn 
collega bevoegd voor Economie en verschillende andere 
ministers, gezorgd worden voor de uitvoering van het 
Federaal actieplan Circulaire Economie. Er zullen extra 
structurele middelen voor worden uitgetrokken. Dit plan 
zal ook in belangrijke mate bijdragen tot het bestrijden 
van klimaatverandering en biodiversiteitsverlies. Zoals 
aanbevolen door de OESO, de EU en vele terreinacto-
ren, zullen we werk maken van een verdieping van de 
synergiën met de gewesten, met name door het bepa-
len van een duidelijk mandaat voor het intra-Belgisch 
Platform Circulaire Economie in overleg met mijn regi-
onale collega’s.

Tot slot zal ik samen met mijn collega’s bevoegd 
voor Economie en kmo’s, uitvoering geven aan het 
programma “Belgium builds back circular” in het ka-
der van het Belgisch Plan voor Herstel en Veerkracht. 
Het hoofddoel van dit programma is financiële steun te 
verlenen, via partnerschappen tussen overheid, privé-
sector en onderzoekscentra, voor industriële en kmo-
ontwikkelingsprojecten op de specifieke gebieden van 
productontwerp en van de vervanging van chemische 
stoffen, teneinde in beide gevallen productcirculariteit 
in de hand te werken.

Het programma beoogt eveneens de uitwisseling te 
bevorderen tussen industriële actoren, onderzoekers 
en overheid teneinde gezamenlijk te voldoen aan de 
door de overheid vastgestelde prioriteiten. Uiteraard 

durée de vie et de favoriser leur réutilisation, de diminuer 
ce qui termine dans l’environnement…).

En matière d’économie circulaire, mon département 
sera très actif, en tant que pilote belge, dans la pré-
paration et le suivi des négociations de nombreuses 
propositions législatives au niveau européen. Ces der-
nières s’inscrivent dans un large volet lié à la politique 
des produits. L’objectif est en effet de progressivement 
intégrer des aspects relatifs à la circularité des produits 
(réparabilité, réutilisation des composants, contenu en 
matériaux recyclés, recyclabilité, etc.) dans des législations 
produits existantes (ex: batteries, end-of-life vehicles 
(ELV), …) ou nouvelles ou encore dans des secteurs tel 
que celui du textile, où une expérience de circularité via 
l’économie sociale et solidaire existe depuis longtemps 
mais risque d’être mis à mal par l’économie du (seul) 
recyclage et le développement accéléré du fast fashion.

Par ailleurs, je vais demander à mes services d’exa-
miner comment, dans le secteur médical, l’usage de 
“single use products” pourrait être réduit, sans porter 
atteinte à la sécurité.

Au niveau fédéral, nous mettrons en œuvre, en col-
laboration avec mon collègue en charge de l’économie 
et plusieurs autres ministres, le plan d’action fédéral 
pour une économie circulaire. Des moyens structurels 
supplémentaires y seront affectés. Ce plan est également 
un apport important dans la lutte contre les change-
ments climatiques et la perte de biodiversité. Comme 
recommandé par l’OCDE, l’EU et de nombreux acteurs 
de terrain, nous veillerons également à approfondir les 
synergies avec les régions, notamment en définissant, 
en concertation avec mes collègues régionaux, un man-
dat clair pour la plateforme intra- belge de l’économie 
circulaire.

Enfin, je mettrai en œuvre, avec mes collègues en 
charge de l’économie et des PMEs, le programme 
“Belgium builds back circular” dans le cadre du Plan 
belge pour la Reprise et la Résilience. Ce programme 
vise principalement à soutenir financièrement, via des 
partenariats public/privé/centres de recherche, des 
projets de développement industriels et de PMEs dans 
les domaines particuliers de la conception des produits 
et de la substitution des substances chimiques afin de 
faciliter, dans les deux cas, la circularité des produits.

Le programme vise également à faciliter les échanges 
entre les acteurs industriels, le monde de la recherche 
et les pouvoirs publics afin d’ensemble répondre aux 
priorités définies par les pouvoirs publics. Nous tiendrons 
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wordt hierbij rekening gehouden met de synergiën met 
andere regionale en Europese projecten.

Productbeleid

Zoals eerder vermeld, meerdere wetgevingsvoorstel-
len worden op Europees niveau verwacht. Met name het 
initiatief duurzame producten wordt eind 2021 verwacht. 
Dit voorstel zal de huidige Ecodesign richtlijn aanzienlijk 
wijzigen. Zo zal het toepassingsgebied ervan uitgebreid 
worden met een breder waaier van producten (naast 
energiegerelateerde producten) door de integratie van 
nieuwe criteria die de producten circulairder moeten 
maken. Het voorstel zal ook zorgen voor de invoering van 
een “productpaspoort” dat gericht is op het verstrekken 
van informatie voor professionele actoren evenals ten 
behoeve van de eindverbruiker, met name over aspec-
ten die verband houden met de repareerbaarheid van 
producten (bijvoorbeeld beschikbaarheid van reserve-
onderdelen, reparatiehandleidingen, enz.). In overleg 
met mijn collega’s van de gewesten zal ik ervoor zorgen 
dat sterke standpunten worden ontwikkeld door België 
in dit belangrijk dossier. Ik zal er met name voor zorgen 
dat België ijvert voor een geïntegreerde aanpak van het 
productbeleid waarin de verschillende instrumenten van 
het productbeleid (productnormen, labels, overheidsaan-
kopen, bredere producentenaansprakelijkheid, enz.) op 
coherente wijze worden opgenomen. De verschillende 
belanghebbende actoren zullen hierbij betrokken worden 
en ik zal ervoor zorgen dat de standpuntbepaling het 
mogelijk maakt om de negatieve gevolgen effectief te 
beheersen doorheen de waardeketens, waarbij in de 
eerste plaats gefocust zal worden op de meest schadelijke 
producten die vandaag geïdentificeerd zijn.

In het algemeen zullen we, zoals aangegeven in het 
regeerakkoord, de Europese aanpak om via handelsak-
koorden hoge sociale en milieustandaarden als basis 
te nemen voor onze relaties met derde landen, actief 
steunen.

Ik ben het eens met de Europese Commissie dat som-
mige prioritaire producten een grote negatieve impact 
hebben op het (ook mariene) milieu en dat sommige 
kritische hulpbronnen aanleiding geven tot conflicten 
en ontwikkelingsimpasses.

België wil zijn steun verlenen aan de inspanningen van 
de Commissie om een wetgevend kader te ontwikkelen 
voor de omkadering van de producten die vandaag gelinkt 
zijn aan ontbossing, zoals bijvoorbeeld soja of palmolie.

In overeenstemming met de Europese Green Deal 
zullen we oog hebben voor de beperking van het gebruik 

bien entendu compte des synergies avec les projets 
régionaux et européens.

Politique des produits

Comme mentionné précédemment, plusieurs proposi-
tions législatives sont attendues au niveau européen. En 
particulier l’initiative sur les Produits Durables attendue 
pour fin 2021. Cette proposition modifiera considéra-
blement l’actuelle directive Ecodesign. Elle élargira 
son champ d’application en y intégrant une gamme 
plus étendue de produits (au-delà des produits liés à 
l’énergie) et en intégrant de nouveaux critères visant à 
rendre les produits plus circulaires. Elle veillera égale-
ment à introduire un “passeport produit” visant à fournir 
des informations pour les acteurs professionnels ainsi 
qu’à destination du consommateur final, notamment 
sur les aspects liés à la réparabilité des produits (ex: 
disponibilité des pièces détachées, des manuels de 
réparation, etc.). En concertation avec mes collègues 
des régions, je veillerai à ce que des positions fortes 
soient développées par la Belgique dans cet important 
dossier. Je veillerai en particulier à ce que la Belgique 
défende une approche de politique intégrée des produits 
en intégrant de manière cohérente les différents outils 
de la politique des produits (normes de produits, labels, 
achats publics, responsabilité élargie des producteurs, 
etc.). Les différents acteurs concernés seront impliqués 
et je veillerai à définir des positions qui permettent une 
maîtrise effective des impacts négatifs tout au long de 
la chaîne de valeurs, en se concentrant d’abord sur les 
produits les plus nuisibles qui sont aujourd’hui identifiés.

De manière générale et comme précisé dans l’accord 
de gouvernement, nous soutiendrons activement l’ap-
proche européenne consistant à adopter des normes 
sociales et environnementales élevées comme base de 
nos relations avec les pays tiers par le biais d’accords 
commerciaux.

Je rejoins la Commission européenne sur le fait que 
certains produits prioritaires ont un impact négatif majeur 
sur l’environnement (y compris marin) et que certaines 
ressources critiques donnent lieu à des conflits et à des 
obstacles au développement.

La Belgique a la volonté de soutenir les efforts de la 
Commission pour développer un cadre législatif visant 
à encadrer les produits qui sont aujourd’hui liés à la 
déforestation, comme, par exemple, le soja ou l’huile 
de palme.

En accord avec le Green deal européen, nous apporte-
rons une attention à la limitation d’utilisation de certaines 
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van bepaalde gevaarlijke stoffen in elektrische en elek-
tronische apparatuur en in andere producten die op dat 
niveau zullen besproken worden.

De bevordering van productreparatie is de kern om 
hun levensduur te verlengen en hun veroudering tegen 
te gaan. Teneinde reparatie in de hand te werken zal ik 
de mogelijkheid onderzoeken om, naar het voorbeeld 
van Frankrijk, de verplichting op te leggen om een her-
stelbaarheidsindex aan te brengen op de producten bij 
hun aankoop (inclusief voor online aankopen). Die index 
is bedoeld om de consument in te lichten over de repa-
reerbaarheid van het product dat hij gaat aanschaffen. In 
eerste instantie zou een dergelijke index op elektrische 
en elektronische apparatuur worden aangebracht. In die 
index zullen verschillende criteria worden opgenomen 
zoals de beschikbaarheid van de nodige reserveon-
derdelen voor de goede werking van het product, hun 
prijs, de beschikbaarheid van reparatiehandleidingen, 
het gemak van reparatie (demontage, toegang tot de 
onderdelen), enzovoort.

Om ervoor te zorgen dat producten ontworpen worden 
met het oog op een betere recycling helemaal op het 
einde van hun levensduur, zal ik samen met de deelen-
titeiten het gebruik van gerecycleerde en gezonde (of 
secundaire) materialen aanmoedigen en omkaderen. 
Het moet duidelijk zijn dat de circulaire economie niet de 
economie van recycling is. Maar omdat recycling hoog 
aangeschreven staat in de huidige Belgische economie, 
en altijd de voorkeur verdient boven de verwijdering aan 
het einde van de levensduur van producten, zal ik mijn 
administratie opdragen nieuwe criteria en wettelijke 
normen met speciale aandacht voor plastic en rationa-
lisering van verpakking en oververpakking.

Deze aspecten zullen onder meer deel uitmaken van 
de herziening van de verpakkingsrichtlijn, die we op de 
voet zullen volgen.

Een beter beheer van de grondstoffen die in produc-
ten zijn verwerkt, kan voordelen opleveren wat betreft 
de druk op de primaire hulpbronnen, maar producten 
zorgen ook voor een reeks andere effecten gedurende 
hun hele levenscyclus.

De impact van producten is veelzijdig en doorheen 
de levenscyclus van de producten kunnen verschillende 
actoren optreden om die impact te verminderen, voor 
zover ze over de nuttige informatie beschikken.

Daarom zal ik mijn administratie opdragen actief deel 
te nemen aan de debatten over het productpaspoort op 
Europees niveau. Een productpaspoort dat alle infor-
matie bevat die nuttig is voor de verschillende actoren 
(van invoerder en producent tot consument, maar ook 

substances dangereuses dans les équipements élec-
triques et électroniques et dans les autres produits qui 
seront discutés à ce niveau.

Favoriser la réparation des produits est un élément 
central pour allonger leur durée d’utilisation et lutter 
contre leur obsolescence. Afin de faciliter les réparations, 
j’étudierai la possibilité de rendre obligatoire, à l’instar 
de ce qui existe déjà en France, l’affichage d’un indice 
de réparabilité à faire apparaitre sur les produits au 
moment de leur achat (y compris les achats en ligne). 
Cet indice a pour objectif d’informer le consommateur 
de la réparabilité du produit qu’il compte acquérir. Un tel 
indice sera apposé dans un premier temps sur certains 
équipements électriques et électroniques. Différents 
critères seront repris au sein de cet indice, tel que la 
disponibilité des pièces détachées nécessaires au bon 
fonctionnement du produit, leur prix, la disponibilité des 
manuels de réparation, la facilité de réparation (démon-
tage, accès aux pièces), etc.

Pour que les produits soient conçus pour être mieux 
recyclés en fin de vie, je participerai avec les entités 
fédérées à la promotion et l’encadrement de l’utilisation 
de matériaux recyclés et sains (ou secondaires). Il faut 
bien comprendre que l’économie circulaire n’est pas 
l’économie du recyclage. Mais le recyclage étant un point 
fort de l’économie belge actuelle, et toujours préférable 
à l’élimination en fin de vie des produits, je demanderai 
à mon administration de préparer le développement de 
nouveaux critères et de normes légales, avec une atten-
tion particulière pour les plastiques et la rationalisation 
de l’emballage et du suremballage.

Ces aspects, entre autres, feront partie de la révision 
de la directive sur les emballages que nous suivrons 
de près.

Une meilleure gestion des ressources incorporées 
dans les produits peut apporter des bénéfices en terme 
de pression sur les ressources premières; mais les 
produits sont aussi sources de toute une série d’autres 
impacts tout au long de leur cycle de vie.

Les impacts des produits sont multiples et différents 
acteurs, tout au long du cycle de vie des produits, peuvent 
agir pour les diminuer s’ils ont les informations utiles.

C’est pourquoi je demanderai à mon administration de 
participer activement aux débats sur le passeport produit 
au niveau européen. Un passeport produit contenant 
toutes les informations utiles aux différents acteurs (de 
l’importateur et du producteur au consommateur en 
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hersteller en recycleerder) moet haar worden terug 
bezorgd wanneer die het nodig heeft.

Ik zal erop toezien dat de digitalisering wordt gezien 
als een oplossing voor milieuproblemen, zonder dat het 
nieuwe ernstige milieuproblemen teweegbrengt.

In de afgelopen jaren zijn er al maatregelen genomen 
voor producten voor eenmalig gebruik. Ik zal mijn adminis-
tratie laten onderzoeken welke aanvullende maatregelen 
kunnen worden genomen, met name naar aanleiding van 
de publicatie van het koninklijk besluit inzake producten 
voor eenmalig gebruik, op basis waarvan ik de sectoren 
zal raadplegen met het oog op een eventuele uitbreiding 
van de te verbieden wegwerpproducten.

Wat het EU Ecolabel betreft, zal het departement 
Leefmilieu de andere betrokken departementen aan-
spreken om mee te werken aan de vaststelling van de 
EU-duurzaamheidscriteria van financiële producten 
voor particulieren en de tenuitvoerlegging van deze EU-
wetgeving in België voorbereiden. In samenhang met 
het ambitieuze standpunt van België inzake PFAS zal ik 
de toekenning van het Ecolabel aan de productgroepen 
die geen PFAS bevatten, ondersteunen. Mijn adminis-
tratie zal dit standpunt verdedigen naar aanleiding van 
de uitwerking of de herziening van de criteria van het 
milieulabel van de EU.

Luchtkwaliteit en duurzaam transport

In het licht van de nationale doelstellingen voor de 
vermindering van emissies (NEC-richtlijn 2016/2284/ EU) 
en voor een betere luchtkwaliteit (richtlijn 2008/50/EU), 
en in het licht van mijn bevoegdheden (mobiele bron-
nen en producten), zal mijn bijdrage aan de essentiële 
acties uitgaande van de deelentiteiten vooral gericht zijn 
op twee prioritaire verontreinigende stoffen, met name 
zeer fijne deeltjes (PM2,5 en minder) en stikstofoxiden 
(NOx), waarvoor de doelstellingen moeilijk haalbaar 
zullen zijn tegen 2030.

Zich naar de Europese normen voegen, is een abso-
lute prioriteit. Daartoe moeten de maatregelen gefocust 
worden op de meest vervuilende sectoren.

In samenwerking met de gewesten zal een bijkomende 
inspanning worden overwogen in de transportsector: 
transport is verantwoordelijk voor 2/3 van de NOx-uitstoot.

De COVID-crisis heeft ons geleerd dat er vanuit 
volksgezondheid meer aandacht dient te zijn voor bin-
nenluchtkwaliteit. Ik zal, samen met de collega bevoegd 
voor Volksgezondheid en in overleg met de gewesten 

passant par le réparateur et le recycleur) doit leur être 
retourné lorsqu’ils en ont besoin.

Je veillerai à ce que la digitalisation soit considérée 
comme une solution aux problèmes environnementaux, 
sans créer de nouveaux problèmes environnementaux 
plus graves.

Ces dernières années, les produits à usage unique 
ont déjà fait l’objet de mesures. Je demanderai à mon 
administration d’étudier quelles mesures complémentaires 
pourraient être prises, notamment suite à la publication 
de l’arrêté royal sur les produits à usage unique, sur 
la base duquel je consulterai les secteurs pour une 
extension éventuelle des produits jetables à interdire.

Concernant l’Ecolabel, le département de l’environne-
ment sollicitera les autres départements concernés afin 
de participer à la définition des critères EU de durabilité 
de produits financiers pour les particuliers et préparera 
la mise en œuvre de cette législation EU en Belgique. 
En cohérence avec la position ambitieuse portée par 
la Belgique sur les PFAS, je soutiendrai l’attribution de 
l’Ecolabel aux groupes de produits qui ne contiennent 
pas de PFAS. Mon administration portera cette position 
lors de l’élaboration ou de la révision des critères du 
label environnemental de l’UE.

Qualité de l’air et transport durable

Face aux objectifs nationaux de réduction d’émissions 
(directive NEC 2016/2284/UE) et de qualité de l’air 
(directive 2008/50/UE), et au vu de mes compétences 
(sources mobiles et produits), ma contribution aux actions 
essentielles des entités fédérées se portera avant tout 
sur deux polluants prioritaires. Il s’agit des particules 
très fines (PM2.5 et moins) et des oxydes d’azote (NOx), 
pour lesquels il sera difficile d’atteindre les objectifs à 
l’horizon 2030.

Le respect des normes européennes est une priorité 
absolue. Il passera par un focus des actions vers les 
secteurs les plus polluants.

Un effort supplémentaire sera envisagé en collabo-
ration avec les régions, dans le secteur du transport: le 
transport est responsable des 2/3 des émissions de Nox.

La crise du COVID-19 nous a appris que, du point 
de vue de la santé publique, il faut accorder une plus 
grande attention à la qualité de l’air intérieur. Avec 
mon collègue responsable de la santé publique et en 
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en gemeenschappen, initiatieven nemen om te streven 
naar een betere binnenluchtkwaliteit.

Mijn administratie, die de taskforce van het corona- 
commissariaat heeft overgenomen, zal in overleg met 
mijn collega bevoegd voor gezondheid werk maken van:

— de voorbereiding van een nationaal plan voor 
ventilatie-ontsmetting van de gesloten ruimtes die voor 
het publiek toegankelijk zijn, waarbij de bevoegdheden 
van elke betrokken entiteit in acht worden genomen;

— de ontwikkeling van een goede communicatie met 
de betrokken beroepssectoren;

— de verdere normalisatie en registratie van systemen 
en voorzieningen die de ventilatie- ontsmetting van deze 
ruimtes mogelijk maken.

De federale overheid heeft in de vorige legislatuur 
samenwerkingsakkoorden gesloten. Deze werden inmid-
dels gevalideerd in de overlegcomités en het behoort nu 
tot de prioriteiten om de instemming van de Kamer te 
vragen. Deze akkoorden bevatten middelenverplichtingen 
en de federale rapportagemodaliteiten met betrekking 
tot het nationaal plan voor uitstootvermindering betref-
fende de prioritaire sectoren.

Naar programmatie toe is er nood aan een goede 
coördinatie van de federale initiatieven tussen de depar-
tementen Financiën, Mobiliteit, Leefmilieu en Energie.

Alle nieuwe bedrijfswagens moeten koolstofneutraal 
zijn tegen 2026 Consumenteninformatie moet duidelijk 
maken dat “nul emissie” bij gebruik niet automatisch 
betekent dat er gedurende de hele levenscyclus geen 
uitstoot is.

De door mijn bevoegde collega’s uitgevoerde stu-
dies naar de toereikende aanwezigheid, op de markt, 
van betaalbare wagens waarvan de levenscyclus de 
kleinst mogelijke ecologische voetafdruk heeft, zullen 
mijn steun krijgen.

Samenwerkingsakkoord milieu en gezondheid

Zoals aangegeven met het begrip “One Health” en 
aangetoond door de talrijke ecologische factoren die 
de uitbraak van COVID-19 mogelijk hebben gemaakt, 
zijn gezondheid van mens, dier en milieu voortaan niet 
meer van elkaar te onderscheiden. Een systemische 
benadering van de gezondheid, inclusief het leefmilieu, 
is dringend aan de orde. Dit systemisch verband komt 

concertation avec les régions et les communautés, je 
prendrai des initiatives pour tendre vers une meilleure 
qualité de l’air intérieur.

En concertation avec mon collègue de la santé, mon 
administration, qui a repris la Task Force Ventilation du 
Commissariat Corona œuvrera à:

— préparer, dans le respect des compétences de 
chaque entité concernée, un plan national ventilation-
désinfection des espaces fermés ouverts aux publics;

— à développer une bonne communication avec les 
secteurs professionnels concernés;

— à poursuivre la normalisation et l’enregistrement 
des systèmes et appareils permettant la ventilation-
désinfection de ces espaces.

Lors de la précédente législature, l’autorité fédérale a 
conclu des accords de coopération. Ces accords ayant 
été validés en comités de concertation, il est prioritaire de 
demander à la chambre son assentiment. Ces accords 
prévoient des obligations de moyens et les modalités du 
rapportage fédéral concernant le plan national de réduc-
tion des émissions concernant les secteurs prioritaires.

En termes de programmation, une coordination des 
initiatives fédérales est indispensable entre les départe-
ments des finances, de la mobilité, de l’environnement 
et de l’énergie.

Tous les nouveaux véhicules de société devront être 
neutres en carbone d’ici 2026. L’information au consom-
mateur devra clarifier le fait que “zéro émission” à l’utili-
sation ne signifie pas automatiquement des émissions 
nulles sur l’ensemble du cycle de vie.

J’appuierai les études de mes collègues compétents 
sur la présence suffisante sur le marché de voitures 
à coût abordable et dont le cycle de vie montre une 
empreinte écologique la plus petite possible.

Accord de coopération environnement-santé

Comme l’indique le concept international de “One 
Health”, et comme le prouvent les nombreux facteurs 
écologiques ayant permis l’émergence de la COVID-19, 
on ne peut plus distinguer désormais santé humaine, 
animale et environnementale. Il est urgent d’adopter une 
perspective systémique de la santé qui inclut l’environne-
ment. Ce lien systémique apparaît dans la qualité de l’air, 
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tot uiting in de luchtkwaliteit, de voedselkwaliteit, de 
controle op ziektekiemen, de controle op toxische stof-
fen, enzovoort.

In mijn hoedanigheid van voorzitter van de 
Interministeriële Conferentie Leefmilieu-Gezondheid 
en in coördinatie met mijn collega van volksgezond-
heid, zal ik er dan ook voor zorgen dat onze besluiten, 
maatregelen en acties een gezond leefmilieu garande-
ren, zoals voorzien in het regeerakkoord. In dit kader 
zal het 3e operationele programma van het NEHAP 
(National Environment and Health Action Plan) samen 
met de deelstaten worden afgerond om gezamenlijke 
antwoorden te bieden op de uitdagingen van hormoon-
verstorende stoffen (implementatie van het nationaal 
plan hormoonverstoorders) en op de impact van de 
klimaatverandering op de gezondheid, maar ook meer 
algemeen op de gevolgen van de blootstelling aan 
chemische stoffen, incl. pesticiden en PFAS, voor de 
gezondheid. In dit verband zal de in het regeerakkoord 
gedefinieerde aanpak van pesticiden – gebaseerd op 
het voorzorgsprincipe, vervanging en duurzaamheid en 
die gebaseerd is op adequate, objectieve en betrouw-
bare wetenschappelijke gegevens – het werk van de 
administratie aansturen en ervoor zorgen dat we een 
leidende positie innemen in de discussie over de Green 
Deal- strategie rond de duurzaamheid van chemicaliën.

Verder zal het nationale ozon- en hitteplan her-
zien worden en zal een aanvang worden gemaakt 
met de deelname van België aan het nieuwe humaan 
biomonitoringprogramma.

Het geïntegreerd nationaal plan ter bestrijding van 
antimicrobiële resistentie zal in 2022 worden afgerond 
en ten uitvoer worden gelegd volgens een “One World 
One Health”-benadering waardoor rekening kan worden 
gehouden met de interacties tussen de menselijke, 
dierlijke en milieuaspecten.

Beheer van de risico’s van chemische producten

In 2022 en daarna zal België via de effectieve imple-
mentatie van de Europese wetgeving (REACH, CLP, 
POP, PIC, kwik, enz.) bijdragen aan de Europese doel-
stellingen die ertoe strekken een niet-giftige omgeving 
tot stand te brengen en een ambitie van “nulvervuiling” 
waar te maken.

Mijn administratie zal met name inzetten op het iden-
tificeren en evalueren stoffen die aanleiding geven tot 
bezorgdheid. We zullen ook actie ondernemen op het 
vlak van het beheer van de risico’s voor de menselijke 
gezondheid en/of het milieu die verbonden zijn aan 
zeer zorgwekkende stoffen (SVHC’s), dit aan de hand 
van de beperkings- en autorisatieprocessen waarin de 

la qualité de l’alimentation, le contrôle des pathogènes, 
le contrôle des substances toxiques etc.

En ma qualité de présidente de la Conférence 
Interministérielle de l’Environnement-santé, et en coordi-
nation avec mon collègue de la santé publique, je veillerai 
donc à ce que nos décisions, mesures et actions garan-
tissent un environnement sain, comme le prévoit l’accord 
de gouvernement. Dans ce cadre, le 3e programme opé-
rationnel du NEHAP (National Environment and Health 
Action Plan) sera finalisé avec les entités fédérées afin 
d’offrir des réponses communes aux enjeux posés par 
les perturbateurs endocriniens (implémentation du plan 
national perturbateurs endocriniens) et l’impact des 
changements climatiques sur la santé, mais aussi plus 
généralement aux impacts sur la santé de l’exposition 
aux substances chimiques y compris les pesticides et 
les PFAS. En la matière, l’approche pesticides définie 
dans l’Accord de gouvernement – qui est basée sur le 
principe de précaution, la substitution et la durabilité et 
qui est fondée sur des données scientifiques adéquates, 
objectives et fiables – guidera le travail de l’administration 
et conduira à adopter une position à la pointe lors de 
la discussion sur la stratégie Green Deal de durabilité 
de la chimie.

Par ailleurs, le plan national ozone et forte chaleur 
sera révisé et la participation de la Belgique au nouveau 
programme de biosurveillance humaine sera engagée.

Le plan national intégré de lutte contre la résistance aux 
antimicrobiens sera finalisé et mis en œuvre en 2022 selon 
une approche “One world One Health” permettant la 
prise en compte des interactions qui lient les aspects 
humains, animaux et environnementaux.

Maitrise des risques produits chimiques

En 2022 et au-delà, la Belgique contribuera par le biais 
d’une mise en œuvre effective des législations euro-
péennes (REACH, CLP, POP, PIC, mercure, etc.) aux 
objectifs européens visant à atteindre un environnement 
non-toxique et une ambition “pollution zéro”.

Mon administration s’impliquera notamment dans 
l’identification et dans l’évaluation des substances 
préoccupantes. Nous agirons également sur le volet 
relatif à la gestion des risques pour la santé humaine 
et/ou l’environnement liés aux substances extrêmement 
préoccupantes (SVHC) au travers des processus de 
restrictions et d’autorisations prévus dans REACH. Par 
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REACH-regelgeving voorziet. Daarnaast zullen we actief 
deelnemen aan de gesprekken over de classificatie van 
gevaarlijke stoffen en mengsels. Dit proces is immers 
een van de pijlers van het risicobeheer met het oog op 
het aannemen en beschikbaar stellen van concrete 
maatregelen die rekening houden met het gevaar van 
chemische stoffen, en dit in meer dan 30 sectorale 
wetgevingen. België zal met zijn wetenschappelijke en 
politieke expertise, en de expertise van de betrokken 
sectoren, blijven bijdragen aan al die processen en 
zal zijn steentje bijdragen aan de lopende Europese 
werkzaamheden met de filosofie dat verder moet wor-
den uitgegaan van het voorzorgsbeginsel. Het is de 
bedoeling om voorspelbaar en niet-voorspelbaar risico 
te beperken eerder dan berekende risico’s te nemen en 
achteraf bij te sturen.

De administratie zal actief deelnemen aan de nieuwe 
OSOA-groep (one substance, one assessment) die door 
de EU wordt voorgesteld in het kader van de strategie 
voor duurzame chemische stoffen (EU GD) met het 
oog op een optimaal beheer van elke chemische stof 
volgens een duidelijke strategie voor de bescherming 
van de gezondheid en het milieu.

België zal met zijn wetenschappelijke en politieke 
expertise, en de expertise van de betrokken sectoren, 
blijven bijdragen aan al die processen en zal zijn steentje 
bijdragen aan de lopende Europese werkzaamheden 
met de wilskracht dat het voorzorgsbeginsel ook echt 
geïmplementeerd wordt in de besluitvorming, zoals dit 
ter sprake zal komen in het PFAS-dossier. Daarnaast 
zal ik de acties uit de parlementaire resolutie inzake 
PFAS naar best vermogen integreren in de al lopende 
werkzaamheden over die stoffen, waar dit het best 
geschikt zal zijn.

Ons optreden zal inderdaad voor het grootste deel 
ingegeven worden door de wetenschap, samen met het 
voorzorgsbeginsel. Alle producten waarvan vermoed 
wordt dat ze een gevaar inhouden voor de gezond-
heid, de biodiversiteit of het leefmilieu, moeten op een 
wetenschappelijke basis en een transparante wijze met 
de betrokken sectoren worden onderzocht teneinde de 
sociaaleconomische gevolgen van mogelijk optreden 
(zowel voor de sector als voor de samenleving en het 
leefmilieu) te identificeren.

Op nationaal en Europees vlak zullen de hormoon-
verstorende stoffen centraal staan in onze bekom-
mernissen. Aan de acties die ingeschreven staan in 
het nationaal actieplan hormoonverstoorders (NAPED) 
zal uitvoering worden gegeven vanuit de invalshoeken 
onderzoek, preventie en regelgeving. Verder zal België 

ailleurs, nous participerons activement aux discussions 
relatives à la classification des substances et mélanges 
dangereux. En effet, ce processus est un des piliers 
de la gestion du risque en ce qu’il permet d’adopter et 
de disposer de mesures concrètes de prise en compte 
du danger des produits chimiques et ce, dans plus 
de 30 législations sectorielles. La Belgique continuera 
à contribuer par son expertise scientifique et politique, 
et celle des secteurs concernés, à tous ces processus 
et prendra sa part du travail européen en cours avec 
comme philosophie la poursuite du principe de précau-
tion. Le but est de réduire le risque prévisible et non 
prévisible plutôt que de prendre des risques calculés 
et corriger par la suite.

L’administration participera activement au nouveau 
groupe OSOA (one substance, one assessement ) 
proposé par l’ EU sous la Stratégie chimique pour la 
durabilité ( EU GD) afin de gérer chaque substance 
chimique au mieux avec une stratégie claire de protection 
de la santé et de l’environnement.

La Belgique continuera à contribuer par son expertise 
scientifique et politique, et celle des secteurs concernés, 
à tous ces processus et prendra sa part du travail euro-
péen en cours avec comme volonté l’implémentation 
réelle du principe de précaution lors de prise de décision 
comme il en sera question dans le dossier des PFAS. 
Parallèlement, j’intégrerai au mieux les actions de la 
résolution parlementaire sur les PFAS dans les travaux 
déjà en cours sur ces substances là où ce sera le plus 
adéquat.

Nous fonderons en effet l’essentiel de notre action sur 
la science, en intégrant le principe de précaution. Tous 
les produits suspectés de présenter des risques pour 
la santé, la biodiversité ou l’environnement doivent être 
analysés sur une base scientifique et en transparence 
avec les secteurs concernés afin d’ identifier les effets 
socioéconomiques de possibles actions ( que ce soit 
pour le secteur, la société ou l’environnement).

Au niveau national et européen, les substances pertur-
batrices du système endocrinien seront au centre de nos 
préoccupations. Les actions prévues dans le plan d’action 
national perturbateur endocrinien (NAPED) seront mises 
en œuvre notamment via les axes recherche, prévention 
et actions réglementaires. Plusieurs substances connues 
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de Europese Unie aanspreken over meerdere stoffen 
die bekend zijn voor hun ED-eigenschappen (BPS, 
Propylparaben, enzovoort).

We zullen ook, samen met de andere Belgische 
autoriteiten, de gegevens in het nationale register van 
nanomaterialen blijven evalueren om de kwaliteit van 
de ingevoerde informatie te verbeteren. We zullen mee-
werken aan de opmaak van de milieuclausules voor 
overheidsopdrachten.

Op internationaal niveau zullen we deelnemen aan 
verschillende fora over het beheer van chemische stof-
fen, met name:

— de verdere werkzaamheden ter validering van de 
nieuwe hoekstenen voor de strategische aanpak van het 
beheer van chemische stoffen en van afval post-2020;

— de UNEA 5.2, waar we de resoluties over chemi-
sche stoffen opvolgen;

— de OESO: gezamenlijke vergadering van het Comité 
chemische stoffen en de Werkgroep chemische stoffen, 
pesticiden en biotechnologie (“joint meeting”).

Biociden

Biociden behoren tot de categorie van pesticiden 
voor niet-landbouwgebruik. Het op de Belgische markt 
aanbieden van biocideproducten en van de werkzame 
stoffen (EU-verordening 528/2012) vormt het onderwerp 
van een evaluatie van de risico’s voor de gezondheid 
en het milieu. Om het verkoop en het gebruik van de 
meest gevaarlijke biocide-producten te beperken tot de 
beroepsbeoefenaars werd een gesloten circuit ingevoerd: 
de professionele verkopers en gebruikers die gebruik 
maken van producten die het dragen van persoonlijke 
beschermingsmiddelen opleidingsvoorwaarden vereisen, 
moeten geregistreerd worden in een databank.

Het gesloten circuit zal aanleiding geven tot een 
evaluatie van de gegevens teneinde de opvolging van 
de gevaarlijke producten en van het beleid daarrond te 
optimaliseren.

In het kader van het beheer van de coronacrisis blijft 
een zeer belangrijke rol weggelegd voor de dienst die 
bevoegd is voor biociden, met name zich ervan verze-
keren dat efficiënte en veilige ontsmettingsmiddelen 
beschikbaar zijn op de Belgische markt. Daarnaast zal 
de dienst zijn ondersteunende rol en zijn rol als weten-
schappelijk adviseur in deze aangelegenheid blijven 
vervullen.

pour leurs propriétés ED seront également portées par la 
Belgique au niveau européen ( BPS, Propylparaben, …).

Nous poursuivrons aussi, avec les autres autorités 
belges, l’évaluation des données présentes dans le 
registre national des nanomatériaux afin d’améliorer la 
qualité des informations introduites. Nous participerons 
à l’élaboration des clauses environnementales pour les 
marchés publics.

Au niveau international, nous participerons à plusieurs 
forums dans le domaine de la gestion des produits 
chimiques, notamment:

— la poursuite des travaux qui valideront les nouvelles 
pierres angulaires de l’approche stratégique de gestion 
des produits chimiques et des déchets au-delà de 2020;

— l’UNEA 5.2, où nous suivons les résolutions en 
lien avec les produits chimiques;

— l’OCDE: réunion conjointe du Comité des pro- 
duits chimiques et du Groupe de travail sur les produits 
chimiques, les pesticides et la biotechnologie (“joint 
meeting”).

Biocides

Les biocides font partie de la catégorie des pesticides 
à usage non agricole. La mise sur le marché belge des 
produits biocides et des substances actives (Règlement 
EU 528/2012) fait l’objet d’une évaluation des risques 
pour la santé et pour l’environnement. Afin de limiter 
la vente et l’utilisation des produits biocides les plus 
dangereux aux professionnels, un circuit restreint a été 
instauré: les vendeurs et les utilisateurs professionnels 
qui utilisent des produits nécessitant le port d’équipe-
ment de protection individuelle ainsi que des conditions 
de formation doivent être enregistrés dans une base 
de données.

Le circuit restreint fera l’objet d’une évaluation des 
données dans le but d’optimiser le suivi des produits 
dangereux et des politiques qui y sont liées.

Dans le cadre de la gestion de la crise COVID-19, le 
service en charge des biocides continuera à jouer un rôle 
capital en s’assurant de la disponibilité de désinfectants 
efficaces et sûrs sur le marché belge. Il poursuivra éga-
lement son rôle de soutien et de conseiller scientifique 
en la matière.
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Ter vermindering van de risico’s voor gezondheid en 
milieu die gepaard gaan met het gebruik van biocidepro-
ducten, maakt mijn administratie werk van een federaal 
reductieplan van biociden. Dit plan zal er onder andere 
toe strekken de bekwaamheid van de professionele 
gebruikers van biocideproducten te versterken, de “ge-
wone” en de professionele gebruikers te sensibiliseren 
voor de risico’s die zij lopen en voor de goede praktijken, 
en ook nog de markt van de biociden op te volgen en te 
regulariseren teneinde de hoogst mogelijke bescherming 
te garanderen voor de gezondheid en voor het milieu.

Inspectie en controles

De Federale Milieu-inspectie is verantwoordelijk 
voordecontrolevaneen80-talverschillende nationale en 
Europese regelgevingen op de Belgische markt met 
betrekking tot chemische stoffen en biociden, productnor-
men, gewasbeschermingsmiddelen (te gebruiken buiten 
de voedselketen), beschermde dier- en plantensoorten 
en de strijd tegen de invoer van illegaal hout.

Mijn administratie zal de gezondheid van de burger en 
het milieu blijven beschermen aan de hand van inspecties 
en controles, maar gelet op de groeiende complexiteit van 
de materies waarvoor ze bevoegd is en op de enorme 
vlucht die e-commerce heeft genomen, zal de dienst 
moeten versterkt worden. De regering heeft besloten om 
bijkomende middelen te besteden aan de inspectie in het 
kader van de wet van 21 december 1998 betreffende de 
productnormen. Daarnaast zal een risicoanalyse worden 
opgestart over de chemische producten teneinde de 
prioritaire acties van de inspectie te bepalen.

Deze bijkomende gespecialiseerde middelen zullen 
worden besteed aan een doeltreffende controle op 
e- handel, met name via een performante datamining 
waarmee het spoor kan worden gevolgd van de verkoop 
van illegale producten via e-commerce of nog crimi-
nele leveranciers geïdentificeerd kunnen worden. De 
samenwerking met de andere lidstaten zal eveneens 
versterkt worden.

Deze versterkte controles op het gebied van e-handel 
zullen zorgen voor een betere bescherming van onze 
consumenten en van het milieu, maar ook van onze 
economie door het garanderen van eerlijke concurrentie 
met de traditionele handel.

Mijn diensten zullen de diensten van de minister van 
Justitie steunen en adviseren om wetgevend op te treden 
met betrekking tot de specialisatie van magistraten en 
gerechtelijk personeel op het gebied van milieu-inbreuken.

Afin de réduire les risques pour la santé et l’environ-
nement liés à l’utilisation des produits biocides, mon 
administration développe un plan fédéral de réduction 
des produits biocides. Ce plan visera entre autres à 
renforcer la compétence des utilisateurs professionnels 
de produits biocides, à sensibiliser les utilisateurs “grand 
public” et professionnels aux risques encourus et aux 
bonnes pratiques ainsi qu’à suivre et à régulariser le 
marché des biocides afin de garantir le plus haut niveau 
de protection de la santé et de l’environnement.

Inspection et contrôles

L’Inspection Fédérale de l’ Environnement est respon-
sable du contrôle sur le marché belge de quelques 80 ré-
glementations nationales et européennes différentes 
relatives aux produits chimiques et biocides, aux normes 
de produits, aux produits phytopharmaceutiques (à uti-
liser en dehors de la chaîne alimentaire), aux espèces 
animales et végétales protégées et à la lutte contre 
l’importation de bois illégal.

Par ses inspections et contrôles, mon administration 
continuera à protéger la santé des citoyens et de l’envi-
ronnement, mais vu la croissance et la complexité des 
matières dont elle est compétente et l’envol qu’a pris 
le commerce en ligne, il faudra renforcer le service. Le 
gouvernement a décidé d’affecter des moyens complé-
mentaires pour l’inspection liée à la loi relative aux normes 
de produits du 21 décembre 1998. Parallèlement, une 
analyse de risque sur les produits chimiques sera lancée 
pour déterminer les actions prioritaires de l’inspection.

Ces moyens complémentaires spécialisés seront affec-
tés à un contrôle efficace de l’e-commerce, notamment 
via un datamining performant qui permette de “suivre à 
la trace” les activités de vente de produits illégaux via 
l’e- commerce, ou d’identifier les fournisseurs délictueux. 
La collaboration avec les autres états membres sera 
également renforcée.

Ces contrôles renforcés dans le domaine de l’e- com-
merce permettront de mieux protéger nos consomma-
teurs et l’environnement, mais aussi notre économie 
en garantissant une concurrence loyale vis- à-vis du 
commerce traditionnel.

Mes services appuieront et conseilleront les services 
du ministre de la justice pour légiférer sur la spécialisa-
tion des magistrats et du personnel judiciaire dans le 
domaine des infractions environnementales.
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MILIEU-INFORMATIE

Het proces tot herziening van de SEA-wet (Strategic 
Environmental Assessment) zal samen met mijn collega 
minister Van Quickenborne worden opgestart en er wordt 
een voorstel verwacht tegen 2023.

Samen met mijn collega’s van Volksgezondheid en 
van Landbouw zal ik deelnemen aan de herziening van 
het samenwerkingsakkoord van 25 april 1997 tussen 
de Federale Staat en de Gewesten betreffende de ad-
ministratieve en wetenschappelijke coördinatie inzake 
bioveiligheid. Dit akkoord is van essentieel belang voor de 
goede werking van de Adviesraad voor Bioveiligheid en 
de dienst van Bioveiligheid en Biotechnologie, en voor de 
gezamenlijke omzetting van Europese richtlijnen inzake 
GGO’s. Een sterk reglementair kader is van cruciaal 
belang voor de bescherming van de volksgezondheid 
en het leefmilieu, daarom zal de wetenschappelijke en 
technische expertise inzake GGO’s versterkt worden 
binnen de federale administratie.

In 2022 zal op EU-niveau ook worden nagedacht over 
de wijze waarop de nieuwe genoomtechnieken moeten 
worden gereguleerd. België zal aan deze werkzaamheden 
deelnemen en zijn standpunt bepalen via een specifieke 
werkgroep van het Coördinatiecomité Internationaal 
Milieubeleid (CCIM). Een meer holistische benadering 
zal vertaald worden in nieuwe evaluatiecriteria.

De opname van ecocide als misdaad in het Belgische 
recht behoort eveneens tot mijn prioriteiten.

Omdat dit dossier onder gedeelde strafrechtelijke 
en milieubevoegdheden valt, heb ik contact geno-
men met mijn collega de minister van Justitie, Vincent 
Van Quickenborne, om samen na te gaan hoe er op 
de meest efficiënte wijze kan worden samengewerkt, 
zowel op nationaal als op internationaal vlak. Het des-
kundigenadvies van de commissie tot hervorming van 
het strafrecht wordt begin oktober 2021 verwacht. Op 
basis van dit advies zullen we dan onderzoeken op 
welke manier ecocide kan worden opgenomen in het 
Belgische recht.

MILIEU-COORDINATIE

De rol van het CCIM en van zijn netwerk van experten 
is van essentieel belang en een permanent aandachts-
punt. De stuurgroepen moeten volledig onafhankelijk 
(van de politiek en van de lobby’s) kunnen blijven verder 
werken teneinde technisch solide opties voor te leggen, 
waarover de kabinetten van de deelentiteiten dan kun-
nen arbitreren. Met het oog op de voorbereiding van het 

INFORMATION ENVIRONNEMENTALE

Le processus de révision de la loi SEA (Strategic 
Environmental Assessment) démarrera avec mon col-
lègue Vincent Van Quickenborne et une proposition est 
attendue pour 2023.

Avec mes collègues de la santé publique et de l’agri-
culture, je participerai à la révision de l’Accord de coopé-
ration du 25 avril 1997 entre l’État fédéral et les Régions 
relatif à la coordination administrative et scientifique en 
matière de biosécurité. Cet accord est essentiel pour 
le bon fonctionnement du Conseil de biosécurité, du 
Service de Biosécurité et Biotechnologies ainsi que pour 
la transposition commune des directives européennes 
en matière d’OGMs. Un cadre réglementaire fort est 
crucial pour la protection de la santé publique et de 
l’environnement; l’expertise scientifique et technique 
dans le domaine des OGMs sera dès lors renforcée au 
sein de l’administration fédérale.

En 2022, il y aura également une réflexion au niveau 
de l’UE sur la manière de réglementer les nouvelles 
techniques génomiques. La Belgique participera à ces 
travaux et déterminera sa position par le biais d’un groupe 
de travail spécifique du Comité de coordination de la 
politique internationale de l’environnement (CCPIE). Une 
approche plus holistique se traduira par de nouveaux 
critères d’évaluation.

Introduire le crime d’écocide en droit belge fait éga-
lement partie de mes priorités.

Ce dossier étant à la croisée des compétences pénales 
et environnementales, j’ai pris contact avec mon collègue, 
ministre de la Justice, Vincent Van Quickenborne afin 
d’échanger sur la manière la plus efficace de collaborer, 
tant au plan national qu’international. La commission 
d’experts désignée dans le cadre de la révision du 
code pénal devrait rendre son avis au début du mois 
d’octobre 2021. En nous fondant sur cet avis, nous 
analyserons ensuite de quelle manière, l’écocide peut 
être inscrit en droit interne.

COORDINATION ENVIRONNEMENTALE

Je considère le rôle du CCPIE et de son réseau d’ex-
perts comme essentiel et un point d’attention permanent. 
Les groupes de directeurs doivent pouvoir continuer à 
travailler en toute indépendance (du politique et des 
lobbies) de manière à présenter des options technique-
ment solides parmi lesquelles les cabinets des entités 
fédérées peuvent alors arbitrer. Pour la préparation de 



392294/023DOC 55

C H A M B R E   4 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2021 2022 K A M E R • 4 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

EU-voorzitterschap in 2024 zijn alle ministers daarbij 
betrokken en die voorbereiding start dit jaar al.

In 2022, opstart van de voorbereidingen van het EU-
voorzitterschap in 2024.

EU GREEN DEAL

In mijn beleidsnota van 2021 heb ik de visie, de 
principes, de doelstellingen en de grote actiedomei-
nen van de Europese Green Deal uiteengezet. De EU 
Green Deal gaat ons allemaal aan en slaat op veel van 
de bevoegdheden van de ministers uit de regeringen 
van alle deelentiteiten: Klimaat, Energie, Biodiversiteit, 
Leefmilieu, Duurzame Ontwikkeling, Landbouw, Mobiliteit, 
Huisvesting, Financiën, Economie, enz. De EU Green 
Deal moet ons politieke kompas blijven in België en is 
een nieuwe, science based, transversale, systemische 
en visionaire manier van politiek bedrijven. 

De geest van de Green Deal overstijgt de afbakenin-
gen tussen de politieke bevoegdheden en maximaliseert 
synergiën met het oog op een succesvolle rechtvaardige 
omslag naar koolstofneutraliteit. Voor 2022 bevestig ik 
mijn vastberadenheid om deze Green Deal te implemen-
teren op Belgisch niveau, samen met al mijn collega’s 
binnen de federale regering en van de overige entiteiten. 
De inspanningen die mij persoonlijk aanbelangen als 
minister van Klimaat, Leefmilieu, Duurzame Ontwikkeling 
en Green Deal heb ik eerder in deze nota beschreven. 
Tot mijn verantwoordelijkheden in 2022 behoren de 
doelstellingen met betrekking tot klimaat, circulaire eco-
nomie, nulvervuiling en een gifvrij milieu, biodiversiteit en 
ecosystemen, duurzame financiering en rechtvaardige 
transitie.

De regering wil er blijven voor zorgen dat België 
krachtdadig aansluit bij de klimaatambities van Parijs 
en bij de EU Green Deal.

Om van ons land een voorbeeldige lidstaat te maken 
die een leidende rol opneemt met betrekking tot de Green 
Deal, zullen we de federale coördinatie van de opvolging 
van dit groots beleid verder versterken en zullen we erover 
waken dat de federale initiatieven, met name de inspan-
ningen ter omvorming en omslag van onze economie, 
gelinkt worden aan de onderliggende beginselen van 
dat beleid, zoals het ecologische principe “do no harm” 
(geen schade berokkenen) en het sociale principe “no 
one left behind” (niemand achterwege laten). Die begin-
selen moeten tot uiting komen in al onze beslissingen. 
Het komt er telkens weer op aan om de voorwaarden 
te scheppen voor een rechtvaardige transitie die een 

la présidence de l’UE en 2024, cela concerne tous les 
ministres fédéraux avec des préparatifs qui commencent 
dès cette année.

Le lancement des préparatifs de la présidence de 
l’UE en 2024 commencera en 2022.

GREEN DEAL EUROPEEN

J’ai exposé dans ma note de politique générale 2021 la 
vision, les principes, les objectifs et les grands domaines 
d’action du Green Deal européen. Le Green Deal euro-
péen nous concerne tous. Il porte sur de nombreuses 
compétences des ministres des gouvernements de 
toutes les entités fédérées: Climat, Énergie, Biodiversité, 
Environnement, Développement durable, Agriculture, 
Mobilité, Logement, Finances, Économie, etc. Il doit 
rester notre boussole politique en Belgique. Il constitue 
une nouvelle manière de faire de la politique, fondée 
sur la science, transversale, systémique et visionnaire.

L’esprit du Green Deal décloisonne les compétences 
politiques et maximise les synergies afin de réussir une 
transition juste vers la neutralité carbone. Je confirme 
pour 2022 ma volonté de mettre en œuvre ce Green 
Deal au niveau belge, avec l’ensemble de mes collègues 
au sein du gouvernement fédéral et des autres entités. 
J’ai décrit précédemment dans cette note les efforts qui 
me concernent personnellement en tant que ministre du 
Climat, de l’Environnement, du Développement durable 
et du Green Deal. Les objectifs portant sur le climat, 
l’économie circulaire, la pollution zéro et un environ-
nement sans substance toxiques, la biodiversité et les 
écosystèmes, la finance soutenable et la transition juste 
font partie de mes responsabilités en 2022.

Le gouvernement veut continuer à inscrire fermement 
la Belgique dans les ambitions climatiques de Paris et 
dans le Green Deal européen.

Afin de positionner la Belgique comme un État membre 
exemplaire et leader par rapport au Green Deal, nous 
renforcerons davantage la coordination fédérale du suivi 
de cette grande politique et veillerons à relier les initiatives 
fédérales, notamment les efforts de transformation et de 
transition de notre économie, aux principes qui sous-
tendent cette politique, comme le principe écologique 
du “do no harm” (ne pas nuire) et le principe social du 
“no one left behind” (ne laisser personne de côté). Il 
s’agit d’opérationnaliser ces principes dans toutes nos 
décisions. Il s’agit toujours de créer les conditions d’une 
transition juste, capable d’apporter un triple dividende en 
améliorant la qualité de vie des citoyens, en diminuant 
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drievoudige dividend kan opleveren: de levenskwaliteit 
van de burgers verbeteren, onze ecologische voetafdruk 
doen verminderen en duizenden banen scheppen.

Op basis van de operationele aanbevelingen van 
de Europese Commissie heeft de federale regering 
dan ook, samen met de gewesten, een ambitieus plan 
voor veerkracht en herstel in lijn met de EU Green Deal 
goedgekeurd en ingediend. We hebben ervoor gezorgd 
dat de maatregelen uit dit plan de “do no harm” en “no 
on left behind”-principes in acht nemen.

In 2021 ontvingen wij van de OESO de aanbevelingen 
uit de Evaluatie van de Belgische milieuprestaties, die 
om de 10 jaar wordt uitgevoerd. Die aanbevelingen zul-
len de beleidsvoering van alle deelentiteiten in ons land 
helpen verbeteren. Er is nood aan een beter begrip van 
elkaars inzichten teneinde samenhangende beleidslijnen 
tot stand te brengen om te voldoen aan de behoeften 
van ons land.

De Green Deal is – ik herhaal het – nauw verwant 
met talrijke punten uit het regeerakkoord en ik zal erover 
waken dat het nodige overleg en de nodige samenwer-
kingen plaatsvinden binnen onze regering, maar ook 
met de regeringen van de deelentiteiten, waarbij ook 
burgerparticipatie een vooraanstaande plaats krijgt. In 
mijn hoedanigheid van minister bevoegd voor Green Deal 
zal ik er voorts op toezien dat het Belgische voorzitter-
schap van de Europese Raad in 2024 over alle vereiste 
middelen beschikt om de doelstellingen te halen die we 
zullen vastleggen in samenspraak met Spanje (2023) en 
met Hongarije (tweede semester van 2024).

DE RECHTVAARDIGE TRANSITIE

Niemand mag achterwege blijven. Ik zal een ecologisch 
beleid voeren vanuit een benadering van rechtvaardige 
transitie. De ecologische transitie geeft aanleiding tot 
nieuwe werkgelegenheidssectoren en tot economische 
diversificatie. Ik ben van plan om een sociale recht-
vaardigheid te garanderen in samenhang met milieur-
echtvaardigheid en op een wederzijdse versterking van 
leefmilieubescherming en sociale bescherming.

Ik zal er over waken dat het ecologische transitiebeleid 
van deze regering rekening zal houden met de zwakkeren 
in de samenleving. Ik zal erop toezien dat de kosten die 
deze transitie teweeg zal brengen eerlijk worden verdeeld 
in de samenleving en dat de kosten van de transitie niet 
op de schouders van de armsten rusten. De uitdaging 
inzake klimaat biedt de gelegenheid om de sociale 
cohesie te versterken, om het leven van de burgers te 
verbeteren en om banen te creëren. Die omslag moet 
op breed overleg gestoeld zijn. Daartoe zal ons land 
een internationale conferentie voor een rechtvaardige 

notre empreinte écologique et en créant des milliers 
d’emplois.

Sur la base des recommandations opérationnelles de 
la Commission européenne, le gouvernement fédéral 
a ainsi adopté et remis, avec les Régions, un plan de 
résilience et de relance ambitieux en ligne avec le Green 
Deal européen. Nous avons veillé à ce que les mesures 
de ce plan respectent les principes du “do no harm” et 
du “no one left behind”.

Nous avons reçu en 2021 les recommandations de 
l’Examen des performances environnementales de la 
Belgique de l’OCDE, qui s’effectue tous les 10 ans. Ces 
recommandations aideront toutes les entités fédérées 
de Belgique à améliorer leurs politiques. Nous avons 
besoin de mieux comprendre les visions de chacun 
en vue de développer des politiques cohérentes pour 
répondre aux besoins de notre pays.

Je le répète, le Green Deal est étroitement lié à de 
nombreux points de l’accord de gouvernement et je 
veillerai à ce que les consultations et collaborations 
nécessaires se fassent au sein de notre gouvernement 
mais aussi avec les gouvernements des entités fédé-
rées, tout en privilégiant la participation citoyenne. En 
tant que ministre en charge du Green Deal, j’accorderai, 
par ailleurs, une attention particulière à ce qu’en 2024 la 
Présidence belge du Conseil européen dispose de toutes 
les ressources indispensables à l’atteinte des objectifs 
que nous définirons en dialogue avec l’Espagne (2023) 
et la Hongrie (deuxième partie de 2024).

LA TRANSITION JUSTE

Personne ne doit rester sur le bord du chemin. 
J’adopterai une approche de transition juste dans la 
politique écologique que je mènerai. La transition éco-
logique est source de nouveaux secteurs d’emploi et de 
diversification économique. J’entends garantir une justice 
sociale qui soit articulée à la justice environnementale et 
que protection de l’environnement et protection sociale 
se renforcent mutuellement.

Je veillerai à ce que la politique de transition éco-
logique de ce gouvernement tienne compte des plus 
faibles dans la société. Je m’assurerai que les coûts qui 
seront générés par cette transition soient équitablement 
répartis dans la société et que le coût de la transition ne 
repose pas sur les épaules des plus démunis. Le défi 
climatique est une opportunité de renforcer la cohésion 
sociale, d’améliorer la vie des citoyens et de créer de 
l’emploi. Cette transition doit se fonder sur une large 
concertation. Dans cette optique, la Belgique organisera 
une conférence internationale pour une juste transition 
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transitie organiseren met het oog op het bespreken van 
de uitdagingen inzake werkgelegenheid, sociaal beleid, 
reskilling en economie, in het kader van het Belgische 
voorzitterschap van de Europese Unie in 2024. In een 
eerste fase zal dit overleg worden gevoerd binnen een 
nationale conferentie waarbij in ruime mate het mid-
denveld, de onderzoeksinstellingen en verschillende 
sociale sectoren worden betrokken. Na voorbereidende 
werkzaamheden in 2021 zullen we in 2022 proberen 
zowel de deelentiteiten als de economische, sociale en 
milieuactoren, maar ook de burgers achter dit proces te 
scharen. Onderwerpen zoals economische heropleving, 
industriële reconversie en beroepsherkwalificatie, die 
gepaard gaan met de rechtvaardige transitie, dienen 
besproken te worden teneinde aanbevelingen te for-
muleren voor de overheden en andere actoren van de 
samenleving.

DUURZAME FINANCIËN

In samenwerking met de minister van Financiën werk 
ik aan een Belgische sustainable finance strategie. 
De strategie zal opgesteld worden op basis van de 
studie die wordt uitgevoerd in samenwerking met de 
Europese Commissie. Een van de onderdelen van deze 
strategie is het bevorderen van de verduurzaming van 
de Belgische financiële sector en de financiering van 
duurzame projecten, complementair aan de Europese 
sustainable finance strategie en in lijn met het werk en 
de aanbevelingen van het International Platform on 
Sustainable Finance, de Task force on Climate-Related 
Financial Disclosures, het Network for Greening the 
Financial System en andere relevante initiatieven op 
Europees en internationaal niveau.

De strategie zal er verder in bestaan om de FPIM 
richtsnoeren te bieden voor de uitwerking van een ge-
coördineerde, duurzame en ambitieuze investerings- en 
beleggingsstrategie voor de federale overheid. Eén van 
de doelstellingen van die investerings- en beleggings-
strategie zal erin bestaan zich geleidelijk terug te trekken 
uit investeringen in fossiele energie en brandstoffen, naar 
het voorbeeld van de door de Europese Investeringsbank 
gemaakte keuzes. Tegen 2030 zullen de Federale Staat 
en de instellingen die onder de bevoegdheid ervan val-
len, zich volledig hebben teruggetrokken uit bedrijven 
die intensief broeikasgas uitstoten en zich niet actief 
inzetten in de energietransitie.

Verder zullen mijn diensten ondersteuning verlenen 
aan de uitgifte van een nieuwe groene obligatie in 2022, 
in lijn met de laatste Europese ontwikkelingen op vlak 
van duurzame financiën.

destinée à aborder les défis en matière d’emploi, de 
politique sociale, de requalification et d’économie, dans le 
cadre de sa présidence de l’Union européenne en 2024. 
Dans un premier temps, cette concertation se dérou-
lera au sein d’une conférence nationale qui associe 
largement la société civile, les instituts de recherche 
et les différents secteurs sociaux. Après des travaux 
préparatoires en 2021, nous chercherons à rassembler 
en 2022 les entités fédérées et les acteurs économiques, 
sociaux, environnementaux et les citoyens autour de 
ce processus. Il s’agit d’aborder des sujets comme le 
redéploiement économique, la reconversion industrielle 
et la requalification professionnelle qui vont de paire avec 
la transition juste afin d’émettre des recommandations 
à destination des autorités publiques et autres acteurs 
de la société.

LA FINANCE SOUTENABLE

En collaboration avec le ministre des Finances, je 
m’attèle à développer une stratégie belge de finance 
durable. La stratégie sera élaborée sur la base de l’étude 
qui est réalisée en collaboration avec la Commission euro-
péenne. Un des éléments de cette stratégie consistera 
à promouvoir la durabilisation du secteur financier belge 
et le financement de projets durables, et ce complémen-
tairement à la stratégie européenne de finance durable 
et en ligne avec les travaux et les recommandations 
de l’International Platform on Sustainable Finance, du 
Task force on Climate-Related Financial Disclosures, du 
Network for Greening the Financial System et d’autres 
initiatives pertinentes au niveau européen et international.

La stratégie consistera par ailleurs à offrir à la SFPI 
des lignes directrices pour l’élaboration d’une stratégie 
d’investissement et de placement coordonnée, durable 
et ambitieuse pour l’autorité fédérale. Un des objectifs de 
cette stratégie d’investissement et de placement visera 
à sortir progressivement des investissements dans les 
énergies et carburants fossiles, à l’instar des choix qui 
ont été posés par la Banque européenne d’Investisse-
ment. D’ici 2030, l’État fédéral et les établissements qui 
relèvent de sa compétence se seront entièrement retirés 
des entreprises qui émettent des gaz à effet de serre 
de façon intensive et qui ne s’engagent pas activement 
dans la voie de la transition énergétique.

Mes services vont également apporter leur soutien à 
l’émission d’une nouvelle obligation verte en 2022, en 
ligne avec les derniers développements européens en 
matière de finance soutenable.
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BIJDRAGE AAN DE SDGs

In navolging van en conform de eerdergenoemde 
beslissing, op voorstel van de Premier en mezelf, met 
betrekking tot de integratie van de SDGs in de be-
leidsnota’s, heb ik mijn beleidsnota ook aan een SDG-
analyse onderworpen. Zoals aanbevolen werd hiervoor 
gebruik gemaakt van de guidance en templates die 
het FIDO ter beschikking had gesteld. In het algemeen 
ligt het zwaartepunt van de bijdrage aan de SDGs van 
mijn beleid bij SDGs 12 (Duurzame Consumptie- en 
Productiepatronen), 13 (Klimaatactie), 15 (Leven op het 
Land) en 17 (Partnerschappen). Daarnaast draagt mijn 
beleid eveneens significant bij tot de SDGs 2 (Geen 
Honger) 3 (Gezondheid), 6 (Schoon Water en Sanitair) 
8 (Waardig Werk) en 14 (Leven in het Water).

SDG 12

Mijn beleid zal voornamelijk via mijn bevoegdheden 
Duurzame Ontwikkeling, Leefmilieu en Green Deal 
bijdragen tot verschillende targets van deze SDG. Zo 
zullen in het bijzonder het beleid rond duurzame over-
heidsopdrachten, de Sustainable Finance Strategie, 
lerende netwerken rond Due diligence, de handleiding 
voor kmo’s m.b.t. due diligence, maar ook de verschillende 
acties rond circulaire economie, inclusief het Federaal 
Actieplan voor Circulaire Economie en de uitfasering 
van bepaalde single use plastics, positief bijdragen tot 
onder andere SDG-targets 12.1, 12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 
12.7 en 12.c.

SDG 13

Als minister van Klimaat spreekt het voor zich dat mijn 
beleid een grote positieve bijdrage zal leveren aan de 
SDG 13 rond Klimaatactie. De voornaamste SDG-Targets 
waaraan zal worden bijdragen betreffen SDG 13.1 en 
SDG 13.2, aangezien deze Targets het zwaartepunt 
vormen van SDG 13. Dit zal onder andere gebeuren via 
het Climate Governance initiatief, de federale bijdrage 
aan het Nationaal Energie- en Klimaatplan (NEKP), de 
vertaling van Fit for 55 en het OCAD Klimaat. Ook via de 
bevoegdheid leefmilieu zullen een aantal beleidsacties 
een klimaatadaptatiecomponent bevatten en bijgevolg bij-
dragen tot SDG 13.2: Het Nationaal Actieplan Leefmilieu-
Gezondheid (NEHAP), het nationale ozon- en hitteplan, 
en het beleid rond exotische muggen zijn hiervan enkele 
voorbeelden. Daarnaast wordt ook bijgedragen aan 

CONTRIBUTION AUX ODDs

Suite à la décision portant sur l’intégration des ODD 
dans les notes de politique générale, décision prise 
précédemment sur la proposition du Premier ministre 
et de moi-même, j’ai passé ma note de politique géné-
rale au crible de l’analyse SDG conformément à cette 
décision. Comme celle-ci le recommande, je me suis 
appuyée pour ce faire sur la guidance et les templates 
mis à disposition par l’Institut fédéral de Développement 
durable (IFDD). Globalement, la contribution prépon-
dérante de ma politique aux ODD se concentre sur les 
ODD 12 (consommation et production responsables), 
13 (mesures relatives à la lutte contre les changements 
climatiques), 15 (vie terrestre) et 17 (partenariats pour 
la réalisation des objectifs). Ma politique contribue par 
ailleurs de façon significative aux ODD 2 (faim “zéro”), 
3 (bonne santé et bien-être), 6 (eau propre et assainis-
sement), 8 (travail décent et croissance économique) 
et 14 (vie aquatique).

ODD 12

C’est principalement par le biais de mes compétences 
en matière de développement durable, d’environnement et 
de Green Deal que ma politique contribuera à différentes 
cibles de cet ODD. Ainsi, la politique portant notamment 
sur les marchés publics durables, la stratégie de finance 
durable, les réseaux apprenants sur la due diligence, le 
manuel à l’intention des PME portant également sur la 
due diligence, mais aussi les différentes actions portant 
sur l’économie circulaire, en ce compris le Plan d’action 
fédéral pour une économie circulaire et l’élimination pro-
gressive de certains plastiques à usage unique, auront 
entre autres un apport positif pour les cibles SDG 12.1, 
12.2, 12.4, 12.5, 12.6, 12.7 et 12.c.

ODD 13

Étant ministre du Climat, il est une évidence que 
ma politique aura un apport positif conséquent pour 
l’ODD 13 portant sur les mesures relatives à la lutte 
contre les changements climatiques. Les principales 
cibles d’ODDs qui bénéficieront de cet apport sont les 
cibles 13.1 et 13.2, soit les deux cibles qui forment l’essen-
tiel de l’ODD 13. Cela se fera notamment au moyen de 
l’initiative de gouvernance climatique, de la contribution 
fédérale au Plan national Énergie-Climat (PNEC), de la 
concrétisation du paquet “Fit-for-55”, et de l’OCAM Climat. 
Un certain nombre d’actions politiques dans le cadre de 
ma compétence en matière d’environnement contiendront 
également un volet adaptation au changement climatique 
et contribueront dès lors à la cible ODD 13.2, comme le 
plan d’action national Environnement – Santé (NEHAP), 
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SDG-Targets 13.3 via bijvoorbeeld My2050 en aan 13.a 
via de internationale klimaatfinanciering.

SDG 15

Via mijn bevoegdheid Leefmilieu draagt mijn beleid 
bij tot het behalen van SDG 15, met name aan 15.2, 
15.5 en 15.9 o.a. via de Belgische Biodiversiteitsalliantie, 
Biodiversitree, de campagne Bebiodiversity, het derde 
federaal bestuiversplan, het Federaal Plan voor de 
Reductie van Gewasbeschermingsmiddelen, de plannen 
rond het promoten van biodiversiteit bij de overheid en de 
werkzaamheden rond de uiterst belangrijke COP15 van 
de Conventie voor Biologische Diversiteit. Andere SDG-
targets die mijn beleid via diverse beleidsacties mee 
zal helpen te verwezenlijken zijn onder meer 15.1, 15.3, 
15.4,15.7, 15.8, 15.a en 15.c.

SDG 17

Op het gebied van Partnerschappen om de SDGs 
(SDG 17) te bereiken, sta ik voor een inclusieve, par-
ticipatieve en coherente beleidsaanpak. Het is in dat 
opzicht dat mijn climate governance initiatief en de 
beleidsacties die een sterkere SDG-governance voor-
staan zoals het Federaal Plan Duurzame Ontwikkeling, 
de SDG-integratie in de beleidsnota, SDG’s in de 
Regelgevingsimpactanalyse en in het Relanceplan, 
bijdragen aan de realisatie van SDG 17.14.

SDG 2, 3, 6, 8 & 14

Naast de bovenvermelde SDGs waar vele van mijn 
beleidsacties positief en significant toe bijdragen, zijn er 
ook heel wat andere SDGs relevant in mijn beleidsdo-
meinen. Op het vlak van gezondheid (SDG 3), en in het 
kader van de One World, One Health benadering, helpt 
mijn beleid zo o.a. om de SDG-targets 3.3, 3.4 en 3.9 te 
bereiken via onder meer mijn bijdrage aan het Federaal 
Plan voor de Reductie van Gewasbeschermingsmiddelen, 
het Nationaal Actieplan Leefmilieu-Gezondheid (NEHAP), 
het Nationaal Actieplan voor Hormoonverstoorders 
(NAPED), het Nationaal plan ter bestrijding van antimi-
crobiële resistentie en het nationaal ozon- en hitteplan.

Door de vele interlinkages tussen enerzijds gezond-
heid en anderzijds de beleidsdomeinen Klimaat en 
Leefmilieu, beperkt mijn bijdrage tot deze SDG zich niet 
tot bovenstaande beleidsacties. 

le plan national ozone et forte chaleur, et la politique à 
l’égard des moustiques exotiques, pour citer quelques 
exemples. Une contribution est par ailleurs apportée aux 
cibles ODD 13.3 par le biais, par exemple, de My2050, 
et 13.a par le financement climatique international.

ODD 15

C’est dans le cadre de ma compétence en matières en-
vironnementales que ma politique contribuera à atteindre 
le ODD 15, en particulier les cibles 15.2, 15.5 et 15.9, ce 
notamment via l’Alliance belge pour la Biodiversité, l’outil 
BiodiversiTree, la campagne BeBiodiversity, le troisième 
plan fédéral pollinisateurs, le Plan fédéral de réduction des 
produits phytopharmaceutiques, les plans de promotion 
de la biodiversité dans les pouvoirs publics, et les travaux 
relatifs à la très importante COP15 de la Convention sur 
la diversité biologique. Ma politique apportera également 
son concours à la réalisation d’autres cibles d’ODD par 
différentes actions politiques; il s’agit entre autres des 
cibles 15.1, 15.3, 15.4,15.7, 15.8, 15.a et 15.c.

ODD 17

En matière de partenariats pour la réalisation des 
objectifs (ODD 17), je préconise une approche politique 
inclusive, participative et cohérente. C’est dans cette 
optique que mon initiative de gouvernance climatique 
et les actions politiques en faveur d’une gouvernance 
SDG plus forte, comme le Plan fédéral de développe-
ment durable, l’intégration des ODDs dans les notes 
de politique générale, et dans l’analyse de l’impact de 
la réglementation ainsi que dans le Plan de relance, 
apportent une contribution à la réalisation de la cible 
SDG 17.14.

ODD 2, 3, 6, 8 & 14

Outre les ODDs susmentionnés, auxquels bon nombre 
de mes actions politiques contribuent de manière positive 
et significative, de nombreux autres ODD sont pertinents 
dans mes domaines politiques. En matière de santé 
(ODD 3), et dans le cadre de l’approche One World, 
One Health, ma politique contribue ainsi entre autres à 
atteindre les cibles d’ODD 3.3, 3.4 et 3.9, notamment 
par ma contribution au plan fédéral de réduction des 
produits phytopharmaceutiques, au Plan d’action national 
Environnement-Santé (NEHAP), au Plan d’action national 
sur les perturbateurs endocriniens (NAPED), au Plan 
national de lutte contre la résistance aux antimicrobiens, 
et au plan national ozone et forte chaleur.

Les nombreuses interconnexions entre la santé, d’une 
part, et les domaines politiques Climat et Environnement, 
d’autre part, font que ma contribution à cet ODD ne se 
limite pas aux actions politiques que je viens de citer. 
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Ook op het vlak van SDG 6 dragen onder meer de 
effectieve implementatie van de Europese wetgeving 
(REACH, CLP, POP, PIC, kwik, enz.), het NAPED alsook 
het NEHAP bij tot SDG-target 6.3.

Wat SDG 8 betreft, stellen onder meer het Federaal 
Actieplan voor Circulaire Economie, de omzetting van 
SUP-richtlijn, alsook het verminderd verbruik van single 
use products in de medische sector ons in staat om 
een positieve bijdrage leveren voor het behalen van 
SDG-Target 8.4.

Aangezien het grootste deel van het afval in de zee 
van het land komt, zullen mijn beleidsacties die als doel 
hebben het afval verminderen een positieve impact 
genereren op o.a. SDG-target 14.1.

Verder zullen een aantal beleidsinitiatieven bin-
nen mijn competenties Duurzame Ontwikkeling en 
Leefmilieu zoals de Beyond Food Strategie, het fe-
deraal bestuiversplan en het federaal plan voor de 
reductie van Gewasbeschermingsmiddelen bijdragen 
aan SDG-Target 2.4.

De minister van Klimaat, Leefmilieu,
Duurzame Ontwikkeling en Green Deal,

Zakia KHATTABI

En ce qui concerne l’ODD 6, la mise en œuvre effective 
de la législation européenne (REACH, CLP, POP, PIC, 
mercure, etc.), du NAPED ainsi que du NEHAP, entre 
autres, contribue à la cible 6.3.

Concernant l’ODD 8, notamment le Plan d’action 
fédéral pour une économie circulaire, la transposition 
de la directive SUP, ainsi que la réduction de l’usage 
de single use products dans le secteur médical, nous 
permettent de contribuer positivement à la réalisation 
de la cible 8.4.

Dans la mesure où l’essentiel des déchets en mer 
proviennent de la terre, mes actions politiques visant 
à réduire les déchets produiront un effet positif pour la 
cible d’ODD 14.1, entre autres.

En outre, un certain nombre d’initiatives politiques 
relevant de mes compétences en matière de développe-
ment durable et d’environnement, telles que la stratégie 
“Beyond Food”, le plan fédéral pollinisateurs et le plan 
fédéral de réduction des produits phytopharmaceutiques, 
contribueront à la réalisation de la cible 2.4.

La ministre du Climat, de l’Environnement,
du Développement durable et du Green Deal,

Zakia KHATTABI
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